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Glasilo Zveze sindikatov Slovenije, glavni urednik: Dušan Gačnik, odgovorna urednica: Majda Žlender SIRIJA ENOTNOST št. 19 —leto XXXIX

Na letošnjih prireditvah XXIV. pohoda po poteh tovarištva in spominov je nastopilo 94.490 ljudi. 
»Pohod smo opravili, kakor vedno nadvse množično, ponosno in vzravnano, čeprav letos z veliko bolečino 
in žalostjo v srcih, zaradi krute smrti, ki nam je vzela največjega in najljubšega človeka in prijatelja, borca in 
revolucionarja, voditelja in državnika, našega dragega Tita ...«,somed drugim zapisali udeleženci pohoda v 
svojem pismu predsedstvu SFR Jugoslavije. Več o tej veličastni prireditvi pa na 14. strani. A. Dl.

Dan za dnem se vrstijo nepretrgane množice delovnih ljudi in občanov pred grobnico na De
dinja, da bi se poklonili ljubljenemu Titu.

-------------------------------------------------------------------------------------- ^

»Od besed k dejanjem«

Življenje se utirja v globoko zaorane brazde našega dela, načrtov 
in akcije. Dnevi žalosti postajajo vse siloviteje dnevi udamištva in 
naše enotnosti, dnevi utrjevanja našega socialističnega samouprav
ljanja, dnevi krepitve naše neuvrščene politike. To je pot naše bodoč
nosti, Titova pot.

»Odločni smo in sposobni, da dalje razvijamo sistem socialistič
nega samoupravljanja, razširjamo vlogo in oblast delavskega razre
da, delovnih ljudi in občanov na področja, kamor le-ta še ne seže, ozi
roma je njihov vpliv še vedno omejen-naprimer na področje gospo
darjenja z denarjem, razširjeno reprodukcijo itd., da razvijamo druž
benoekonomske in materialne temelje, ki bodo omogočali, da delovni 
ljudje v okvirih samoupravne demokracije,'svobodni in samostojni, 
izražajo in uveljavljajo svoje interese, posamezne povezujejo s skup
nimi, osebne svoboščine in pravice z odgovornostjo do drugih ljudi in 
družbe, ne glede na to, kje delajo in ustvarjajo,« je na zadnji seji pred
sedstva CK ZKS dejal France Popit.

Vinko Hafner pa je na seji RS ZS Slovenije med drugim opozoril: 
»Budni moramo biti, da nas ne bi trenutne težave in problemi usmerili 
v politični pragmatizem, kjer bi na hitro razreševali posamezna vpra
šanja in pri tem zanemarjali naše dolgoročne cilje, to je oblikovanje 
samoupravne socialistične družbe, osvobajanje dela in delavca. Zato 
ob težavah, s katerimi se srečujemo, ne smemo zastati ali celo nazado
vati, kajti to nam bi povzročilo nove ter načenjalo doseženo poli
tično stabilnost ter revolucionarno in delovno zagnanost delovnih 
ljudi, da gremo še hitreje po poti napredka in razvoja.«

Takšne trdne zaobljube in odločenost nadaljevati Titovo pot, so 
spremljale tudi vse ostale delovne dogovore, za hip zastalo delo v sa
moupravnih organih in telesih, tovarniških halah, rudniških rovih.

Delavčeva vloga, vpliv na odločitve o nadaljnjem razvoju in tudi 
njegova odgovornost za to, je še vedno premajhna. Ko je predsedstvo 
CK slovenskih komunistov razpravljalo o perečih vprašanjih investi
cijske politike, je bilo posebej naglašeno, da je potrebno nemudoma v 
odločno akcijo za odpravo nekaterih negativnih teženj in neskladij 
med resolucijskimi dokumenti, stališči ZK, ZS in drugih subjektov ter 
nič kaj obetavno prakso v tem trenutku. Temeljni problem je namreč, 
da beležimo zaostajanje investicij v prednostnih dejavnostih, zmanj
ševanje deleža gospodarskih naložb, vse več vlaganj v poslovne, fi
nančne in tehnične storitve. Ob tem pa nas pesti tudi inflacija, ki se
veda vzame precejšen zalogaj. Tako kot je bilo opozorjeno na pred
sedstvu CK ZKS, da je potrebno tudi pri teh vprašanjih v osnovi kre
piti delavčevo vlogo in njegov vpliv na odločitve in pri tem hitreje od
pravljati usedline arih odnosov, je tudi republiški svet Zveze sindi
katov Slovenije na, linuli seji, ko je bila beseda o smotrnejšem zapo
slovanju in izrabi delovnega časa, opredelil svoje in s tem sindikalne 
naloge ob tem občutljivem vprašanju v družbenoekonomskih odno
sih. Zato je potreben kvaliteten zasuk k uveljavitvi tehnološko za
htevnejše in produktivnejše proizvodnje, pri čemer sta zlasti po
membna načrtno zaposlovanje in boljša izraba delovnega čas.

Preavsem je bilo veliko povedanega na račun slabega planiranja na 
tem področju, saj so kadrovski plani nemalokrat le spisek delovnih 
mest in aneks k planskim dokumentom organizacij združenega dela. 
Res je, da opozorila in zahteve, ki smo jih zadnje dni slišali, niso pov
sem nova. Toda, če kdaj, potem je zdaj čas, da resnično preidemo od 
besed k dejanjem, kar je nemalokrat dejal in zahteval tovariš Tito.

Dušan Gačnik
V____________________________________ __________________________J

IZ VSEBINE:

j »Sindikalna lista« ne velja več, 
I nekatera priporočila pa še 
' uveljavljamo. Kako?

Delimo lahko toliko, 
kolikor imamo

i
stran 3

Odgovornost sindikatov, 
da bodo dobro usposobljeni 
za prevzemanje nalog 
v usmerjenem izobraževanju:

»Kratkih rok« 
za izvajanje 
delovne prakse
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Obletnica gledališčnikov 
v uniformah:

Najlepši koncert 
za dva kmeta
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V pripravah na sindikalni 
»kulturni plenum«:

Nekatera vprašanja 
kulturne akcije 
v Sloveniji
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Ob obletnici moškega 
pevskega zbora Ciril Silič 
iz Vrtojbe:

»Ni je žrtve, ki bi 
bila prevelika 
za lepo pesem«
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Se bolj bomo 
krepili mir 
in sodelovanje

Naloge na področju nadaljnjega razvoja telesne kulture v SR Sloveniji

Samoupravna preobrazba odnosov 
osrednje vprašanje

V dneh, ko žalujemo za 
predsednikom Titom, za nena
domestljivim, prvim tovarišem, 
je povsod moč čutiti silovito, 
enotno občutje — dostojanstvo, 
odločnost nadaljevati delo in 
pot, ki nam jo je začrtal in utrl 
tovariš Tito. Tako sprejemamo 
odgovornost za današnji in ju
trišnji dan, odgovornost dedičev

bogate, a silno zavezujoče dediš
čine.

V teh dneh bolj kot kdajkoli 
čutimo, da Tito ni bil le naš. Naša 
izguba je izguba za ves napredni 
svet, za vse delavstvo. Od tisočev 
dokazov za to navedimo le nekaj 
sožalij tujih sindikatov, s kate
rimi sodelujemo:

Stuttgart, 5. maja — Dragi kolega Hafner, žalujemo z vami za vašim 
velikim predsednikom Titom. V teh težkih dneh se čutimo tovariško 
povezani z vami. Zveza nemških sindikatov, deželno 

vodstvo Baden-fVurttemberg, pred
sednik Lothar Zimmermann

Celovec, 5. maja — Dovolite nam, da vam v imenu koroške sindi
kalne organizacije izrazimo iskreno sožalje ob smrti vašega predsed
nika države maršala Josipa Broza Tita. Z veliko osuplostjo smo morali 
danes sprejeti to vest. Zagotavljamo vam, da se bomo vašega premi
nulega predsednika države stalno s spoštovanjem spominjali.

Zveza sindikatov Avstrije, deželno 
vodstvo za Koroško, predsednik 
Emin Friihbauer, sekretar Gerhard 
Hansenblas

Bologna, 5. maja — Deželni sekretariat CGIL, CISLin U1L Emilic 
Romagne izraža ob težki bolečini, ki je prizadela jugoslovansko ljud
stvo ob smrti vašega predsednika tovariša Tita. v imenu delavcev Emi- 
lie Romagne globoko sožalje. Prepričani smo, da bo jugoslovansko 
ljudstvo nadaljevalo veliko delo velikega državnika v borbi za mir in 
svobodo. Ponovno izražamo našo najglobljo solidarnost ter prija
teljstvo. Deželni sekretariat Emilie Romagne:

Cazzola. Paini, Pratesi

Szombathely,6. maja — Ob smrti tovariša Josipa Broza Tita delimo 
z vami vašo žalost in vam izrekamo sožalje.

Generalni sekretar sindikatov Že
lezne županije, Lajos Nagy

Trst, 6. maja — Delavci deželnega sindikata energetike CGIL Fur- 
lanije-Julijske krajine izražajo sožalje ob izgubi tovariša Tita, borca, 
partizana, voditelja delavskega razreda ter borca za mir med narodi in 
v svetu. V njegov spomin je treba še bolj utrjevati svetovni mir in so
delovanje, kjer je osimski sporazum primer takega konkretnega ure
sničevanja. „ ,

Deželni sekretariat FNLE-CGIL
Furlanije-Julijske k rajine

Barcelona, 6. maja — Ob smrti predsednika SFRJ tovariša Tita 
izražamo globoko sožalje sindikata katalonskih delavcev, ki globoko 
občutijo izgubo borca za mir in napredek narodov. Osebnost in delo 
tovariša Tita v neutrudnem boju proti fašizmu in za izgradn jo sociali
zma bosta živela v našem spominu.

Generalni sekretar delavskih komisij 
Katalonije Jose Luis Lopez Bulla

Graz, 6. maja Ob smrti vašega državnega in partijskega voditelja 
Josipa Broza Tita vam izrekamo najgloblje sožalje, žalujemo z vami. 
ker vemo, kaj ste z njim zgubili vi in ves miroljubni svet.

Avstrijska zveza sindikatov, okrožje 
Graz in okolica, direktor Gerhard 
Schlemmer. občinski svetnik IVamrr > 
Albler, deželni delegat Anton Prems- 
berger

Ljubljana, 5. maja — Afriški študentje in mladi, ki študiramo v Slo
veniji, izrekamo ob bridki izgubi našega Tita iskreno sožalje sloven
skemu ljudstvu in vsem jugoslovanskim narodom in narodnostim. Ra
zumemo vašo žalost in sočustvujemo z vami.

Bil je velik človek, državljan vsega sveta, ki nas je s svojim zgledom 
in ravnanjem opogumljal na naši poti k pravici in svobodi.

Tito ne bo nikoli umrl. Živel bo v nas in z nami! Nadaljevali bomo 
pot, ki nam jo je pokazal — pot prijateljstva in miru v dobro vseh mi
roljubnih narodov sveta.

Predsedstvo Zveze afriških študentov 
in mladine v SRS

Delo nas potrjuje
Medtem ko nam ves na- j 

predni in miroljubni svet izreka | 
zaupanje, prepričan, da bomo 
znali biti vredni nasledniki Ti
tove bogate zapuščine, delavci 
po vsej Jugoslaviji opravičujejo 
to zaupanje z delom.

Delavci industri je keramičnih, 
kislino-odpornih in opečnih iz
delkov celjske Ljubečne sporo
čajo tole:

»Kot povsod po domovini in 
svetu v teh dneh tudi mi v nei
zmerni bolečini žalujemo za 
ljubljenim Titom. Naše delavce 
iz skoraj vseh republik in avto
nomnih pokrajin je smrt naj
dražjega tovariša globoko priza
dela, toda na vseh žalnih sejah 
svo odločnopoudarjali. da bomo 
vedno stopali po poti Tita.

To smo začeli dokazovati že v 
prvih dneh žalostnega slovesa od 
našega najdražjega Tita, največ
jega borca za mir, bratstvo, 
enotnost in boljši jutri. V vseh 
delovnih sredinah smo za več od
stotkov presegli norme. Tem pri
zadevanjem so se pridružili tudi 
delavci skupnih služb, ki so v 
prosti soboti skladali opeko v 
pakete in jo natovarjali. Pri svo
jem delu so bili zelo uspešni.

Mnogi so kljub žuljem dosegali 
norme, ki veljajo za delavce, ki 
to delo opravljajo vsak dan. S 
tem so najbolje dokazali, da 
bomo s skupnimi prizadevanji 
najbolje opravili delo, za katero 
nas je s svojim svetlim zgledom 
zadolžil tovariš Tito.«

Predsedstvo republiške 
konference Socialistične zveze 
delovnega ljudstva Slovenije je 
na svoji seji v začetku letošnjega 
leta sprejelo sklep o ustanovitvi 
problemske konference z naslo
vom Aktualne naloge na po
dročju telesne kulture v SR Slo
veniji. Temeljni cilj konference 
in predhodne razprave je oceniti 
dosežene rezultate in opredeliti 
glavne smeri nadaljn jega razvoja 
in samoupravne preobrazbe tele- 
snokulturnega življenja v na
slednjem srednjeročnem obdob
ju. Stališča in sklepi, sprejeti na 
omenjeni problemski konferen
ci, pa naj bi bili osnova za obliko
vanje temeljev planov srednje
ročnega razvoja telesne kulture v 
občinah in republiki ter hkrati 
izhodišče za reševanje drugih 
vprašanj in problemov na tem 
področju.

Osrednja pozornost javne 
razprave naj bi bila namenjena 
zlasti vlogi in mestu telesne kul

ture v krajevnih skupnostih, 
občin in republike, poudarja 
gradivo za javno razpravo. Zato 
bi morali v teh tednih pred kon
ferenco, ki bo predvidoma v 
drugi polovici prihodnjega me
seca, zlasti zavzeto obravnavati 
vprašanja materialnih temeljev 
telesnokulturnega življenja, sa
moupravne preobrazbe odnosov 
na tem področju, vlogo samou
pravnih interesnih skupnosti, 
vprašanja svobodne menjave 
dela in vrsto problemov, tesno 
povezanih z razvojem množično
sti. Poleg tega pa razumljivo 
velja usmeriti pozornost tudi na 
področje vrhunskega športa. 
Odkrito bo potrebno spregovo
riti o statusu vrhunskih športni
kov, tekmovalnih sistemih, se
lekcijah in še o marsičem dru
gem. s čimer nismo zadovoljni in 
kar ni tako, kot bi moralo biti.

Svet za telesno kulturo pri 
predsedstvu RK SZDL Sloveni je 
meni, da je nadaljnja samou

pravna preobrazba odnosov na 
področju telesne kulture sre
diščno vprašanje njenega na
daljnjega razvoja in integracije v 
samoupravno organizirano zdru
ženo delo ter skupna naloga vse 
družbe, v prvi vrsti pa telesno- 
kulturnih delavcev samih. Zato 
mora organizirana družbena ak
cija zagotoviti, da bodo samou
pravne interesne skupnosti za te
lesno kulturo zaživele v svoji 
ustavni vlogi in da bodo tudi na 
tem področju deosledno uveljav
ljeni odnosi svobodne menjave 
dela. Delovni ljudje in občani 
kot ustvarjalci sredstev in upo
rabniki morajo imeti odločujoč 
vpliv na oblikovanje programov 
dela in razvoja telesne kulture, ki 
omogočajo zadovoljitev njihovih 
interesov in potreb. Zato mo
ramo storiti vse za nadaljnji ra
zvoj in poglabljanje demokratič
nih oblik dela. sporazumevanja 
in dogovarjanja tako v okviru in 
prek samoupravnih interesnih

skupnosti, kot tudi v okviru tele- 
snokulturnih organizacij, druš
tev, krajevnih skupnosti in dru
gih okolij.

Vprašanj za javno razpravo in 
potlej za problemsko konferenco 
je seveda precej. Zato poziva 
predsedstvo republike konfe
rence SZDL vse delovne ljudi in 
občane, športna društva in orga
nizacije ter njihove člane, orga
nizacije SZDL, družbenopoli
tične organizacije, samoupravne 
interesne skupnosti za telesno 
kulturo ter druge družbenopoli
tične dejavnike, da se zavzeto 
vključijo v javno razpravo. Na 
nas vseh je namreč, da kritično 
ovrednotimo opravl jeno delo in 
izoblikujemo temeljne usmeri
tve za naše delo v prihodnjem 
srednjeročnem obdobju. Z red
nimi tedenskimi prispevki se bo 
razumljivo vključilo v omenjeno 
javno razpravo tudi glasilo sindi
katov Slovenije.

Andrej Ulaga

S spremenjenim delovnim časom do večje produktivnosti

Ne povsod in za vsako ceno

Očitno je, da je Jugoslavija s 
svojim časom bela lisa na evrop- 
slem zemljevidu. Prav zato so o 
tem govorili nedavno tudi na seji 
republiškega sveta ZSS. kjer so 
menili, da ne bi kazalo za vsako 
ceno vztrajati pri nespremenje
nem času, ki ne ustreza življenj
skemu utripu, niti ne omogoča 
optimalne produktivnosti, kar da 
je znanstveno dokazano.

V življenjski ritem se ne bomo 
spuščali. Ta je, kakršen je in ka
kršnega smo si ustvarili. Drugače 
je s produktivnostjo. Da ta ni op
timalna, je jasno. Pa ne zaradi 
neustreznega .delovnega časa.

Bržčas bi našli še kopico drugih 
vzrokov. No ja, pri času smo. In 
tega si organizacije združenega 
dela lahko prilagodijo po želji, in 
kakor jim narekujejo družbene 
potrebe. V zakonu o združenem 
delu namreč nikjer ne piše, da 
mora ta ali ona tovarna delati od 
šestih do dveh, ali katerikoli 
točno določen drug delovni čas. 
V »delavski ustavi« je jasno do
ločeno samo to, da je delovni te
den za delavca 42 ur. Kako pa si 
jih bodo delavci razporedili ali 
prilagodili, pa je bolj ali manj 
njihova stvar. Bržkone tako. da 
bodo imeli pri tem ekonomsko in 
Še kakšno drugo računico.

Seveda s tem v zvezi ne gre vse 
gospodarstvo metati v isti koš. 
Jasno, da ne bodo šli uvajat dr
sečega, stopničastega in ne vem 
kakšnega delovnega časa tam, 
kjer proces proizvodnje tega ne 
dopušča. Vse ostrine družbene 
kritike pa so vredni v tistih orga
nizacijah, kjer bi na rovaš spre
menjenega delovnega časa lahko 
dosegli veliko večjo produktiv
nost, pa tega ne store. In takšnih 
organizacij, po besedah Jožeta 
Marolta, predsednika mestnega 
sveta ZSS Ljubljana, ni malo.

In vendar je kljub temu precej 
razlogov, da bi tudi naš čas posta!

evropski. Ge že ne za vse leto, 
vsaj za zimski čas. V to nas sili 
varčevanje z energijo (ljudje bi 
delali manj pri luči), zagovorniki 
spremenjenega časa pa so pre
pričani, da bi kljub vsemu z njim 
narasla tudi produktivnost dela 
in nazadnje bi se izognili mar
sikateri zagati v prometu, ker 
nam ne bi bilo treba vsakokrat 
spreminjati in usklajevati voznih 
redov. Prav zavoljo tega je RS 
ZSS podprl predlog zveznega 
komiteja za delo, da bi že to 
jesen pomaknili urna kazalca za 
eno uro nazaj.

Ivo Kuljaj

KOMUNIST ZA DE

Prepovedano zaposlovanje ?

V drugi polovici aprila so v 
večini organizacij združenega 
dela občine Ljubljana Center 
prejeli mnenja koordinacijskega 
odbora pri občinski samoupravni 
skupnosti za zaposlovanje, da v 
letošnjem letu, v primerjavi z 
zadnjim lanskim decembrskim 
dnem, ne morejo zaposlovati 
novih delavcev. V mnog h od teh 
organizacij so se začeli najprej 
tiho, potem pa vse glasneje spra
ševati, od kod skupnosti in občin
skim organom tolikšna moč, da 
preprosto nekaj odločijo in pre
povedo.

Vprašanje bi bilo povsem pra
vilno, če ta »prepoved« ne bi 
imela tudi druge plati medalje. 
Prepoved ni prepoved, pač pa le 
mnenje, začasen izhod v sili. 
Pravzaprav bi temu lahko rekli 
tudi posledica zaradi nediscipli
ne, nespoštovanja dogovorjenih 
rokov velike večine tistih, ki zdaj

najbolj glasno negodujejo.
V vseh organizacijah združe

nega dela so dobro vedeli, da 
morajo pri planiranju in uresni
čevanju zaposlovanja v letoš
njem letu izhajati iz zaposlitve
nih bilanc in jih uskladiti v občin
ski skupnosti za zaposlovanje. 
Da je bilo pri tem potrebno 
upoštevati kriterije iz republiške 
resolucije, občinskih in mestnih 
smernic, najbrž ni potrebno po
sebej poudariti.

V občini Ljubljana Center je 
približno šeststo organizacij in 
skupnosti. Od tega jih kar 248 ni 
sklenilo sporazuma o pogojih za 
zaposlovanje in o minimalnih 
standardih za življenjske in kul
turne razmere pri zaposlovanju 
delavcev na območju ljubljan
skih občin. 130 od teh šeststo 
»obveznikov« pa sploh ni reagi
ralo na opozorila in pozive sa
moupravne skupnosti za zapo

slovanje. Le iz desetine od vseh. 
torej iz šestdesetih organizacij, 
pa so pravočasno poslali svoje 
plane zaposlovanja in obrazloži
tev, dokumente, na osnovi ka
terih se v samoupravni skupnosti 
šele lahko začne usklajevanje in 
dogovarjanje.

Da je usklajevanje nujno po
trebno, je na dlani: Dogovor, da 
se bo letos v občini število zapo
slenih povečalo največ za odsto
tek, za približno 650 delavcev, to 
prav gotovo zahteva. Če že nič 
drugega. Kajti kolikšne so želje, 
vemo. Vse te obveznosti pa so v 
mnogih organizacijah združe
nega dela kar prezrli (tudi z mi
slijo: saj tako ne bomo zaposlili 
več kot nekaj delavcev, to pa v 
celotni številki nič ne pomeni). 
Nad mnenjem koordinacijskega 
odbora so se kljub temu razbur
jali. In za piko na i: le malo od 
njih se je odzvalo pozivu z istega

»papir ja«, nad katerim so se jezi
li. naj svoje plane zaposlovanja, 
obrazložitve ali pa dopolnilne 

•obrazložitve o potrebnem pove
čanju zaposlenih pošljejo koor
dinacijskemu odboru do 24. 
aprila.

Prav je, da vemo, kdo odloča v 
naši dru?bi, v združenem delu. 
Ob tem je enako prav, da to 
spoštujemo in na napake ali po
manjkljivosti takoj opozarjamo. 
Seveda moramo ob tem spošto
vati vse temelje in zakone. Ni pa 
prav, da svojih napak ne priz
namo preveč radi in jih, zaradi 
nevednosti ali pa samo zaradi 
prenašanja bremena, hitro napr
timo na pleče drugih. Posebej še, 
kadar sami poprej nismo storili 
vsega. Se vedno velja: najprej je 
dobro pomesti pred lastnim pra
gom.

Miša Snvdat
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Mnogo investicijskih načrtov imeti ni slabo, slabo je, 
če je vmes malo svežih idej

Je za nas dovolj dobro, 
kar je bilo za očete...

---------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- N

»... Mislim, da je že čas, ko naj ne bi bilo več potrebno, da mi iz središča kritiziramo posamezne 
postopke, kakršen je denimo ta, dogradijo tovarniške upravne zgradbe tam, kjer za delavce še ni sta
novanj, in kjer pogosto niti tovarniški temelji še niso trdno postavljeni,« je dejal tovariš Tito v pogo
voru v uredništvu »Rada« leta 1960. »Sindikati in drugi dejavniki morajo o tem razmisliti in poskrbeti, 
da se bodo vzporedno z gradnjo tovarn gradila tudi stanovanja, uprava lahko začasno deluje v bara
kah, stavba zanjo se lahko zgradi kasneje, ko bo proizvodnja že utečena. Ko ustvarjamo sredstva in ko 
odločamo o tem, kam jih bomo vložili, moramo v prvi vrsti videti potrebe proizvodnje in standarda, ne 
smeli bi sredstva trošiti za izgradnjo monumentalnih zgradb z marmornatimi avlami in stopnišči, po 
katerih lahko vzporedno hodi deset ljudi...«

V_______________________________ ___________________________________________^

Pred leti smo ugotavljali, da 
imamo premalo razvojnih načr
tov, premalo idej, kam in v 
kakšno proizvodnjo naj bi vlagali 
sredstva. Danes je položaj obr
njen. Idej in tudi izdelanih načr
tov, kaj graditi, kakšne stroje 
kupovati in česa več izdelovati je 
dobesedno več kot preveč, sko
rajda sleherna, še tako majhna in 
finančno šibka temeljna organi
zacija združenega dela načrtuje 
lastni razvoj, širjenje proizvod
nje... Trideset tisoč investicij
skih projektov v Jugoslaviji v 
lanskem letu v uresničevanju in 
pripravi potrjuje to bogastvo 
idej.

Toliko idej imeti seveda ni 
slabo. Žal pa je med njimi malo 
prav svežih. Večina temeljnih 
organizacij želi ali načrtuje po
večevanje proizvodnje doseda
njih izdelkov, novi naj bi bili le 
delovni prostori (da bi izboljšali 
delovne pogoje) ali pa zmoglji
vejši stroji. Večina kolektivov se 
trdno oklepa »svojega« proi
zvodnega programa in ga ljubo
sumno brani celo pred zdravimi 
zamislimi o specializaciji proi
zvodnje v okviru lastne delovne 
organizacije. Takšna miselnost 
je hudo podobna stari kmečki 
miselnosti, češ, kar je bilo dobro 
za očeta, bo tudi zame, miselno
sti, ki je celo na kmetih dandanes 
ne poznajo več...

Zelo pogosto je med kolektivi 
še do nedavna veljalo, da bo in
vesticijskih sredstev — posojil 
bank — dovolj na voljo tudi v na
slednjem srednjeročnem obdob
ju, da vse pogostejše krize v sve
tovnem gospodarstvu na naše 
gospodarstvo ne bodo imele od
ločujočega vpliva, pa tudi, da bo 
doma moč — tako kot doslej — z 
lahkoto prodati vse, ali vsaj ve
čino izdelkov. Vse to kljub temu, 
da je od prve naftne krize minilo 
že šest let ter da so nove naftne 
krize vse hujše in da vsaj zadnja 
tri leta pri nas vse glasneje opo
zarjajo razni forumi, pa tudi ka
zalci gospodarske rasti in pogoji 
gospodarjenja vse jasneje doka
zujejo, da družbenoekonomski 
napredek ni več zrela hruška v 
naročju.

Zavoljo takšnega odnosa in 
razmišlj anja tudi imamo tako ve
liko število investicij, med kate
rimi je velika večina nepomemb
nih, »vrednih« komaj nekaj mili
jonov ali morda desetin milijo
nov dinarjev, velikih investicij
skih načrtov pa je malo. To še 
posebej velja za Slovenijo, kjer 
smo v iztekajočem se srednje
ročnem obdobju pri razvoju 
ključnih gospodarskih dejavno
sti zaostali za načrtovanim tem
pom. Še bolj pa zaostajamo pri 
načrtovani preobrazbi gospodar
stva, kar je razvidno ne samo iz 
velikega števila drobnih investi
cij, pač pa med drugim tudi iz 
njihovega namena (večinoma 
gre za modernizacijo obstoječe 
proizvodnje in povečanje dose
danjih zmogljivosti), predvidene 
finančne konstrukcije (malo 
lastnih sredstev, še dosti manj 
združenih sredstev sovlagateljev 
— torej malo skupnih projektov 
več delovnih organizacij), iz poli
tike zaposlovanja (čeprav se 
umirja, je v gospodarstvu novih 
največ nekvalificiranih in polk- 
valificiranih delavcev), deleža 
predelovalne industrije v izvozu 
(12 odstotkov, medtem ko je ta 
delež v svetovni trgovini okoli 50 
odstotkov).

Tako se zdi, da ni prav nič za- 
legelpredlani »preminuli« zakon 
o obveznem evidentiranju inve
sticij, ki naj bi zagotovil usklaje

»Stop« in »počasi«, torej premišljeno. Oba prometna znaka pred konzervirano investicijo (Ljubljan
skih mlekarn) kot da simbolično ilustrirata »vzdušje« v naši sedanji politiki investiranja

vanje investicijskih načrtov v 
vsej državi in preprečil podvaja
nje proizvodnih zmogljivosti. Da 
niso zalegla opozorila, niti v vsa
kokratnih resolucijah o družbe
noekonomskem razvoju repu
blike zapisana s stališča. Da so 
kaj malo pomagali lanski ukrepi 
in zahteva konec leta, da morajo 
kolektivi ponovno preveriti 
svoje investicijske načrte in da 
uresničijo samo tiste, ki bodo res 
pripomogli k preobrazbi našega 
gospodarstva in za katere imajo 
zagotovljena sredstva.

Tako je bilo v Sloveniji konec 
letošnjega marca »evidentiranih 
2400 investicij v skupni predra
čunski vrednosti 130 milijard di
narjev, pri čemer je bilo za kakih 
22 milijard prekoračitev finanč
nih konstrukcij (četrtina le-teh 
pa je nepokrita).

Takšno stanje je nedvomno 
posledica usedlin starih odnosov, 
kakor je ugotovilo predsedstvo 
CK ZKS na svoji nedavni seji, 
posvečeni prav temu vprašanju 
in nedvomno je naloga vseh nas, 
da se bojujemo proti posledicam 
teh usedlin in za odločilno vlogo 
delavca v združenem delu pri 
razpolaganju z naložbenimi 
sredstvi in pri odločanju o inve
sticijah.

Prav gotovo marsikatere to
varne ne bi bilo, če bi delavci ve
deli, da na primer nekaj takšnih 
pri nas že obratuje in da je trg že 
za njih premajhen. Najbrže bi 
delavci sami naložili svojim stro
kovnjakom, naj potuhtajo, kaj se 
jim v bodoče bolj izplača izdelo
vati — dosedanje izdelke, ali 
kakšne druge... Pa seveda ne gre 
samo za odločitve v temeljnih ali 
delovnih organizacijah. Vseka
kor morajo biti investicijski pro
grami širše verificirani, tudi na 
višjih ravneh samoupravne or
ganiziranosti. To je izjemno po
membno prav zdaj, na prehodu v 
novo srednjeročno razvojno raz
dobje, ko bo pri ovrednotenju 
investicijskih načrtov treba 
mnogo bolj ostro upoštevati me
rila, ki pokaže jo, v kolikšni meri 
je takšna i investici ja usklajena z 
začrtanim družbenoekonom
skim razvojem in stabilizacijsko 
naravnanostjo družbenoeko
nomskega dogajanja. Do zdaj pa 
je bilo večinoma tako, da so de
lavci v TOZD sprejeli formalno 
razvojne odločitve strokovnih 
služb (ki so jih seveda podprli

poslovodni organi), v delovni or
ganizaciji so takšne načrte red
kokdaj obravnavali poglobljeno, 
od tu pa so zahtevki za posojilo 
šli naravnost v temeljno banko, 
ki seveda ni imela pripomb. Širše 
družbene verifikacije, preverja
nja, ali je investicija res v skladu 
z širšimi družbenimi koristmi, pa 
praktično ni bilo.

Koliko grenkih izkušenj in 
hudih preizkušenj bi si kolektivi 
prihranili, če bi temeljiteje ra
zmišljali o tem, v kaj vložiti inve
sticijska sredstva.

Razmere so torej takšne, da je 
bilo letos treba z ostrimi ukrepi, 
tudi zakonskimi, omejiti preti
rano trošenje investicijskih sred
stev, zlasti pa nesmotrno investi
cijsko porabo. Že resolucija o 
družbenoekonomskem razvoju 
je močno omejila obseg investi
cijskih sredstev ter zahtevala 
ostro selekcijo investiranja. 
Zakon o investicijah je preprosto 
»odvzel« kolektivom pravico do 
takoimenovanih negospodarskih 
investicij, kamor sodi praktično 
vse, kar neposredno ne vpliva na 
večanje dohodka.

Tekoče investicije, zlasti pa 
vse načrtovane, pa so letos mo
rale skozi gosto sito družbenega 
vrednotenja upravičenosti inve
stiranja v načrtovane objekte. 
Na rešetu naj bi ostale samo tiste, 
ki naj bi zagotovile večji izvoz vi
soke stopnje predelave na traj
nejših osnovah oziroma višjih 
oblikah ekonomskega sodelova
nja s tujino ali ki bi zagotovile 
večjo porabo domačih surovin 
(ali uvoz izdelkov). Investicije, ki 
bi zagotovile tehnološko visoko 
razvito proizvodn jo z veliko ude
ležbo visokokvalificiranega dela 
in uporabo domačega znanja. 
Načrti, ki zagotavljajo gospo
darno rabo energije in surovin, 
proizvodnja, ki omogoča razvoj 
predvsem na podlagi rasti pro
duktivnosti in racionalnem zapo
slovanju, proizvodnja, ki varuje 
okolje in racionalno izkorišča 
prostor.... Ter seveda tista proi
zvodnja, za katere razvo j bo in- 
vestor zbral sredstva sovlagate
ljev. Vse ostalo, razen nekaj nuj
nih izjem, pa naj bi za letos padlo 
med »pleve«.

V zadnjih tednih so v bankah 
in na SDK temeljito rešetali na
črtovane investicije in izločali 
vse. kar je le malo dišalo po ne
smotrnem trošenju investicijskih

sredstev. Tako so v Ljubljanski 
banki. Gospodarski banki Ljub
ljana, preverili 772 investicijskih 
načrtov — toliko jih računa na 
ponroč banke — za katerih ure
sničenje naj bi po predračunih 
potrebovali 32.5 milijarde dinar
jev, banka pa naj bi sodelovala s 
14 milijardami dinarjev posojil, 
od tega samo letos z 9,5 milijar
dami. Od tega je ostalo 232 inve
sticij (121 v industriji, kar je po
memben korak naprej) v skupni 
predračunski vrednosti 9 mili
jard din, z deležem banke v višini 
4 milijarde, od tega v letošnjem 
letu 1,5 milijarde din. Izpadli so 
vsi zahtevki gozdarstva, ter za 
kreditiranje gradnje finančnih, 
tehničnih in poslovnih prostorov, 
rigorozno so zmanjšane želje tr
govine (od 204 do sprejeli le 27 
zahtevkov), gostinstva, gradbe
ništva, prometa itd.

Na ljubljanskem območju so 
temeljne banke, zavarovalnice, 
gospodarska zbornica, skupščine 
družbenopolitičnih skupnosti s 
tega območja ter sindikati s tega 
območja sklenili družbeni dogo
vor o osnovah in merilih za pre
sojo investicij v letu 1980. Merila 
smo prav na kratko pravzaprav 
že našteli. Dodajmo le še to, da 
»izbor«, ki ga je naredila Gospo
darska banka, še ni dokončen, 
saj ga morajo potrditi vsi podpi
sniki omenjenega družbenega 
dogovora in šele potem se bodo v 
banki začeli pogovarjati z vsakim 
investitorjem posebej.

Ob tem pa moramo dodati, da 
se že čutijo pritiski od raznih 
strani, bodisi iz občin, pa tudi de
lovnih organizacij, ki bodo prišli 
do izraza v postopku potrjevanja 
predloga banke. Ta hip je seveda 
nemogoče ugotoviti, ali so mne
nja posameznih kolektivov, da 
denimo izbor Gospodarske 
banke ne zagotavlja nadaljeva
nja procesa prestrukturiranja 
gospodarstva, upravičena. Ali da 
je na primer neupravičena za
hteva (še povsem neuradna) po
sameznih občin, ki sodijo, da 
izbor banke zanemarja njihove 
razvojne posebnosti. Dokazu
jejo pa te reakcije, da stare na
vade še vedno neradi opuščamo, 
da nam nikakor ni všeč. če ne do
bimo večje žlice, kakor naš 
sosed. Boj za stabilizacijska na
čela se pravzaprav šele začenja 
zdaj. ko jih skušamo uresničeva
ti...

Boris Rugelj

Priporočila delavcem, kako ravnati pri urejanju 
nekaterih pravic

Delimo 
lahko toliko, 
kolikor imamo

Center za samoupravno 
sporazumevanje o delitvi do
hodka in osebnih dohodkov pri 
republiškem svetu Zveze sindi
katov Slovenije dobiva v zad
njem času številna vprašanja de
lavcev iz organizacij združenega 
dela. o ten\kako ravnati pri ure
janju nekaterih svojih pravic, ki 
so jih zapisali v svoje samou
pravne splošne akte na osnovi 
bivše »Sindikalne liste«. Iz vpra
šanj je razumeti, da je problem, 
ker še niso sprejete ustrezne 
družbene usmeritve, ki bi bile 
podlaga za valorizacijo teh pra
vic ob naraščajočih življenjskih 
in drugih stroških.

Skladno s splošnimi usmeri
tvami. ki jih je sprejel republiški 
svet Zveze sindikatov Slovenije v 
lanskem leti^ imamo v centru za 
primerno, če delavci v organiza
cijah združenega dela to po
dročje delitve urejajo skladno s 
sprejeto politiko delitve sredstev 
za osebne dohodke in skupno 
porabo, ter skladno s planirano 
višino materialnih stroškov. Pri 
konkretnih izplačilih nekaterih 
vrst osebnih dohodkov, povračil 
stroškov za službena potovanja 
in osebnih prejemkov iz sredstev 
skupne porabe pa naj upoštevajo 
priporočila v tej informaciji.

Stroški
za službena potovanja

Pri določanju obsega povračil 
stroškov za službena potovanja 
morajo delavci, kot je znano, 
upoštevati določila zveznega za
kona o začasni prepovedi razpo
laganja z delom družbenih sred
stev (UR. L. SFRJ. št. 5/80) in 
zakonske omejitve upoštevati v 
svojih planskih aktih za leto 
1980. V skladu s planiranim ob
segom sredstev za povračila stro
škov za službena potovanja so 
delavski sveti s posebnimi sklepi 
že določili konkretno višino po
sameznih povračil. Ob morebitni 
valorizaciji teh povračil v okviru 
planiranega obsega sredstev naj 
delavci v organizacijah združe
nega dela upoštevajo, da so se po 
podatkih Zavoda SRS za stati
stiko cene gostinskih storitev v 
letu 1979 povečale v poprečju za 
22,3 odstotka, cene prenočitev 
pa za 15,7 odstotka v primerjavi 
z letom 1978. Ti odstotki naj 
bodo zgornja meja morebitne 
valorizacije povračil stroškov za 
prehrano na službenem potova
nju (dnevnice) oziroma povračil 
stroškov za prenočitev (nočni
ne). Pri morebitnem povečanju 
povračila stroškov za prevoz v 
službene namene z osebnimi av
tomobili (kilometrine) pa naj de
lavci v organizacijah združenega 
dela upoštevajo izračun Avto- 
motozveze Sloveni je, ki kaže, da 
so dejanski stroški za prevoženi 
kilometer z avtomobilom sred
njega razreda (Z-101) 4,40 din.

Delitev sredstev 
skupne porabe

Republiški svet Zveze sindika
tov Slovenije je že večkrat pou
daril prednostni interes delavcev 
v združenem delu pri delitvi sta
bilizacijsko omejenih sredstev 
skupne porabe. Skladno s spreje
timi stališči naj se iz teh sredstev 
prvenstveno zagotavljajo sred
stva za organizirano prehrano 
med delom, izobraževanje in re
grese za letni oddih.

Izplačila iz sredstev skupne 
porabe za jubilejne nagrade, od
pravnine pri odhodu v pokoj in 
solidarnostne pomoči naj se us
kladijo z razpoložljivimi sredstvi. 
Ob tem pa sindikati priporoča jo, 
da se izdatki za izlete.proslave, 
strokovne ekskurzije in športne 
igre zaradi ustalitvenih prizade
vanj zmanjšajo.

Pri delitvi regresa za letni do
pust sindikati priporočajo, da se 
čimvečji del teh sredstev nameni 
za organizirani letni oddih delav
cev, to je, da se zmanjša obseg 
teh sredstev, izplačanih v obliki 
dodatnega osebnega dohodka.

Osebni dohodki 
pripravnikov in učencev 
v gospodarstvu

Sindikati priporočajo, da de
lavci v organizacijah združenega 
dela določijo višino zagotovljene 
osnove osebnih dohodkov pri
pravnikov in učencev v gospo
darstvu, skladno z gibanji oseb
nih dohodkov delavcev v temelj
nih organizacijah združenega 
dela oziroma delovne skupnosti 
skupnih služb. Izhodišče za dolo
čanje zagotovljene osnove naj bo 
višina zagotovljene osnove 
osebnih dohodkov v letu 1978.

Dokler ne bodo sprejete 
ustrezne družbene usmeritve, naj 
delavci v organizacijah združe
nega dela vse ostale pravice iz 
bivše sindikalne liste urejajo 
skladno z določili v svojih sa
moupravnih splošnih aktih in 
skladno z razpoložljivimi sred
stvi v te namene. Republiški svet 
Zveze sindikatov Slovenije in 
drugi družbeni dejavniki pri
pravljajo dva dokumenta, ki 
bosta vsebovala usmeritve za 
urejanje tega področja delitve: 
družbeni dogovor o skupnih 
osnovah za oblikovanje in deli
tev sredstev za osebne dohodke 
in skupno porabo ter družbeni 
dogovor o skupnih osnovah za 
povračilo stroškov, ki so jih imeli 
delavci pri opravljanju določenih 
del za temeljno organizacijo. 
Predvidoma bosta oba doku
menta sprejeta jeseni letos.

Pripominjamo, da so govorice, 
ki v zadnjem času krožijo v 
javnosti o »prepovedi« izplačil 
regresov za letni dopust, povsem 
brez podlage.

Marjan Zupan
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S seje republiškega sveta Zveze sindikatov Slovenije

Zaposlovanje 
terja skladnost

/ -- ------------------------------------------------------------------------------- Ts

Za družbenogospodarski položaj delavca v družbeni reprodukciji je odločilnega pomena do
sledno uresničevanje načela, po katerem ima delavec neodtujljivo pravico, da dela s sredstvi v družbeni 
lastnini, da bi zadovoljil svoje osebne in družbene potrebe, kakor tudi, da kot svoboden in enakopra
ven z drugimi delavci v združenem delu upravlja svoje delo ter pogoje in rezultate svojega dela. V tej 
smeri se kaže bistvo temeljnega socialističnega proizvodnega odnosa, bistvo družbene lastnine. Druž
bena lastnina na proizvajalna sredstva kot osnova za osvoboditev dela in delavskega razreda ter bi
stveno določilo socializma, zahteva, da delavec neposredno upravlja sredstva, ki jih ustvarja, vsak dan 
obnavlja in ki so v bistvu samo njegovo lastno minulo delo.
(Iz govora predsednika Tita na X. kongresu ZKJ, Beograd, 1974)

Kakršno gospodarstvo, 
takšno zaposlovanje? To je po
glavitna ugotovitev nedavne seje 
republiškega sveta ZSS, na ka
teri so spregovorili o nalogah 
sindikatov pri uveljavljanju na
črtnega zaposlovanja in gospo
darnega izkoriščanja delovnega 
časa.

Takšna ugotovitev sloven
skega sindikalnega vrha nedvo
mno cilja v srž problematike na 
tem področju, hkrati pa razgalja 
tudi številne slabosti, ki se pora
jajo pri zaposlovanju. In nena
zadnje: takšno razmišljanje po
meni tudi dobro izhodišče za 
oblikovanje nalog, ki jih bo 
Zveza sindikatov morala opraviti 
v prihodnjem obdobju.

Torej ne gre, da bi zaposlova
nje obravnavali ločeno od go
spodarstva, kajti to bi bila slej ko 
prej umetna ločnica. Slovenski 
sindikati se tega dobro zavedajo, 
zato ostro opozarjajo na nevaren 
pojav, ko v združenem delu načr
tujejo nove kadre ločeno od 
proizvodnih načrtov. Enako 
velja tudi za planiranje zaposlo
vanja v občinah in regijah, kjer 
niso redki pojavi, ko predvide
vajo zaposlovanje zgolj na pod
lagi suhih številk, ki pogosto te
meljijo le na naravnem prirastku 
in nekaterih drugih pomanjklji
vih merilih. Zato bodo v sindika
tih storili vse, da bi politiko zapo
slovanja integrirali v prestruktu
riranje slovenskega gospodarst
va, kar je objektivna nuja našega 
družbeno-ekonomskega razvo
ja. Seveda se stvari ne bodo dale 
spremeniti čez noč, kajti uvaja
nje kapitalno intenzivne indu
strije še zdaleč ni enkratno deja
nje, ampak proces, ki mora upoš
tevati objektivne možnosti. Ta 
dejstva bo še kako treba upošte
vati pri planiranju našega druž
beno-ekonomskega razvoja že 
za naslednje srednjeročno ob
dobje. Bistveno pri tem je, da 
bodo morali biti plani usklajeni, 
kar pomeni, da tudi plan zapo
slovanja ne more biti nekaj zase.

Le tako bo mogoče odpraviti se
danja velika neskladja na po
dročju zaposlovanja, ko ugotav
ljamo, da imamo nekaterih de
lavcev preveč, drugih pa premalo.

Bržda nismo daleč od resnice, 
če zapišemo, da so takšne ra
zmere v marsičem pripomogle k 
devalvaciji proizvodnega dela in 
na drugi strani k bohotenju ad
ministracije, ki je pa poslej ne bi 
kazalo umetno krčiti, saj bi s tem 
naredili več škode kot koristi. 
Čezmerna administracija tako v 
družbeni kot gospodarski admi
nistraciji bo zagotovo začela 
upadati že s samim prestrukturi
ranjem gospodarstva, kjer bo 
proizvodno delo moralo najti 
mesto, ki mu pripada. Kajpak 
pri vsem tem ne gre pozabljati 
tudi na usmerjeno izobraževa
nje, ki dejansko potemtakem ne 
more biti nič drugega kot logična 
zrcalna slika gospodarskih po
treb.

Na široko ugotavljati, kako 
zdaj temu ni tako, najbrž ne bi 
imelo posebnega haska. O tem 
je bilo že veliko rečenega In 
dosti napisanega. Podobno so 
menili tudi na seji republiškega 
sveta, kjer so poudarili, da te 
ugotovitve niso nič novega, saj 
so jih zapisali že v dokumente 
lanske prve sindikalne konfe
rence. Izrečene so bile tudi na 
mnogih drugih mestih in ob ra
zličnih priložnostih. Zdaj gre za 
vprašanje, kako se organizirati, 
da bi se od besed preselili k de
janjem. »Za to pa ne potrebu
jemo nobenega novega organa, 
ampak je potrebno zagotoviti 
boljše sodelovanje in koordina
cijo že obstoječih dejavnikov, ki 
morajo zagotoviti uspešnejše 
planiranje zaposlovanja,« so 
rekli na seji republiškega sveta.

In ko smo že pri dejanjih in 
nalognh, ki se postavljajo pred 
sindikate,moramo omeniti tisto, 
ki se nanaša na doslednejše ure
sničevanje obveznosti iz druž
benega dogovora in samouprav
nih sporazumov o minimalnih

Na nedavni seji republi
škega sveta ZSS so predla
gali, da pokojnega Janeza 
Barbariča v predsedstvu 
sveta Zveze sindikatov Ju
goslavije zamenja Miran 
Potrč, sedanji podpredsed
nik republiškega sveta Zveze 
sindikatov Slovenije.

standardih za življenje in kul
turne potrebe delavcev. Sindi
kati imajo tu svoj dolg, ki ga bo 
potrebno čimprej poravnati, 
kajti dejstvo, da vsi delavci ni
majo zagotovljenih enakih živ
ljenjskih pogojev, pomenijo, da 
v organizacijah združenega dela 
še vedno pristajajo na mezdni 
odnos do delavcev, pri čemer je 
pomembno, da delavec dobi le 
plačo, vse drugo pa sodi vne
mar. Ta neenakopravnost med 
delavci se je še zlasti izkazala 
v tako imenovanem posred
niškem zaposlovanju delav
cev iz drugih republik, ki pomeni 
velik plevel na naši samou
pravno zaorani njivi. Razen tega 
pa to pomeni tudi dokajšen vir 
fluktuacije, ki ne sodi ravno v 
prid stabilizacijskim prizadeva
njem.

Ivo Kuljaj

Sindikat mora biti aktivno vpet v sistem informiranja

Vloga glasil pri osveščanju
O tem je tekla beseda tudi 

na nedavnem sestanku (prvem 
takšnem doslej) s predsedniki 
komisij za obveščanje pri občin
skih in medobčinskih svetih ZSS.

Predsednik RS ZSS Vinko 
Hafner je poudaril, da je samo 
dobro obveščen in osveščen de
lavec lahko dober samoupravlja- 
lec, dober gospodar. Delavec 
mora biti dobro, objektivno, po
polno in pravočasno obveščen o 
gospodarjenju in stanju v svoji 
organizaciji združenega dela 
nasploh, saj le tako lahko utrjuje 
svoj družbenoekonomski in sa
moupravni položaj. Vinko Haf
ner je ob tem opozoril na vlogo 
sredstev javnega obveščanja, še 
posebno na vlogo Delavske 
enotnosti pri osveščanju sindi
kalnih aktivistov in članov. Za 
neposredno obveščenost delav
cev je zelo dragocen sistem ob
veščanja v združenem delu, pri 
čemer imajo vidno vlogo glasila. 
V njihovo delo mora biti sindikat 
aktivno vpet, saj bo tako lažje in 
popolneje uresničeval svojo 
družbeno vlogo in prispeval k

splošnemu družbenemu napred
ku.

Sindikat je soodgovoren za 
vsebino obveščanja v združenem 
delu. Katere so trenutno najbolj 
aktulne naloge v delu sindikata 
in hkrati v sistemu obveščanja v 
združenem delu? Predsednik 
Vinko Hafner je na prvem mestu 
navedel krepitev samouprav
nega položaja delavca — kon
kretno uresničevanje ustave in 
zakona o združenem delu. Več 
bomo morali pisati o uveljavlja
nju delavca v njegovi temeljni 
organizaciji in v drugih oblikah 
združevanja dela in sredstev, o 
povezovanju s krajevno skup
nostjo, o delegatskih odnosih... 
Odkrito bi morali prikazati delo 
samoupravne delavske kontrole. 
V ospredju naših prizadevanj 
ostaja bitka za gospodarsko sta
bilizacijo, pa tudi planiranje, de
litev po rezultatih dela, zaposlo
vanje in izraba delovnega časa... 
Ob tem ne smemo mimo skrbi za 
dviganje družbenega in oseb
nega standarda, pri čemer je po
slanstvo naše družbe v vzajemni 
rasti tako materialne kot du

hovne ravni. Pri uresničevanju 
naštetih nalog, ki so pomembne 
tudi za našo družbeno trdnost, 
imajo sredstva obveščanja odgo
vorno nalogo.

Tem nalogam naj velja pouda
rek tudi v akciji »Tisoč delavcev 
— sodelavcev«, katere pobudnik 
in nosilec je Zveza sindikatov 
Slovenije. Akcija je s 1. majem 
stekla v večini delovnih okolij, 
vanjo pa se morajo nemudoma 
vključiti tudi tam, kjer so (pov
sem po nepotrebnem) oklevali. 
V to akcijo se vključujejo sindi
kalni delavci skupaj z informa
tivnimi službami, z drugimi 
družbenopolitičnimi organizaci
jami in samoupravnimi organi na 
vseh ravneh, seveda pa je težišče 
dela v samih organizacijah zdru
ženega dela in v občinah. Pred
sedniki komisij za obveščanje so 
na omenjenem sestanku po
drobno spregovorili o poteku ak
cije »Tisoč delavcev — sodelav
cev« in razčistili tudi še nekaj od
prtih vprašanj. Takšno je bilo, na 
primer, kdo naj bo pobudnik or
ganiziranega obveščanja delav-

Prva konferenca Zveze sindikatov Hrvaške

Za krepitev samouprave

V ponedeljek, 12. in torek, 
13. maja, je bila v Zagrebu prva 
konferenca Zveze sindikatov 
Hrvaške. »Mali kongres« hrva
ških sindikatov so namenili oceni 
uresničevanja zakona o združe
nem delu in oblikovanju pro
grama ZSH na tem raznolikem in 
odgovornem področju politič
nega udejstvovanja sindikalnih 
organizacij in organov. Toda 
razpravljali niso samo o formal
nih plateh uresničevan ja zakona, 
temveč predvsem, kako ustavna 
in zakonska določila, posebej pa 
še nove družbenoekonomske 
odnose, uresničevati v praksi; 
kje se zatika in kako tistim, ki še 
vedno nočejo živeti »po zakonu 
o združenem delu«, dopovedati, 
da se je v sedanjih ustalitvenih 
prizadevanjih treba nasloniti le 
na lastne sile, na zdrave družbe- 
no-ekonomske odnose.

Republiški svet ZSH se je na 
konferenco pripravljal dalj časa. 
V ta namen so vzeli »pod mikro
skop« 1049 različnih organizacij 
združenega dela v tej republiki. 
Analiza kaže, da so Hrvatje pri 
uresničevanju zakona o združe
nem delu dosegli dobre rezulta
te, saj nenehno raste število te
meljnih organizacij združenega 
dela, število delovnih organizacij 
brez TOZD pa se zmanjšuje. Še 
posebej pa velja omeniti tudi po
datek, da je vse man j takšnih te
meljnih organizacij združenega 
dela in delovnih skupnosti, kjer 
združuje delo več kot 500 delav

cev v tistih organizacijah združe
nega dela, v praksi pa so to naj
pogosteje takoimenovani dislo
cirani obrati, kjer ga še nimajo. 
Dogovorili smo se, da bo ta po
budnik tamkajšnja organiza
cija sindikata. V vseh organizaci
jah združenega dela morajo ne
mudoma zaživeti akcijski odbori, 
v katere morajo vključiti tudi 
predstavnike sindikata, ki naj v 
začetku vsakega meseca obrav
navajo dotedanji potek in 
usmerjajo akcijo vnaprej. Nove 
dopisnike je treba organizirano 
vkl jučevati v izboljšan pretok in
formacij v organizaciji združe
nega dela, pa tudi čez »tovarni
ško ograjo«. Mesečno bodo 
potek- akcije obravnavale tudi 
komisije za obveščanje pri ob
činskih svetih ZSS.

Odbor RS ZSS za obveščanje 
in politično propagando pa je 
uvedel dežurstvo pri telefonu 
vsako sredo^da bi se neposredno 
dogovarjali o akciji in skupaj ra
zreševali morebitne zaplete ali 
nejasnosti.

Vladimir Jerman

cev. K temu še dodajmo, da na
rašča tudi število sestavljenih or
ganizacij združenega dela, po
slovnih skupnosti, poslovno 
planskih skupnosti in drugih 
oblik povezovanja temeljnih or
ganizacij združenega dela.

Samoupravni
dokumenti
dobivajo pravi pomen

Med osrednjimi vprašanji na 
konferenci ZSH je bilo tudi pri
dobivanje in razporejanje do
hodka. Na tem področju velja 
poudariti misel dosedanjega 
predsedujočega v predsedssvu 
RS ZSH Vlada Mihaljeviča, da 
je na področju pridobivanja, 
razporejanja in delitve dohodka 
in sredstev za osebne dohodke 
storjen zelo pomemben premik. 
V združenem delu so delavci 
sprejeli 154 samoupravnih spo
razumov, sprejet je družbeni do
govor o dohodku, ki ga prav zdaj 
dopolnjujejo. Vsi ti samoupravni 
dokumenti so dokaz, da je druž
beno dogovarjanje in samou
pravno sporazumevanje učinko
vitejše od zakonskega določanja 
in dober način, da se v procesu 
gospodarjenja zagotovi uresni
čevanje zastavljenih načel.

zemali za hkratno uresničevanje 
zakonskih določil in zahtev stabi
lizacije. Že samo podatek, da 
naše ladjedelnice dela joz več kot 
petdeset odstotkov manjšo pro
duktivnostjo kot denimo v ŽRN 
in na Švedskem, potrjuje takšne 
ugotovitve. Predvsem pa velja 
zapisati oceno, da smo od spre
jetja zakona o združenem delu 
postorili mnogo, še zlasti pa pri 
utrjevanju zavesti, da je »mala 
ustava« v resnici delavska usta
va. in da je od delavcev odvisno, 
kako globoko in kako hitro se 
bodo orale brazde pri poglablja
nju samoupravljanja. Milka Pla
ninc, predsednica CK ZKH, je 
med drugim dejala, da je zakon o 
združenem delu nastal na pod
lagi delavskih dopolnil ustave in 
na pobudo tovariša Tita. Gre za 
dolgoročen proces uresničevanja 
zakona, ki nima alternative in ga 
je treba dosledno izvajati. Tudi 
na Hrvaškem so »postavili« 
osnovne organizacijske oblike v 
združenem delu in delegatskem 
sistemu, vendar pa bo v le-teh 
treba uveljaviti predvsem novo 
samoupravno vsebino.

Nepokrite investicije 
so problem

Čeprav je uresničevanje za
kona o združenem delu po letu 
1978 počasnejše, vsaj karzadeva 
spremembe samoupravnih aktov 
in njihovo dopolnjevanje, pa je 
konferenca ugotovila, da so 
spremembe mnogo bolj kako
vostne. Ni torej več preuranjenih 
odločitev pri organiziranju zdru
ženega dela, pri urejanju dohod
kovnih odnosov, s tem pa ni re
čeno, da bi se morali zadovoljiti z 
doseženimi rezultati. Na po
dročju povezovanja gospodar
stva, združevanja dela in sred
stev temeljnih organizacij zdru
ženega dela na osnovi skupne 
proizvodnje skupnega rizika, 
povečanja izvoza in uvoza ter 
uveljavljanja drugih kakovost
nih dejavnikov gospodarjanja, 
so še mnoge rezerve.

Toda tudi na tem področju že 
lahko govorimo o dobrih rezulta
tih, saj je znašal v preteklem letu 
ustvarjeni del celotnega pri
hodka na podlagi skupnega izde
lovanja proizvodov 10 odstotkov 
v celotnem hrvaškem gospodar
stvu. Nekoliko manj pa so 
uspešni pri skupnem vlaganju, 
saj je bil pri tem delež celotnega 
prihodka le 0,2 odstotka celot
nega dohodka v gospodarstvu te 
republike. Ko so na konferenci 
govorili o gospodarskih težavah, 
so navedli, da je na Hrvaškem 
140 tisoč hektarov neobdelanih 
površin, z melioracijo pa bi se 
dalo v naslednjih desetih letih 
pridobiti 635 tisoč hektarov. 
Skoraj 200 tisoč kmetov je ne
povezanih, kar nazorno kaže, da 
so v hrvaškem kmetijstvu in živil
sko predelovalni industriji še ve
like rezerve. Tako kot za kmetij
stvo velja tudi za druge panoge. 
Številnih razpravljavci so se zav

Na konferenci so opozarjali 
tudi na neenakopravne pogoje 
gospodarjenja, na težave, s kate
rimi se srečujejo in še posebej na 
prepočasno dogovarjanje pri 
ukrepih ekonomske politike.

Milka Planinc je dejala, da ne 
moremo biti prehitro zadovoljni 
s sedanjimi rezultati pri uresni
čevanju zakona o združenem 
delu. Opozorila je na investicije, 
zaradi katerih si tudi na Hrva
škem belijo glave, saj so eden 
glavnih razlogov za nestabilnost 
gospodarstva. Analize kažejo, da 
je vrsta zelo dragih projektov 
pokritih le s »finančnimi kon
strukcijami« in s sredstvi, ki naj 
bi jih šele ustvarili. Tako pa ne 
gre več naprej. Vsak se mora za
vedati — in to je tudi eno izmed 
najpomembnejših določil za
kona o združenem delu — »da se 
lahko pokrije le s tako dolgo 
odejo, kot jo ima.«

Program dela Zveze sindika
tov na Hrvaškem je obsežen vsaj 
kar zadeva uresničevanje zakona 
o združenem delu. Prva konfe
renca je sicer naredila neke vrste 
bilanco dosedanjih prizadevanj. 
Pomembna pa je predvsem zato, 
ker nalaga organizacijam sindi
kata. da se spoprimejo s kon
kretnimi vprašanji gospodarje
nja in samoupravljanja. In ker 
gre za akcijo dolgoročnejše na
rave, velja opozoriti še zlasti na 
to, da so stabilizacija ter novi 
družbenoekonomski in delegat
ski odnosi — za katere sicer
imamo oblike uresničevanja _
med tistim žariščnimi nalogami 
ZSH, ki jim bodo v prihodnje 
namenjali največ pozornosti.

Marjan Horvat
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RO sindikata delavcev komunalnega in stanovanjskega gospodarstva

Hitreje v nove
. družbenoekonomske odnose

...Da bi dosegli večjo produktivnost dela, nas čaka pomembna naloga, da izboljšamo sistem 
delitve po delu, tako da bo postal glavna spodbuda za produktivnost in tudi za uspešnejše upravljanje 
in učinkovitejše poslovanje sploh... Toda tu moramo bolj odločno premagovati odpore in odpravljati 
slabosti. Ne smemo dopustiti uravnilovke, prav tako pa ne sme mo dovoliti neupravičenih razlik, za 
katerimi ni ustreznega delavnega prispevka in ki se spreminjajo v privilegije na račun drugih. Takšne 
težnje in pojave moramo preprečiti...

(Tito na 11. kongresu ZKJ)

Letošnji program dela re
publiškega odbora sindikata de
lavcev komunalnega in stano
vanjskega gospodarstva Slove
nije je opredelil kot posebno na
logo temeljito oceno obstoječih 
družbeno-ekonomskih odnosov 
v komunalnem gospodarstvu 
Slovenije. V tej akciji, vodeni 
skupaj s Splošnim združenjem 
komunalnega in stanovanjskega 
gospodarstva Slovenije, smo ja
nuarja imeli šest regijskih posve
tov, na katerih smo skupaj s 
predsedniki osnovnih organiza
cij ZSS, sekretarji ZKS, pred
sedniki delavskih svetov, poslo
vodnimi organi ter predstavniki 
izvršnih svetov občinskih skupš
čin in medobčinskih gospodar
skih zbornic, temeljito proučili 
uresničevanje samoupravnih 
družbenoekonomskih odnosov v 
komunalnem gospodarstvu in 
problematiko planiranja v naši 
dejavnosti. Več kot 220 udele
žencev na teh posvetih je prak
tično z vseh zornih kotov osvet
lilo komunalno problematiko in 
predlagalo posamezne rešitve.

Komunalno gospodarstvo 
zaostaja za drugimi dejavnostmi,- 
hkrati pa se povečujejo zahteve 
po komunalnem standardu.

Neusklajen razvoj in hitra urba
nizacija zahtevata širšo družbe
nopolitično akcijo in potrebo po 
sprejemu enotnega zakona o 
komunalnem gospodarstvu. Za
dovoljevanje vse večjih potreb 
porabnikov postavlja pod vpra
šaj veljavno politiko cen. Sedanji 
način oblikovanja in potrjevanja 
cen čestokrat ne zagotavlja niti 
enostavne reprodukcije. Za do
slednejše izvajanje načel svo
bodne menjave dela je potrebno 
pripravljati stvarne programe, ki 
jih morajo potrditi uporabniki, 
programi pa morajo temeljiti na 
ustreznih standardih in normati
vih. Komunalne organizacije 
združenega dela imajo izrazit 
kadrovski primanjkljaj. Manjka 
tako strokovnih delavcev kakor 
tudi delavcev za kvalificirana in 
enostavna dela. Nezadovoljeva- 
nje minimalnega stanovanjskega 
in družbenega standarda, nizki

osebni dohodki in slabo druž
beno vrednotenje te dejavnosti 
pa neposredno vpliva na visoko 
fluktuacijo, ki pa pogojuje neu
strezno organizacijo dela in slabo 
kvaliteto komunalnih storitev. 
Velika razdrobljenost komunal
nega gospodarstva (po pravilu so 
to občinska podjetja) onemo
goča izboljšanje tehnične 
opremljenosti in smotrnejše po
rabe družbenih sredstev.

Samoupravno organiziranje 
izvajalcev in porabnikov je z 
ustanovitvijo in pričetkom delo
vanja samoupravnih interesnih 
komunalnih skupnosti prineslo 
novo, višjo kvaliteto odnosov v 
to dejavnost. V bodoče bo po
trebno skrbno razvijati samou
pravne interesne skupnosti kot 
mesto dogovarjanja uporabni
kov in izvajalcev o planih komu
nalnih dejavnosti ter o združeva
nju in uporabi sredstev za komu
nalo. Potrebno pa je prepreče
vati podvajanje aktivnosti v 
strokovnih službah in prevzema
nje opravil, za katera so odgo

vorne komunalne organizacije 
združenega dela. Posebno po
zornost je potrebno posvetiti 
oblikovanju in delovanju enot v 
interesnih skupnostih in proučiti 
nerazmejene pristojnosti med 
razširjenimi delavskimi sveti in 
organi komunalnih interesnih 
skupnosti.

Nadaljnji razvoj samouprav
nih družbenoekonomskih odno
sov terja tudi odgovor na odprta 
vprašanja financiranja razširjene 
reprodukcije. Trenutno je na 
voljo več kot dvajset virov, od 
katerih pa dajejo štirje 80 od
stotkov vseh zbranih sredstev.

Pred izdelavo in dokončnim 
sprejemom planskih dokumen
tov za obdobje 1981—1985 je 
treba opredeliti vire in načine 
pridobivanja sredstev za razšir
jeno reprodukcijo. Pri tem je 
vsekakor potrebno opredeliti za
jemanje zemljiške rente, ki na
staja zaradi pravice uporabe ko
munalno opremljenega zemljiš
ča.

Vse navedene ugotovitve in 
stališča so predstavljala temelj in 
izhodišče razprave na volilni seji 
republiškega odbora, ki je bila 
21. aprila letos. Značilnost te 
razprave je bila konkretnost in 
odprt pristop do problemov. Za
vedajoč se dejstva, da je tudi 
komunalno gospodarstvo dolžno 
prispevati svoj delež k celotnim 
stabilizacijskim prizadevanjem 
naše družbe, je bila večina raz- 
pravljalcev kritična predvsem do 
slabosti v lastnih organizacijah 
združenega dela. Organizacijska 
neenotnost in razdrobljenost 
zmanjšujeta možnosti delavca — 
komunalca. da se enakopravneje 
vključuje v tokove celotne druž
bene reprodukcije; nerazjas
njeni pojmi in različna tolmače
nja enostavne in razširjene re
produkcije ob istočasnem — 
največkrat nesprejemljivem — 
odločanju o cenah, pa mu one
mogočata pravočasno pripravo 
planov in s tem možnosti za 
ustrezno razporejanje dohodka 
in osebnih dohodkov po rezulta
tih dela. Odločneje se je po

trebno postaviti na stališče, da se 
mora preseči sedanje stanje or
ganiziranosti in preiti na višjo 
kvaliteto. Pri tem pa je nujno 
hkrati obravnavati tudi organizi
ranost strokovnih služb, predv
sem v interesnih skupnostih ko
munalne, stavbno-zemljiške in 
stanovanjske dejavnosti.

Skladno z določili dokumen
tov 1. konference Zveze sindika
tov Slovenije je republiški odbor 
proučil lastno organiziranost, 
način in metode dela ter sprejel 
nov statutarni sklep in poslovnik 
o svojem delu. Opravil je tudi 
prve volitve predsednika in pod
predsednika republiškega- od
bora za mandatno dobo dveh let. 
Pozitivno je ocenil dosedanjo 
izredno aktivnost in poznavanje 
problematike komunalnega go
spodarstva sedanjega predsed
nika Vlada HAASA in podpred
sednika Marjana JENSTERLA 
in jima soglasno poveril oprav
ljanje teh nalog tudi v bodoče.

Marjan Vrabec

ObS ZSS Žalec in agroživilski kompleks

»Vzemite zadevo 
kot nujno!«

»Vzemite zadevo kot 
nujno!« Tak apel je poslal pred
sednik žalske občine predsedstvu 
občinskega sveta Zveze sindika
tov Žalec, s priporočilom, naj o 
nadaljnjem razvoju agroživil- 
skega kompleksa in nalogah 
združenega dela v zvezi s tem od
govorno obravnavajo tudi sindi
kalne organizacije. Zakaj to
likšna vnema?

Medobčinski svet ZKS in me
dobčinska gospodarska zbornica 
Celje sta februarja pripravila po
svetovanje »o stanju in nepo
srednih nalogah pri razvoju 
agroživilstva širšega celjskega 
območja v obdobju 1980 do 
1985«. Ocena udeležencev je 
bila enotna: v praksi vse prepo
časi in premalo zavzeto izvajamo 
sklepe iz resolucij VIII. kongresa 
ZKS in XI. kongresa ZKJ, ki se 
nanašajo na razvoj velike, indu
strijsko visoko produktivne proi- 
zvodn je na družbenih posestvih 
in na proizvodne zmogljivosti 
kmetov, združenih v zadružne 
organizacije in temeljne organi
zacije kooperantov. Ugotovili so 
tudi: da ima lahko nadaljevanje 
takega stanja in obnašanja dalj
nosežne negativne posledice, ki 
se občasno že kažejo v nihajih 
ponudbe osnovnih živil na tržiš
ču; da na širšem celjskem ob
močju očitno ne bodo izpolnili 
proizvodnih nalog v primarni 
kmetijski proizvodnji,planiranih 
za to srednjeročno obdobje; da 
je trend investicijskih vlaganj v 
primarno kmetijsko proizvodnjo 
na njihovem območju bistveno 
manjši kot drugod v Sloveniji in 
predstavlja resno stagnacijo; da 
je povečanje proizvodnje hrane 
ena temeljnih usmeritev v ra
zvoju proizvodnje na sploh ter 
predstavlja skupaj z usmeritvijo 
v večji izvoz in substitucijo uvoza

z domačimi surovinami, repro
dukcijskim materialom in 
opremo prioriteto v razvoju go
spodarskih dejavnosti; da zemlja 
kot naravni proizvodni faktor ne 
daje možnih proizvodnih rezul
tatov; da je udeležba obdelo
valne zemlje družbenega sek
torja v regiji komaj 6,3-odstot
na, kar je preskromno; da je se
danji način financiranja usposo
bitve zemlje za večjo rodnost 
neustrezen; da je zemlja raz
drobljena, parcele majhne, ko
masacijskih in arondacijskih po
segov ter drugih oblik združeva
nja zemljišč pa premalo; da ka
sni tve pri prostorskem planira
nju povzročajo nadaljnjo nego
spodarno rabo zemljišč; da pro
ces deagrarizacije povzroča če
dalje več socialnih problemov na 
vasi, saj je vse več ostarelih in za 
obdelavo nezmožnih ljudi, za
radi česar je tudi zemlja slabše 
obdelana; da je sedanja repro
duktivna sposobnost OZD s 
tega področja slaba in ne daje 
realnih možnosti za večje inve
sticijske posege, brez katerih ne 
bo večjih proizvodnih rezultatov 
itd., itd. Omeniti velja še oceno, 
da je bilo dosedanje dogovarja
nje pri iskanju ustreznih rešitev 
za povečanje proizvodnje v 
skupna vlaganja, za reševanje 
problemov v preskrbi ter za 
druge skupne aktivnosti premalo 
učinkovito, in da je vse več loka- 
lističnega obnašanja. Prav zaradi 
tega so bila še tako pozitivna pri
zadevanja na tem območju težko 
ali pa celo neizvedljiva.

Z vsemi temi ugotovitvami, 
podkrepljenimi z ilustrativnimi 
številčnimi podatki, so se sezna
nili člani predsedstva ObS ZSS 
Žalec na svoji zadnji seji. Skle
nili so, da bodo sklicali posvet z 
vsemi predsedniki OO ZSS, kjer

jim bodo na široko obrazložili 
celotno problematiko agroživil
stva v regiji in občini. Po razpra
vah v tozdih pa si bodo prizade
vali za ustanovitev samoupravne 
interesne skupnosti za preskrbo 
celotne celjske regije, ki bi naj 
bila, po besedah predsednika 
Rafka Mlakarja, krona celotne 
politične aktivnosti na tem živ
ljenjsko pomembnem področju.

Damjan Križnik

V jeseniški občini so letos podelili petnajst srebrnih znakov Zveze sindikatov Slovenije za uspešno delo v sin
dikalnih organizacijah. Med osnovnimi organizacijami so jih prejeli: TOZD Delikatesa. TOZD Jeklovlekin 
TOZD Elektrode, med posamezniki pa: Mladen Arsinovič, Marija Babič, Mirko Bremec, Jože Hlebanja, 
Cvetka Hubier, Albin Jakopič, Janez Krajnik, Franci Lah, Vinko Mežnarič, Anton Miklič, Dane Popovič in 
Ivan Sušnik. Slavnostna podelitev je bila 29. aprila v gledališču Toneta Čufarja na Jesenicah, združena z 
osrednjo proslavo ob dnevu O F, 1. maju in podelitvijo srebrnih odlikovanj O F. „ n

Občinska konferenca Zveze sindikatov v Radljah

Povezovanje s KS

Sindikati v občini Radlje 
bodo v prihodnje namenili naj
več naporov ustalit ven im ukre
pom v gospodarstvu ter nadalj
njemu delu na področju krepitve 
samouprave. To so sklenili na 
zadnji-seji občinske konference 
Zveze sindikatov Slovenije.

Poti za doseganje boljših re
zultatov je veliko: boljša izraba 
delovnega časa, varčevan je z ma
terialom, izboljšanje tehnologije 
in še marsikaj. Predvsem je po
trebno ugotovitvam »lahko bi« 
dodati še »to bomo naredili«, po
staviti odgovorne izvajalce ter 
kontrolo strokovnih ukrepov, 
samoupravno dogovorjenih v 
delovnih kolektivih. Sindikati

bodo skrbeli, da bodo sprejeti 
napotki zaživeli in se potrdili v 
praksi kot boljši gospodarski do
sežki. Ti pa morajo najti svoj 
odraz tudi v boljši stimulaciji de
lavca!

Na seji so namenili tudi precej 
časa srednjeročnemu planiranju 
v delovnih organizacijah. Sodijo 
namreč, da prenekateri načrti 
nimajo realne osnove, hkrati pa 
tudi metodologija marsikje ne 
ustreza načelom družbenega 
planiranja. Tu bodo morali v na
slednjem obdobju odigrati večjo 
vlogo koordinacijski odbori sin
dikatov v krajevnih skupnostih. 
Poudarili so potrebo po boljšem 
povezovanju z delavci, ki delajo 
izven občine. Podatek, da vsak

peti delavec ne dela v isti občini, 
kjer stanuje, ni sam po sebi nič 
tragičnega. Drugo pa je, če de
lovne organizacije nimajo po
sluha za potrebe krajevnih skup
nosti, v katerih ti delavci živijo. 
Nekatere krajevne skupnosti ne 
najdejo stika z osnovnimi orga
nizacijami sindikata pri reševa
nju nekaterih splošnih vprašanj, 
hkrati pa delavci tako zgubljajo 
stik z delovno organizacijo, ki 
tako ostane le še delovno mesto 
in nič drugega.

Najbolj kritično pa so na seji 
ocenili eno največjih investicij, 
ki jih izvaja Lesna iz Slovenj 
Gradca. V ta objekt bodoče le
snopredelovalne industrije v

Radljah je bilo doslej vloženih že 
okoli 230 milijonov dinarjev, od 
tega del za gradnjo proizvodnih 
dvoran, okrog 100 milijonov pa 
so porabili za nakup strojev. Ker 
objekt še ni zgrajen, stroji čaka
jo. Kmalu bodo morali začeti 
z odplačevanjem anuitet, in to v 
breme vseh, najbolj pa bodo 
škodo občutili delavci bodočega 
industrijskega kompleksa. Na 
seji so ugotovili, da je to zahte
ven problem za krog strokovnja
kov Lesne, ocena pa se je nagnila 
v smer, da sami le niso znali do
volj izkoristiti svoje strokovnosti 
pri delu.

Kristl Valtl
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SZDL danes

Sekcije se vse bolj 
uveljavljajo

Izkušnje minulega obdobja so pokazale, da sta največja nevarnost za socializem in samouprav
ljanje tehnokratizem in birokratizem z nacionalizmom, liberalizmom in dogmatizmom kot svojimi 
ideološkimi zakoni. Podlaga za vse te protisocialistične in protisamoupravne težnje in pojave je v odtu
jevanju sredstev in funkcij družbene reprodukcije od delavcev ter v osamosvajanju različnih centrov 
ekonomske in politične moči na tej podlagi. Seveda pa jih omogočajo tudi razne subjektivne slabosti v 
vrstah socialističnih sil, v podporo pa so jim tudi takšni pojavi, kakor so karierizem, voditeljstvo, gru- 
paški boj za oblast in podobno.

(Iz referata predsednika Tita na X. kongresu ZKJ. Beograd, marca 1974)

V procesu nadaljnje demo
kratizacije politične aktivnosti 
imajo p>osebno vlogo in mesto 
sekcije Socialistične zveze. Na 
tem področju smo v SR Sloveniji 
dosegli pomembne premike in 
rezultate. Letošnje analize in 
ocene kažejo, da deluje pri kra
jevnih in občinskih organizacijah 
SZDL več kot 1.000 stalnih sek
cij, ki so se v letu 1979 in letos se
stale tudi do 6-krat. Med najšte
vilnejšimi so sekcije za komu
nalno problematiko, varstvo 
okolja, kmetijska vprašanja, ce
lodnevno šolo, družbeno aktiv
nost žensk, preskrbo prebival
stva itd. Poleg stalnih pa so lani in 
letos v občinskih središčih in več
jih mestih sklicali tudi vrsto tako 
imenovanih ad hoc sekcij, ki so 
obravnavale aktualna vprašanja 
kulture, usmerjenega izobraže

vanja, telesne kulture, zdravstva 
itd.

Izkušnje iz delovanja sekcij 
SZDL potrjujejo, da so se de
lovni ljudje in občani priprav
ljeni vključiti v interesno obrav
navanje vseh tistih vprašanj in 
problemov, ki jih tako ali dru
gače občutijo ali prizadenejo. 
Zlasti uspešno pa so se sekcije 
lani in letos uveljavile v Maribo
ru, Ljubljani, Celju, Zagorju. 
Kopru, Novem mestu. Murski 
Soboti, Kranju in nekaterih man j 
razvitih krajevnih skupnostih in 
občinah. V Ljubljani so na pri
mer temeljito razpravljali o kul
turni problematiki in usmerje
nem izobraževanju, v Mariboru 
o varstvu okolja, aktualnih vpra
šanjih zdravstva in invalidov, 
preskrbi, kmetijski problemati
ki, slovenščini v javni rabi itd. 
Posameznih tematskih razgovo
rov se je udeležilo tudi do 200 
občanov, ki so dali vrsto predlo
gov, pobud in mnenj, kako razre
šiti posamezna vprašanja in pro
bleme.

Sekcij še ni povsod
Ob dobrih primerih in izkuš

njah pa velja opozoriti tudi na 
slabosti in probleme. V marsika
teri krajevni skupnosti in nekate
rih občinah sekcije še niso zaži
vele. Vse preveč je še primerov, 
ko so jih sicer ustanovili, vendar 
pa so ostale le na papirju. So pa 
tudi nekatere krajevne skupno
sti, kjer sekcij sploh še niso obli
kovali ali pa gledajo na njihovo 
vlogo z nezaupanjem. Marsika
tera dobra misel in pobuda 
ostane tako neizrečena, politično 
življenje pa se še naprej odvija 
predvsem v okviru' forumov in 
drugih voljenih ali imenovanih 
organov.

Proces nadaljnje demokrati
zacije družbenih odnosov in po- 
družbljanje politike vse bolj za
hteva, da politično aktivnost or- 
ganizi ramo v temeljnih sredinah. 
Sekcije SZDL nam dajejo za to 
dobro in neposredno možnost. V 
politični in samoupravni praksi 
naj bi tako vse več pobud nasta
jalo v bazi, kjer bi jih tudi prever
jali. Sekcije SZDL v krajevni 
skupnosti so najbolj neposredna 
in izvirna možnost, oblika in pot 
izražanja mnoštva avtentičnih 
samoupravnih interesov in po
treb delovnih ljudi in občanov.' 
Tako bomo vsebinsko bogatili 
delegatsko prakso in samou
pravni delegatski sistem. Tudi 
vodstva DPO v KS in občini 
bodo bliže življenju in ljudem. 
To nam bo omogočilo, da opu
stimo nekatere že dokaj okoste
nele oblike delovanja, da sto
pimo iz forumov, odpadel pa bo 
lahko tudi marsikateri nepotre
ben sestanek ali seja.

Seveda bodo morala vodstva 
DPO. samoupravne skupščine, 
izvršni organi in druge institucije 
prav pobudam sekcij posvečati 
mnogo več pozornosti kot doslej. 
Zdaj se nam še vedno dogaja, da

v političnem in samoupravnem 
delovanju posvečamo mnenjem 
in pobudam delovnih ljudi in ob
čanov premalo pozornosti. Tudi 
takrat, ko taka stališča imamo, 
največkrat ostane takoj kot se je 
dogovorilo v vodstvu DPO ali 
izvršnih organih. Tako imamo še 
vedno prakso, da v bazi razprav
ljajo in potrjujejo predloge sta
lišč in sklepov višjih vodstev in 
organov, le-ti pa ne posvečajo 
dovolj velike pozornosti mne
njem delovnih ljudi in občanov. 
V krajevnih skupnostih, na zbo
rih delavcev v TOZD, na sejah 
delegacij, v sekcijah in na zborih 
občanov skoraj po pravilu zago
varjamo stališča in rešitve, ki so 
jih predhodno pripravili v stro
kovnih in upravnih službah 
(često so le-te v osnovnih inten- 
cijah tudi sprejemljive) ne ozi
raje se na potrebe in pripombe 
delovnih ljudi, ali na življenje, ki 
terja drugačne rešitve.

Vedno večje 
uveljavljanje

Kljub nekaterim slabostim in 
težavam pa vendarle lahko ugo
tovimo, da se sekcije kot naj
množičnejše in najdemokratič- 
nejše oblike delovanja SZDL 
vedno bolj uveljavljajo.

Vse več je uspešnih primerov 
interesnega delovanja delovnih 
ljudi in občanov, ki so s svo jim 
delom in znanjem pripravljeni 
prispevati k učinkovitemu ureja
nju tako ožjih kot širših družbe
nih vprašanj. V primerjavi z 
nekaj leti nazaj je napredek več 
kot očiten. Pri tem pa je najpo
membnejše predvsem spozna
nje, da lahko s sekcijskim nači
nom dela pomembno prispe
vamo k nadaljnjemu podružb- 
Ijanju političnih in samouprav
nih odločitev ter preseganju 
ostankov forumskega in formal
nega delovanja SZDL.

Ob ustanavljanju in uveljav
ljanju sekcij, svetov in koordina
cij pa bodo morala vodstva 
SZDL mnogo bolj kot doslej 
stati sredi življenja, spodbujati 
demokratično aktivnost najširših 
plasti delovnih ljudi in občanov, 
gojiti ustvarjalni dialog itd. Sta
lišč, sklepov in odločitev ni mo
goče sprejemati mimo ljudi ter 
njihovih interesov in potreb. 
Tako se bo tudi v konkretni poli
tični praksi krepilo kolektivno 
delo, vodenje in odgovornost, 
članstvo pa bo imelo več možno
sti, da sodeluje pri oblikovanju 
odločitev in kontrolira delo izvo
ljenih organov in vodstev. V do
sedanji praksi so bili ti vidiki de
lovanja SZDL marsikje zane
marjeni, karčesto hromi učinko
vito uresničevanje dogovorjenih 
stališč in sklepov.

Delovni ljudje in občani mo
rajo postajati vse bolj in bolj ak
tivni nosilci dogovarjanja in od
ločanja. V ta namen smo vzpo
stavili vrsto oblik in metod poli
tične aktivnosti znotraj SZDL in 
v okviru drugih DPO in številne 
samoupravne mehanizme. Mož
nosti nam torej ne manjka. Zdaj 
gre predvsem za to, da storimo 
nove napore, da bodo te oblike in 
mehanizmi resnično polno zaži
veli. Seveda to ne bo šlo samo po 
sebi, po inerciji, spontano. Ne 
smemo si delati iluzij, da bodo 
občani kar drveli v sekcije ali pa 
da bodo delegati in delegatske 
skupščine kar nenadoma spre
jemljive za vse pobude iz baze. 
Ob oblikah in možnostih demo
kratičnega, političnega in sa
moupravnega delovanja, ki smo 
jih vzpostavili, se morajo angaži
rati tako SZDL kot vse druge 
subjektivne sile ter oblikovati 
podlago skupne akcije vseh za 
samoupravljanje opredeljenih 
delovnih ljudi in občanov.

IZ PRAKSE SODIŠČ 
ZDRUŽENEGA DELA

Delovno razmerje mora biti 
sklenjeno na zakonit način

Zakon o združenem delu 
določa, da mora delavec, ki želi 
skleniti delovno razmerje, podati 
pismeno izjavo, da so mu znani 
samoupravni sporazum o zdru
ževanju dela delavcev v temeljni 
organizaciji in drugi samou
pravni splošni akti, s katerimi se 
urejajo n jegove pravice, obvez
nosti in odgovornosti (1. odst. 
173 čl.). Še pred tem pa je treba 
delavcu vročiti te samoupravne 
splošne akte in statut temeljne 
organizacije. Te zakonite obvez
nosti morajo biti izpolnjene, pre
den začne delavec delati, vendar 
delovno razmerje ne nastane, 
čeprav delavec izjavo poda, do
ločenega dne pa ne začne z 
delom.

Večkrat se navedeni zakoniti 
pogoji za sklenitev delovnega ra
zmerja ne upoštevajo. Delavec 
začne z delom, ne da bi podal pi
smeno izjavo in ne da bi bil sez
nanjen s svojimi pravicami, ob
veznostmi in odgovornostmi. V 
sodni praksi prihaja do dileme, 
ali naj se tudi tako dejansko de
lovno razmerje prizna kot de
lovno razmerje delavca v zdru
ženem delu.

Če niso bili izpolnjeni pogoji 
po krivdi temeljne organizacije 
in če temeljna organizacija ni po
skrbela za to, da bi delavec podal 
pismeno izjavo, se v sodni praksi

šteje, da je delovno razmerje 
kljub temu nastalo. Ne nastane 
pa delovno razmerje, če je tako 
stanje zakrivilsam delavec s svo
jim ravnanjem.

Delavka je bila sprejeta na 
dela in naloge, ker je trdila, da 
izpolnjuje vse pogoje, ki so bili 
objavljeni v oglasu. Začela je de
lati, ne da bi podala pismeno iz
javo, saj tudi ni predložila takoj 
delovne knjižice. Šele čez nekaj 
dni jo je prinesla in v temeljni or
ganizaciji so ugotovili, da de
lavka ne izpolnjuje pogojev, tako 
kot je zatrjevala. Opozorili so jo 
na podatke v delovni knjižici, de
lavka pa je delo zapustila. Pred 
sodiščem združenega dela je 
uveljavljala, da ji mora temeljna 
organizacija dneve dejanskega 
dela šteti v delovno razmerje in ji 
tudi izplačati osebni dohodek.

Sodišče združenega dela ta
kemu zahtevku ni ugodilo, saj je 
delavka sama povzročila, da de
lovno razmerje ni bilo sklenjeno 
v skladu z zakonom. Navedla je 
netočne podatke o svoji stro
kovni usposobljenosti, razen 
tega pa tudi ni pravočasno pred
ložila delovne knjižice. Delovno 
razmerje sploh ni nastalo, zato 
ji tudi ne gre osebni dohodek, 
/a opravljeno delo pa delavka 
lahko uveljavlja kvečjemu le od
škodnino.

Nič ni bolj prepričljivega od dela

Ena najlepših in največ 
vrednih človekovih lastnosti je 
delavnost. Delo je človeka dvig
nilo, še posebno pomembno 
vlogo pa mu daje samoupravna 
socialistična družba. To je pra
vica in dolžnost delovnih ljudi, 
cilj socialistične družbe pa je 
osvoboditev delavca in dela.

Aktivnost Zveze socialistične 
mladine Slovenije pri organizi
ranju mladinskih delovnih akcij 
je zato dobra priložnost, da se 
tudi v tem primeru družba vede 
po lepem pregovoru: »Kar se Ja
nezek nauči, to Janez zna.« 
Takšna usmeritev mladinske or
ganizacije je po nekajletnem ne
razumljivem premoru v zadn jem 
obdobju ponovno dobila druž
beno podporo in ustrezno mesto 
pri oblikovanju mladih za nji
hovo samostojno pot v življenje. 
Zveza sindikatov ne podpira 
mladinskih delovnih akcij iz ne
kakšnega pokroviteljskega od
nosa do mladih bodočih delav
cev, ampak iz svojega živega in
teresa, da vsak delavec čimprej 
spozna vrednost in pomen dela.

Republiški svet Zveze sindika
te' Slovenije je podpisnik sa- 
m upravnega sporazuma o mla-
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dinskih delovnih akcijah y. letu 
1980. S tem sporazumom bo re
publiška konferenca Zveze so
cialistične mladine Slovenije tudi 
v letu 1980 uspela uresničiti 
svoje sodelovanje na zveznih in 
republiških mladinskih delovnih 
akci jah tako, da bo v n jih sodelo
valo približno 50t)0 mladih na 
enajstih akcijah, Akcije zvez
nega pomena trajaj«? tri izmene 
po štiri tedne,, republiškega pa 
štiri izmene po tri tedne. Zvezne 
akcije bodo na Kocjanskem, Po
sočju in Suhi krajini, republiške 
pa v Slovenskih Goricah, Brki
nih, Goriškem, Krasu, Istri, Ku
banskem, Beli krajini in Bohi
nju. Iz naštetih krajev vidimo, da 
so mladinske delovne akcije v 
letu 1980 praviloma organizi
rane v tistih predelih Slovenije, 
ki so takšne pomoči upravičeno 
tudi potrebni. Zato je element 
solidarnosti eden pomembnih 
temeljev pri zasnovi mladinskih 
delovnih akcij in ima zelo po
membno vzgojno vlogo. Nič ni 
prepričljivejšega od dela: ne be
seda, ne knjiga, ne film. Noben 
od sodobnih medijev nima tako 
velike moči kot zavest človeka, 
da je z lastno glavo in lastnimi 
rok ni nesebično prispeval k hi

trejšemu napredku sočloveka. 
Zato je solidarnost z delom po
membna pri oblikovanju zavesti 
delovnih ljudi pri medsebojni 
povezanosti in soodvisnosti v 
družbi.

Mladinske delovne akcije so 
tudi priložnost, da del mladine, 
še posebej dijaške in študent
ske, spozna pomen fizičnega 
dela. Letos, ko želimo doseči, da 
bi bil delovni čas delavca v OZD 
bolje izkoriščen, in da bi hitreje 
povečevali ; produktivnost • dela, 
se je republiška konferenca 
Zveze socialistične mladine Slo
venije odločila, da bo pri izbiri 
brigadirjev povečala število štu
dentov, in dijakov med njimi. 
Kljub temu pa bodo tudi letos v 
mladinskih delovnih akcijah ak
tivno sodelovali mladi delavci iz 
OZD. Izbire pa ni mogoče pre
puščati le mladinski organizaciji, 
ampak morajo pri tem sodelovati 
tudi sindikat in druge organizaci
je, samoupravni organi in vod
stva OZD. Naša skupna naloga 
je, da med brigadirji povečamo 
tudi število mladih kmetov. Le s 
pravilno socialno razporeditvijo 
mladih v • dinskih delovnih 
akcijah bo.„i dosegli enega 
pomembnih ciljev: dobro med

sebojno spoznanje in razumeva
nje različnih interesov.

Letošnja dela, ki jih bodo 
opravile mladinske delovne bri
gade, bodo vredna približno 100 
milijonov din. Stroški za delo 
brigadirjev bodo bistveno manj
ši. Predvidevajo, da bodo veljala 
polovico od vrednosti del.

Kakšne so torej naloge Zveze 
sindikatov Slovenije pri realiza
ciji mladinskega prostovoljnega 
dela? Načelno in konkretno 
podpreti vse vrste in oblike orga
niziranega prostovoljnega dela. 
5000 mladih na zveznih in repu
bliški h m ladins ki h de lovni h akci- 
jah je sjcer veliko število, še 
večje .pa bo število mladih, ki 
bodo v letu 1980 sodelovali na 
lokalnih mladinskih delovnih ak
cijah. Podatek iz leta 1979 pove, 
da je na teh akcijah sodelovalo 
več kot 37.000 mladih. Mnoge 
akcije so predvidene tudi v po
sameznih OZD, KS in občinah. 
Zato ne bi smelo biti osnovne or
ganizacije zveze sindiaktov, ki bi 
pozabila ha eni svojih sej obrav
navati vprašanja prostovoljnega 
dela, sprejeti ustrezne ukrepe in 
se zavzeti za njihovo realizacijo.

Ivan Godec

RAZPIS 
nagrad in priznanj za dosežke 

pri razvijanju in krepitvi 
samoupravljanja za leto 1980

Mestni svet Zveze sindikatov Ljubljane podeljuje nagrade in 
priznanja za posebne uspehe pri razvijanju in krepitvi uresni
čevanja Samoupravljanja v praksi:

Nagrade in priznanja se podelju je vsako leto ob 27. juniju — 
dnevu samoupravijalcev za posebne uspehe, dosežene v dalj
šem časovnem obdobju z naslednjih področij:

— razvoja samoupravnega sistema v luči določil zakona o 
združenem delu v organizacijah združenega dela, samouprav
nih skupnostih in samoupravnih interesnih skupnostih,

-^- neposrednega uresničevanja samoupravljanja v duhu
ustave:. ■

— ustvarjanja samoupravnih, humanih, medsebojnih odno
sov v delovnih skupnostih, uveljavljanja temeljnih organizacij 
združenega dela, krepitve vloge delavcev pri odločanju V zdru
ženem delu.

Nagrajeni so lahko posamezniki ali skupine: i

Predlog za podelitev nagrade ali priznanja mora vsebovati 
poleg podatkov o kandidatu tudi opis dela,.zaradi katerega je 
predlagan in podrobne podatke, ki so potrebni za vsestransko
in objektivno presojo uspešnosti dela kandidata.

Kandidate za nagrade in priznanja lahko predlagajo osnovne 
organizacije Zveze sindikatov, občinski sveti Zveze sindikatov 
in mestni svet Zveze sindikatov Ljubljane, samoupravni organi 
v organizacijah združenega dela, druge družbeno politične or
ganizacije, družbene organizacije in strokovna društva.

Predlogza nagrade in priznanja pošljite do 23. maja 1980 na 
naslov:

Mestni svet Zveze sindikatov Ljubl jana, Prešernov trg 2 — 
Komisi ji za podelitev nagrad in priznanj za izjemne dosežke pri 
razvijanju in krepitvi samoupravljanja.
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Čaka nas mnogo političnega dela, da bodo delavci razumeli svoje naloge 
v usmerjenem izobraževanju

Za delovno prakso 
smo še »kratkih rok«!

r

»... Človek, ki obvlada tehniko in zna ravnati s tehničnimi sredstvi, bo lahko mnogo več koristil 
skupnosti,« je dejal tovariš Tito na L kongresu Ljudske tehnike 1949. leta. »Nipa dovolj, da je nekdo 
dober strokovnjak, če svojega stroja ne ljubi. Stroj je treba ljubiti. Stroj, ki ga upravljate, morate poz
nati do podrobnosti, ga varovati in ravnati z njim z ljubeznijo. Kajti stroj je kakor živo bitje: tudi kadar 
najbolje dela, ga je treba pregledati, paziti nanj in ga čistiti, ker sicer ne delaveč natančno in se kvari.«

Lani julija, po sklenjeni 
javni razpravi o osnutku zakona 
o usmerjenem izobraževanju, je 
predsedstvo Zveze sindikatov 
Slovenije sprejelo akcijski pro
gram ZSS za uresničevanje 
usmerjenega izobraževanja. Da 
bi tudi občinski sveti ZSS kon
kretizirali svoje naloge s tega po
dročja, so o akcijskem programu 
razpravljali na jesenskih medob
činskih posvetih, saj je bilo ta
krat predvideno, da bo zakon 
sprejet že decembra, frontalno 
uvajanje usmerjenega izobraže
vanja pa v šolskem letu 1980-81. 
Znani so razlogi, zakaj je bil 
zakon sprejet šele v maju letos in 
zakaj predvidevamo to jesen po
stopen prehod na usmerjeno 
izobraževanje, frontalen prehod 
pa šele v šolskem letu 1981-82: 
dokončna uskladitev šolske 
mreže med posebnimi izobraže
valnimi skupnostmi in občinami 
naj bi bila zaključena do letoš
njega septembra, saj je v dose
danjem poteku dogovorov o tem 
prevladovalo precej lokalističnih 
interesov. Zaradi pomanjkanja 
učiteljev, ki tudi prihodnjo jesen 
ne bo dosti manjše, je potrebno 
doseči dogovor o pregrupiranju 
učiteljev, da bi se izognili nevar

nosti kasnejših delovnih sporov. 
Zakona o svobodni menjavi 
dela, ki je v veljavi od lanskega 
decembra, nismo še niti začeli 
resno obravnavati. V Zvezi sin
dikatov menijo, da je treba izde
lati strokovne podlage za obliko
vanje cen storitev in za zbiranje 
sredstev; predvideno je, da bo 
družbeni svet za družbenoeko
nomske odnose obravnaval celo
ten sistem financiranja usmerje
nega izobraževanja, saj ne gre za 
šolsko reformo marveč za druž
beno reformo, ki mora tudi na 
tem področju uveljaviti nove 
družbenoekonomske odnose. 
Posebnega pomena pri uresniče
vanju usmerjenega izobraževa
nja je tudi planiranje kadrov in 
izobraževanja kot pomembne 
sestavine vsega planiranja, 
usmerjanje že zaposlenih k do
polnilnemu izobraževanju ob 
delu, organizacija in izvedba de
lovne prakse za učence itd.

V politično akdjo — 
toda ne brez jasnih 
strokovnih rešitev

O vsem tem je tekla beseda na 
svetu za izobraževanje in kulturo 
RS ZSS, ko so razpravljali o tem,

kako dopolniti akcijski program. 
Na seji je bilo poudarjeno, da od 
sindikatov seveda ni mogoče pri
čakovati strokovnih rešitev, da 
pa so le-te zelo potrebne, da bi 
sindikat lahko vodil politično ak
cijo; da bi sindikati animirali de
lavce za njihove naloge v TOZD 
in OZD v zvezi z uresničevanjem 
usmerjenega izobraževanja; da 
bi usposabljali delegate in or
gane samoupravljanja, da bodo 
kos tem novim nalogam. Danes 
delavci na te nove naloge še niso 
pripravljeni, in zagotoviti bo 
treba, da bo komentar k zakonu 
(čistopisa zakona še zdaj ni) pri
šel do delavcev v jeziku, ki jim bo 
razumljiv.

Sicer pa ima sindikat nekatere 
specifične naloge, ki se jih bo lo
teval po lastnem in usklajenem 
programu z Gospodarsko zbor
nico, saj to sodelovanje že od 
vsega začetka dobro poteka. Pri
zadeval si bo, da bo prišlo pravo
časno do podpisa samoupravnih 
sporazumov o novem konstitui
ranju posebnih izobraževalnih 
skupnosti, sodeloval bo pri evi
dentiranju in kadrovanju delav
cev za funkcije v posebnih izo
braževalnih skupnostih, v svoje 
programe usposabljanja bo

vključeval tudi usposabljanje de
legatov zborov uporabnikov PIS. 
Sindikati se bodo tudi zavzeli, da 
pride do uskladitve interesov 
med PIS, občinami, regijami in 
splošnimi družbenimi potrebami 
in možnostmi, tako glede mreže 
kot obsega izobraževanja. Še 
pred letnimi počitnicami bo RS 
ZSS skupaj z Gospodarsko 
zbornico pripravil tudi posvet o 
kadrovsko-izobraževalnih služ
bah itd.

Največ je seveda bilo doslej 
rečenega , pa tudi sedaj na sindi
katih govore o proizvodnem delu 
in delovni praksi učencev. Orga
nizacije združenega dela, ki bodo 
skupaj z izobraževalnimi organi
zacijami izvajale ta del vzgojnoi- 
zobraževalnega procesa, danes 
seveda še nimajo pred seboj iz
delane strokovne podlage za to 
svojo nalogo. Na sindikatih me
nijo, da mora to strokovno pod
lago jasno zasnovati republiški 
svet za vzgojo in izobraževanje, 
kajti specifičnosti se bodo lahko 
izvajale, če bodo jasni skupni 
cilji in smotri delovne prakse. Tu 
pa je danes, ob informativnem 
gradivu, ki že obstaja, mnogo 
odprtih dilem: kakšen naj bo 
izbor nalog in opravil za delovno

prakso, katere delovne organiza
cije naj bi izvajale delovno 
prakso (novejša tehnologija), 
kako naj bo prostorsko razve
jana mreža šol zaradi izvajanja 
delovne prakse (v Ljubljani 
imamo metalurško šolo?!), kdo 
bo financiral inštruktorje de
lovne prakse; pripraviti je treba 
še predpise glede varnosti pri 
delu za učence itd. Samo zdru
ženo delo teh dilem ne more ra
zrešiti. Enotna strokovna za
snova proizvodnega dela in de
lovne prakse, ki naj jo izdela svet 
za vzgojo in izobraževanje SRS, 
seveda ne bo dokument, ki bi ga 
direktno izvajali v temeljnih in 
drugih organizacijah združenega 
dela, je pa potreben posebnim 
izobraževalnim skupnostim, da 
bi ob enotnih izhodiščih lahko 
uveljavljali specifičnosti delovne 
prakse v posameznih panogah in 
TOZD.

Odprta vprašanja 
delovne prakse

Neštetokrat smo slišali, da je 
»praksa ostala kratkih rok« in da 
izvajalci delovne prakse sami ne 
znajo poiskati zadovoljivih od

govorov. Zato se tudi zavzemajo, 
da bi v praksi preverili organiza
cijo in izvedbo delovne prakse, v 
nekaj primerih, s katerimi bi 
lahko pokazali vsem drugim, 
kako to organizirati in da je za
misel delovne prakse znotraj de
lovnega procesa izvedljiva. Kako 
npr. uvesti delovno prakso tam, 
kjer prevladuje strojno delo, ali 
celo računalniško vodenje stro
jev, se danes sprašujejo v zdru
ženem delu. V Litostroju so npr. 
ugotovili, da je okoli 60 do 70 
odstotkov opravil, kjer ni mo
goče pustiti učencev na delovno 
prakso (prvič se sreča s stro
jem! ), ostalih 30 do 40 odstotkov 
opravil pa je prenašanje, čiščenje 
in drugo, kar pa seveda zopet ne 
morejo biti dela in opravila, pri
merna za delovno prakso. V Iskri 
pravijo, da je vključevanje učen
cev na tekoči trak mogoče, toda, 
ali je rutinsko delo tisto, s čimer 
jih hočemo seznaniti? Takšne in 
podobne dileme si zastavljajo 
danes velike delovne organizaci
je, v Velenju, na Jesenicah, v 
TAM — Maribor, v Litostroju, 
Iskri, kjer imajo že tridesetletne 
izkušnje z izobraževanjem. Pa 
vendar, korak v prakso bo treba 
storiti. Sonja Gašperšič

Za uresničevanje skupnih interesov delavcev in krajanov

Krajevna skupnost in združeno delo
Rezultati raziskovalne na

loge »Krajevna skupnost in 
združeno delo, sindikat v kra
jevni skupnosti«, kažejo na ve
liko praktičnih vprašanj, ki v 
vsakdanjem življenju zavirajo 
hitrejše in bolj učinkovito pove
zovanje med krajevno skup
nostjo in organizacijami združe
nega dela. V opazovanje smo 
vključili 10 različnih tipov kra
jevnih skupnosti v občinah Ma
ribor in Koper. Glavni kriterij pri 
izboru je bil ta, koliko organiza
cij združenega dela ima sedež v 
krajevni skupnosti in kakšna je 
dnevna migracija delavcev v 
OZD, tako lahko te ugotovitve 
veljajo za domala vse različne 
tipe krajevnih skupnosti.

Stopnja sodelovanja krajevne 
skupnosti s temeljno organiza
cijo združenega dela pri uresni
čevanju skupnih interesov in po
treb delovnih ljudi je dejansko 
odvisna samo od njihove lastne 
aktivnosti pri dajanju pobud, v 
procesu dogovarjanja in uresni
čevanja dogovorjenega. Samo 
občasno prihajajo konkretne 
pobude za sodelovanje TOZD in 
KS s strani delegatskih organov 
družbenopolitičnih skupnosti, 
sicer pa je sodelovanje v skladu z 
ustavnimi določili že dejansko v 
celoti prepuščeno interesom in 
iniciativi delavcev v TOZD in 
KS. Pri tem pa je moč ugotoviti, 
da so doslej prihajale pobude za 
sodelovanje pri uresničevanju 
skupnih interesov in potreb de
lavcev le s strani samoupravnih 
organov KS IN KK SZDL, or
gani TOZD pa so razpravljali o 
sodelovanju le na pobudo kra
jevnih skupnosti in še to le v vse
binskih okvirih, nakazanih v po
budah krajevne skupnosti. Po
kazalo se je tudi, da dajejo kra
jevne skupnosti pobude za sode
lovanje le tistim TOZD, ki imajo 
sedež v KS, tiste pa, ki nimajr 
združenega dela, pa se obračajc 
le na zelo majhno število velikih

DO v občini. Vzrok za takšno 
stanje je deloma v dejstvu, da KS 
nimajo podatkov o tem, v katerih 
DO občani z območja KS zdru
žujejo delo, na drugi strani pa ve
lika večina OZD razpolaga s 
temi podatki, le da jih smotrno 
ne uporablja.

Kdo bo dajal pobude 
in kdo nanje odgovarjal

Interese in pobude krajanov 
prenašajo v združeno delo ra
zlični organi krajevne skupnosti 
(OO ZSMS, sama, razne komi
sije ali KK SZDL) svoje pobude 
pa naslavljajo zelo različno. V 
večini primerov je to kar DO kot 
celota, direktor ali delavski svet. 
V TOZD pa ta »pisma« različno 
obravnavajo: le-ta praviloma ni
koli ne dospejo na zbore delov
nih ljudi, največkrat jih obrav
navajo na delavskem svetu ali pa- 
na strokovnem kolegiju, zgodi se 
tudi, da jih v TOZD ne obrav
nava nihče. Prav zaradi takšnega 
stanja je nujno treba opredeliti, 
kateri organi v KS dajejo pobu
de, jih časovno in vsebinsko ra
cionalizirati, in na drugi strani, 
kateri organi v TOZD so dolžni 
obravnavati pobude in dati od
govor (pobudo mladine za tova
riško srečanje naj obravnava 
mladina v TOZD, strokovni ko
legij pa ne more negativno ali pa 
sploh ne odgovoriti na pobudo 
skupščine KS, ko le-ta prihaja 
zaradi reševanja utemeljenega in 
vitalnega problema delavca v 
KS).

Med pobudami, ki prihajajo v 
združeno delo, so na prvem 
mestu dopisi za urejanje delegat
skih odnosov (več kot 80 odstot
kov opazovanih DO jih je 
obravnavalo), sledijo prošnje za 
urejanje komunalnih vprašanj v 
KS (v 54 odstotkov DO), pobude 
za skupna praznovanja ter kul
turne in telesno kulturne manife

stacije (v 24 %). Pokazalo se je, 
da so pri obravnavanju pobud iz 
krajevnih skupnosti bili delavski 
sveti v TOZD povsod bolj ak
tivni kot IO OOS. Tako je v 60 % 
delavnih organizacij, delavski 
svet obravnaval in odločal o 
sredstvih, ki bi jih naj namenili 
KS in 40 % poslovodni organ. 
Zelo malo smo lahko zasledili 
(od 5 % do 10 % DO) obravna
vanih zadev s področja šolstva, 
otroškega varstva, stanovanjske 
politike, investicijske politike — 
skupaj s krajevnimi skupnostmi; 
čeprav si nekatere (obravnava
ne) krajevne skupnosti prizade
vajo, da bi OZD, ki načrtujejo 
investicije, prišle v njihove kra
jevne skupnosti.

Najslabše 
na področju 
planiranja

Sodelovanje med KS in OZD 
je občasno in doslej v. opazova
nih okoljih še ni imelo stalnega 
značaja. To je najbolj opaziti na 
področju planiranja.

Iz objektivnih podatkov lahko 
razberemo, da niti v eni od opa
zovanih OZD niso obravnavali 
plana in programa dela KS. Med
tem pa se 66% anketirancev iz 
TOZD (vodilnih in družbenopo
litičnih delavcev) zaveda nujno
sti skupnega planiranja — po 
njihovem mnenju bodo usklaje
vali plane krajevnih skupnosti s 
svojimi plani — seveda glede na 
materialne možnosti — in to 
predvsem na področju komunal
nega urejanja in varstva okolja, 
urejanja družbenih prostorov v 
krajevni skupnosti, vzgojnovar- 
stvenih in športno rekreacijskih 
objektov.

Zanimiva pa je tudi ugotovi
tev, da smo iz subjektivnih ocen 
anketiranih vodilnih in družbe
nopolitičnih delavcev iyTOYD 
dobili dosti bolj »rožnato« sliko.

Večina jih meni, da so na po
dročju urejanja odnosov do KS 
storili zelo malo: kljub temu pa 
trdijo, da na nekaterih področjih 
več, kot smo lahko mi razbrali iz 
objektivnih podatkov. To kaže, 
da je med KS in TOZD vzpo
stavljena tudi zveza individual
nega dogovarjanja, manj pa je 
uresničevanja tega, ter da je pri
pravljenosti dovolj, da o tem ra
zmišljajo, manj pa je resničnega, 
vsakodnevnega sodelovanja.

Analiza samoupravnih sploš
nih aktov TOZD in KS je poka
zala, da so odnosi do združenega 
dela v statutih KS dosledno 
opredeljeni, statuti TOZD pa v 
nekaj več kot 50% opredelju
jejo obveznosti pri planiranju in 
sprejemanju samoupravnih spo
razumov o temeljih plana, dolo
čajo delegatske odnose do kra
jevne skupnosti ter še najpopol- 
neje govorijo o skupnem sodelo
vanju na področju SLO in DS. 
Takšno stanje pa kaže na to, da 
je potrebna organizirana akcija v 
TOZD za ureditev normativnega 
neskladja.

Delegati 
z neusklajenimi
stališči

Temeljne organizacije zdru
ženega dela so v veliki večini 
primerov izvolile delegate v 
skupščini KS, vendar samo v 
tiste, kjer ima TOZD sedež. 
Vendar pa je to povezovanje bolj 
formalno, manj pa gre za vsebin
sko delovanje prek izvoljenih 
delegatov. Ostaja vtis, da pri 
izvolitvi delegatov TOZD vodijo 
bolj ustavna določila kakor pa 
konkretni interesi.

Skupščine KS, ki nimajo 
OZD, so sicer konstituirane iz 
delegatov TOZD, kjer združu
jejo delo krajani, vendar pa iz 
objektivnih podatkov ni bilo moč

razbrati, da bi jih te OZD tudi 
delegirale.

Krajevni skupnosti je v našem 
sistemu socialističnega samou
pravljanja dana takšna funkcija, 
da v njej delovni ljudje in občani 
v procesu samoupravnega spora
zumevanja in dogovarjanja do
ločajo tempo uresničevanja svo
jih potreb in interesov. Te funk
cije pa ne opravlja v celoti — po
gosto delegati v skupščinah 
družbenopolitičnih skupnosti 
nastopajo marsikdaj na povsem 
različnih in neusklajenih sta
liščih. V ooazovanih okoljih 
(TOZD in KS) nismo nikjer za
sledili, da bi se delegatska telesa 
enega in drugega samouprav
nega okolja dogovarjala ali us
klajevala svoja stališča za enotno 
nastopanje v zborih občinske 
skupščine.

Zasledili pa smo ne malo suge
stij in spoznanj o nujnosti takš
nega načina dela, seveda s pri
pombo, da bi se v to usklajevanje 
morale vključiti DPS IN DPO na 
občinskem nivoju.

Delovanje OO ZS smo opazo
vali prek delovanja v TOZD in v 
okviru KK SZDL. Pokazalo se 
je, da IO OOZS v TOZD pre
malo spremlja in vpliva na reali
zacijo odnosov pri reševanju 
skupnih interesov in potreb de
lavcev med KS in TOZD, in da še 
zmeraj ni prostor, kjer bi raz
pravljali o življenjskih razmerah 
delavcev v KS.

Prisotnost delegatov OOZS v 
KK SZDL je postala mnogokje 
že dejstvo, vendar pa se tudi sin
dikat povezuje le tam, kjer ima 
OZD svoj sedež in tam, kjer se 
pokaže, da so delavci v večini 
primerov krajani ene in iste kra
jevne skupnosti — torej le tam, 
kjer je močno izražen interes. V 
opazovanih okoljih nismo zasle
dili organiziranega nastopanja 
sindikata prek koordinacijskega 
odbora, vendar je v rezultatih 
ankete močno poudarjeno, da se

bo sindikat povezoval v koordi
nacijski odbor le-tam in takrat, 
ko bodo za to resnični interesi in 
potrebe, in ko bodo dani objek
tivni pogoji.

Razrešitev je v rokah 
samoupravljavcev

Kljub temu, da je na področju 
normativne urejenosti še nekaj 
nedorečenosti, je sodelovanje v 
nekaterih okoljih že precej 
daleč; posebej še, če rezultate te 
analize primerjamo z ugotovi
tvami drugod (na primer Petar 
Ilič je pri pregledu 150 statutov 
TOZD v SR Srbiji ugotovil, da ni 
v njih niti besedice o odnosu do 
KS). Sicer je vsebinsko sodelo
vanje res še skromno, vendarle 
pa ima to kvaliteto, da je zasno
vano na samoupravljanju, da so 
pobude in njihova razrešitev v 
rokah samoupravljavcev v druž
beni bazi.

Lahko rečemo, da je ustavna 
koncepcija krajevne- skupnosti 
sprejeta, ko pa bodo delavci še 
bolj spoznali in ugotovili, in ob 
konkretnih primerih dodobra vi
deli, kako lahko s svojim nepo
srednim angažiranjem in sodelo
vanjem med TOZD in KS 
uspešno vplivajo na samou
pravno zadovoljevanje življenj
skih potreb, bodo v teh procesih 
brez dvoma vse bolj aktivni.

Politično akcijo vseh subjek
tivnih sil bi bilo koristno voditi 
predvsem v smeri zagotavljanja 
pogojev za sodelovanje, in v prvi 
fazi pospešiti prizadevanje v ti
stih KS in TOZD, kjer so objek
tivne danosti, torej tam, kjer 
lahko z večjo aktivnostjo najhi
treje dosežemo vidne rezultate, 
ki bodo v drugi fazi vodilo in 
osnova za realizacijo odnosov 
med KS in TOZD tudi drugod.

Draga Kšela
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Podeljene letošnje prvomajske nagrade dela

Priznanja inovatorjem
Miroslav Rupnik: To je priznanje tudi mojim sodelavcem

Petindvajset let nenehnega iskanja

--------------------------- \

Naša vloga, vloga komunistov, je taka, da moramo biti včasih tudi na najtežjem mestu, in ne 
samo včasih, marveč zmeraj, zato pa tudi ne moremo dovolj občutiti vse blaginje našega razvoja. Ne
kateri komunisti pa so hoteli, da bi se v njihovi hiši prej kakor pri drugih videlo popolno uresničenje 
socializma. To ni bilo prav, pri tem je treba iti nekako bolj enakomerno. Nekateri med takimi ljudmi 
pravijo, da zgorevajo pri delu in da jim zato ne gre zameriti. Že res, da vsi delamo noč in dan in da je to 
težko. To pa nam še ne daje pravice, da bi že zdaj, takoj imeli tisto, kar druge tako bode v oči.
(Iz pogovora Tita z delegacijo visoke šole za politične vede, 26. maja 1962)

\_______________________________________________________________________________ /

Če se za kratek čas ustavite v 
Logatcu in povprašate po naj
pomembnejših organizacijah 
združenega dela, vas bodo kaj 
hitro opozorili na Kombinat 
lesno predelovalne industrije — 
ali kot mu na kratko pravijo — 
KLI. Ne bi se spuščal v zgodo
vino razvoja te 1200-članske or
ganizacije združenega dela. Za
dostuje. če povemo, da je ta de
lovni kolektiv s petimi temelj
nimi organizacijami združenega 
dela prav gotovo med tistimi, ki 
določajo gospodarsko podobo 
najmanjše občine vSloveniji. Da 
gre zares za velik delovni kolek
tiv, se lahko prepričate že na 
zunaj. Povod mojega sicer krat
kega obiska v Logatcu je bila 
vest, da je član delovnega kolek
tiva KLI Logatec prejel prvo 
majsko nagrado dela. To zvezno 
priznanje ni kar tako, saj so ga 
prejeli le štirje delavci iz Sloveni
je. Med njimi je tudi Miroslav 
Rupnik, vodja proizvodnega 
oddelka pri TOZD Energetsko 
strojni obrati pri KLI Logatec.

Tisto o velikosti KLI nisem 
zapisal kar tako, saj sem se sko 
raj izgubil med skladovnicami 
desk, ko sem iskal svojega sogo
vornika. Pa me je kmalu prese
netil s širokim nasmehom in od
ločno besedo. Težko je v bežnem 
srečanju oceniti človeka, vendar 
sem vseskozi imel vtis, da imam 
pred seboj osebnost, ki ve, kaj 
hoče, ki pa nima niti trenutka 
miru. S kakšno odločnostjo mi je 
Miroslav Rupnik — inovator — 
razlagal plodove 25-letnega 
dela!

»Začeli smo kot marsikje 
drugje — iz nuje«. V lesni indu
striji smo vedno imeli precej 
težav z nabavo rezervnih delov in 
novih strojev za obdelavo lesa. 
Zlasti hudo je bilo v prvih letih 
razvoja,« se spominja. »Ni bilo

druge poti, kot da smo se znašli, 
kot smo vedeli in znali. To pa je 
pomenilo, da smo pogosto mo
rali v majhni mehanični delavnici 
sami izdelati dele, ki so se polo
mili pri strojih. Proizvodnja je 
morala teči dalje.«

Ta temeljna zahteva je torej 
narekovala delo takrat še majhni 
skupini mehanikov — vzdrževal
cev. Prenekatero noč je Miroslav 
Rupnik »tuhtal«, kako bi izdelali 
polomljeni del stroja. Seveda 
tudi brez sodelovanja s tehnologi 
in delavci v proizvodnji ni šlo, in 
uspehi niso izostali. »Nikoli ne 
bom pozabil«, mi ponosno pravi, 
»kako smo se mučili s popravi
lom stroja za izdelavo obešalni
kov.

Svojčas je bila proizvodnja 
obešalnikov poglavitni izdelek 
KLI, saj smo bili dolgo časa naj
večji proizvajalec v Jugoslaviji. 
Pa tudi izvažali smo veliko. Zato 
proizvodnja res ni smela zastati. 
Vsi skupa j smo zagrizli in po šte
vilnih prečutih nočeh in celod
nevnem delu v tovarni nam je 
uspelo.

»Kot sem že rekel, me je samo

delo prisililo k nenehnemu ra
zmišljanju o tehnoloških reši
tvah. Veliko sem se pogovarjal z 
delavci, s tehnologi, veliko sem 
spraševal in razmišljal. Nedvo
mno — ugotavlja s prikritim po
nosom — je takšna dinamika 
dela obudila prirojeno »žilico« 
ža novostmi. Veste, nikoli nisem 
sprejemal tistih trditev, da je 
samo uvožena tehnologija naj
boljša. Nenehno sem razmišljal, 
kako bi se posamezni postopki 
dali še izboljšati«.

Takšen način dela je obrodil 
sadove. O tem sem se prepričal, 
ko sem na hitro pogledal na za je
ten seznam izboljšav, inovacij in 
povsem originalnih zamisli.

Vendar pa ni pozabil pou
dariti, da brez sodelavcev ne bi 
žel takšnih sadov. Opazil sem, da 
nerad govori o sebi in svojih 
uspehih. Večkrat sem se moral 
vračati prav na te uspehe, kajti 
sogovorniku je beseda nenehno 
uhajala na skupne dosežke in še 
zlasti na načrte za prihodnost.

»Čimprej moramo priti do 
novih prostorov, saj v sedanjih 
delo ni več mogoče. Imamo nič 
koliko načrtov, predvsem pa se 
bomo usmerili v proizvodnjo naj
različnejših večvretenskih vr
talnih strojev, strojev za Ceplje
nje, ne nazadnje tudi strojev za 
obdelavo masivnega lesa. Res, 
da nas trenutno pestijo tudi ka
drovske težave. Toda razmiš
ljamo takole: če bomo uspeli v 
razvoju proizvodnje strojev za 
obdelavo lesa, bomo gotovo do
bili tudi kadre. Iz naše občine se 
namreč vozi drugam na delo več 
kot 150 ljudi. Med njimi je sko
raj 100 delavcev kovinske stro
ke. Prepričan sem, da bi raje de
lali doma, zato moramo čimprej 
izpeljati začrtane cilje.«

Branko Dobranič

Ivan Šuligoj: Do delavčevih izboljšav so še vedno preveč nezaupljivi

Izboljšava pomeni olajšanje dela
Ivan Šuligoj, sedemintride

setletni visokokvalificirani klju
čavničar iz Idrije, je eden od šti
rih slovenskih dobitnikov jugo
slovanske prvomajske nagrade, 
kot priznanja za inovatorsko de
javnost.

Ivana, ki dela kot kontrolor 
proizvodnje v tovarni instalacij
ske opreme v Idriji — »TOZD 
Klimat in SOZD IMF, je težko 
na jti. Skoraj vedno je »na tere
nu«.

Ključavničar Šuligoj je doma 
iz Ledine, vasi, ki je dvanajst ki
lometrov od Idrije. In kot sam 
pravi, mu je bila že od mladih let 
všeč uniforma. Hotel je v voja
ško šolo, kar mu je preprečilo 
slabo zdravje. Tudi strojevodja 
nosi uniformo! Torej je bil to po
klic, ki si ga je izbral kot »nado
mestilo«. Odšel je v železniško 
industrijsko šolo v Ljubljani, jo 
končal in delal na železnici šest 
mesecev.

»Kot otrok sem bil navajen na 
čist zrak in mirno domače okolje. 
V Ljubljani se zato nisem dobro 
počutil. Sem velik ljubitelj nara
ve. Odšel sem domov. Zaposlil 
sem se kot skupinovodja pri ta
kratnem montažnem podjetju 
Simplex. No, še vedno sem tu, le 
da se delovna organizacija dru
gače imenuje. Kljub bivši srednji 
železniški šoli sem moral tukaj 
še na šestmesečni tečaj za viso
kokvalificiranega ključavničarja. 
To sem bil dolga leta. sedaj pa 
sem že dobrih sedem let kontro
lor proizvodnje. No, če hočete, 
duhovni vodja te kontrole. Pri 
nas pač ne maramo šefov.«

»Pa mislite, tovariš Šuligoj, da

ste si zaslužili prvomajsko na
grado? «

Najbrže na tako vprašanje ni 
bil pripravljen. In kar nekam 
dolgo je razmišljal.

»Veste, konec koncev tako ve
liko priznanje ni le priznanje 
meni, ampak tudi priznanje ko
lektivu in če hočete, priznanje 
inovacijski dejavnosti. Toda, če 
bi govorila o tem zadnjem, bi bil 
en »šiht« premalo. In še ne bi 
dognala vsega.

Če sem zaslužil, sprašujete. 
No, da bom čisto odkrit, pa brez 
narejene skromnosti, mislim, da 
ne.

Res, da sem »stuhtal« nekaj 
inovacij, v glavnem tri najpo
membnejše in to za posebne vo
zičke za prevoz cistern, pa na
pravo za punktiranje ventilov in 
rešitev punktiranja stropnih re
šetk. Mislim pa, da je dolžnost

vsakega delavca, da razmišlja in 
poskuša uveljaviti novejšo in 
boljšo tehnologi jo. Čeprav mar
sikateri vodilni v podjetjih misli
jo, da je bolje uvažati tuje do
sežke in znanje. Kaj pa to po
tegne za seboj, veste sami. Žal pa 
je večina inženirjev za tuje li
cence in je do lastnih dosežkov, 
posebno če so to delavčevi, do 
skrajnosti nezaupljiva.«

»In kaj Ivanu pomeni prizna
nje, ki ga je dobil 29. aprila v 
Beogradu?... Dolgo je razmiš
ljal, kaj je pravzaprav to, prizna
nje?

»Moralno priznanje, najbolj 
pa tisto, ki mi ga dajejo sodelavci 
in če hočete sam sebi, mi največ 
pomeni. Pa pustiva to. Na moje 
priznanje, ki sem ga dobil v Beo
gradu, je še najbolj ponosen moj 
osemletni sin. Prvo, kar me je 
vprašal, ko sem prišel domov, je 
bilo: — Pokaži, kaj si dobil. Gle
dal sem te po televiziji in videl, 
da si eden glavnih. — Še sedaj 
vsakemu, ki pride k nan^najprej 
pokaže moje priznanje.

Ob podelitvi priznanja pa sem 
pomislil na to, da bi bilo zame še 
veliko več vredno, če bi mi ga. 
kot se je to dogajalo prejšnja 
leta, podelil tovariš Tito. Sreča
nje s Titom bi bilo zame večja 
nagrada kot to pismeno prizna
nje.«

Nagrade in priznanja za inova
cije so tisto, kar ljudi spodbuja 
k razmišljanju, da bi pri svojem 
delu odkrili kaj novega, nekaj, 
kar bi olajšalo delo drugim in 
njim samim ter dvignilo njihovo 
produktivnost...

Andrej Agnič

Rajko Benedik: Ta nagrada mi ogromno pomeni

Žice so njegovo življenje
Inž. Marko Frece: Dragocene inovacije za večjo varnost na železnici

Že več let nimam časa za konjičke
Bilo je po skopskem potresu 

leta 1964, ko so v kranjski Istri 
na veliko delali telefonske cen
trale za razrušeno prestolnico 
naše najjužnejše republike. 
Rajko Benedik, letošnji prvo
majski nagrajenec dela, je bil 
eden izmed tistih, ki so centrale 
(seveda še pred obratovanjem) 
preizkušali. To počne še danes, 
vendar...

Danes je njegovo delo lažje. 
To, kar so takrat delali ljudje, 
danes opravlja tehnika. Po za
slugi Rajka Benedika, danes 
vodje kontrolnih tehnologov.

»Ja, takrat, po Skopju, sem 
začel razmišljati,« se spominja 
Rajko. »Tisto žilico, da bi kaj 
novega naredil, sem vedno imel. 
In takrat sem jo tudi prvič upo
rabil. Naredil sem nekaj poizku
sov in nastala je moja prva na
prava, s katero smo začeli potem 
preizkušati enote telefonskih 
central. Bila je univerzalna, ker 
smo z njo lahko preizkušali 
vsako enoto, za katero smo izde
lali program. Teh naprav, ki so 
izločile človeški faktor pri kon
troli, smo kasneje izdelali osem. 
Vse še danes delujejo.«

Ko ga takole gledam, elegant
nega in uglajenega, si niti pri
bližno ne morem misliti, da imam 
pred seboj izumitelja. Beseda 
teče prosto, toplo. Na žice niti ne 
pomislim. Pa vendar so njegovo 
življenje prav žice. Prav z njimi 
se je oblikoval tisti Rajkov jaz.

»Potem sva s sodelavcem Sil
vom Seraženom izdelala še dve

napravi. Prvo za preizkušanje 
vseh vrst crossbar stojal (deli te
lefonskih central) leta 1968 in 
drugo leta 1^73 za preizkus kla
sičnih telefonskih sistemov. To 
drugo, zavoljo njene izredne pri
lagodljivosti, uporabljamo tudi 
za preizkus vtičnih enot elek
tronskih telefonskih central.«

To je bila Rajkova dokončna 
samopotrditev. Pridobil si je 
velik ugled, ne samo med sode
lavci v Iskri, temveč tudi izven 
nje. To pa je bila spodbuda za 
nadaljnje tuhtanje.

■»Ja, in tako je nastala leta 
1977 spet neka naprava, ki prav
zaprav pomeni dopolnitev preiz
kušanja relejnih enot tudi s ti
stimi programi, ki jih niso zajele 
ostale naprave.«

Prav za to inovacijo je prejel 
Rajko lani priznanje inovatorja 
druge stopnje skupščine občine 
Kranj.

To priznanje in pa letošn ja pr
vomajska nagrada dela mi ogro
mno pomenita. S tem sem prvič 
začutil, da nisem pomagal samo 
svoji Iskri, ampak z njo tudi vsej 
naši skupnosti. In ta občutek, da 
si za sočloveka naredil nekaj ko
ristnega, me dela srečnega. Ta 
občutek je nekaj nedopovedlji
vega.«

Se noben Raj kov izum ni šel v 
staro šaro. V Iskri je danes 35 
njegovih naprav. Kaže pa, da se 
njegov čas, čas klasične telefoni
je, kljub vsemu počasi izteka.

»Res je, klasika se umika pred 
elektroniko. To je pot, ki vodi v 
neslutene človeške dosežke. 
Tega se docela zavedam, vendar 
me to prav nič ne moti. Jaz sem 
svoje naredil. In ponosem sem, 
da sem v ta Iskrin mozaik uspel 
vgraditi tudi svoj kamenček. In 
'priznanji, ki sem jih dobil, sta od
lika mozaiku, ne meni.«

Bržda bo držalo, kar je pove
dal Rajko Benedik. Njegov čas 
kontrole v telefoniji zahaja. Zdi 
se, da mu je kar nekoliko žal, da 
ne bo mogel poseči tudi na po
dročje elektronike, ki je tako 
vsemogočna. To bi bil zanj kljub 
ogromnemu znanju in izkuš
njam prevelik zalogaj. Ali pa 
tudi ne. Kdo ve? Izumiteljske 
pameti namreč nikoli ni konec...

Ivo Kuljaj

Inženir Marko Frece, dobit
nik ene izmed letošnjih prvomaj
skih nagrad dela, ima vedno 
polne roke dela. Ustvarjalni 
nemir ga sili k uresničevanju 
najbolj zapletenih nalog, tudi 
takih, ki se zde navadnim lju
dem povsem neuresničljive. Z 
velikim darom opazovanja in ra
zmišljanja ter s trdim delom se je 
dokopal že do več dragocenih 
tehničnih izboljšav. Sam pravi, 
da z ničemer nikoli ni povsem 
zadovoljen, saj ni naprave, ni 
stroja, ki ne bi mogel delovati še 
bolj brezhibno. Vse se da izpo
polniti, vsako stvar se da izbolj
šati. Seveda, če človek to želi, če 
si vzame čas za razmišljanje in če 
ima dovolj potrpljenja in delov
nega poleta, da ne omaga pred 
ciljem.

»Zakaj razmeroma tako malo 
ustvarjalnega dela na področju 
inovacij pri nas? Mislim, da se vsi 
skupaj še vse premalo zavedamo 
velikega pomena tehničnih 
izboljšav in najrazličnejših ino
vacij. Na rezultate tega izrazito 
intelektualnega dela gledamo še 
vedno nekako mačehovsko, zato 
mnogi ljudje nimajo pravega ve
selja do tega, v razvitem svetu 
sicer izredno cenjenega dela. Na 
srečo to ne velja za naš delovni 
kolektiv, saj v nasprotnem pri
meru ne bi mogel opraviti svo
jega dela...« je poudaril Marko 
Frece, elektroinženir v central
nih delavnicah temeljne organi
zacije za vzdrževanje lokomotiv 
pri ljubljanskem Železniškem

gospodarstvu. Tu je v službi že 
devet let, pravzaprav od takrat 
dalje, ko je diplomiral in postal 
inženir.

»Prvomajsko nagrado dela 
sem prejel za svoje inovacije na 
»autostop napravi«, ki so dopri
nesle k večji varnosti v železni
škem prometu. Ker so vse loko
motive v Jugoslaviji opremljene 
z omenjeno napravo, torej 
pomen teh tehničnih izboljšav ni 
ozkega lokalnega značaja. Kako 
sem se lotil tega dela? Bil sem 
poleg, ko smo te naprave, firme 
Siemens in SEL, montirali in 
preizkusili. Ugotovil sem razne 
pomanjkljivosti, saj obratujejo 
naše lokomotive pod nekoliko 
drugačnimi pogoji kot v Nemči ji, 
odkoder smo uvozili omenjene 
varnostne naprave. Moj predlog 
za tehnične izboljšave je bil ne

mudoma sprejet in tudi v zelo 
kratkem času uresničen.«

»Naše lokomotive so torej 
opremljene z uvoženimi avtoma
tičnimi varnostnimi napravami, 
ki ste jih vi s svojimi inovacijami 
še izpopolnili. Pa kljub vsemu 
temu še vedno prihaja do hudih 
železniških nesreč!«

»Drži. Tako kot človek dela 
napake, saj pravimo, motiti se je 
človeško, tudi najbolj precizni 
stroji niso povsem brez hib. Zato 
ne moremo govoriti o popolni, to 
je stoodstotni varnosti. Zaenkrat 
si jo lahko še vedno le želimo...«

Inženir Marko Frece ima za 
seboj, glede na svoja leta — ima 
jih šele petintrideset — kar zavi
danja vredno inovacijsko dejav
nost. Med drugim je tudi avtor 
dveh naprav za preizkus auto
stop mehanizma. Vse je po
trebno nenehno preverjati in 
kontrolirati, še posebno, če gre 
za varnost ljudi. Nihče ni popoln, 
kot pravi Marko Frece.-tudi naj
bolj izpopolnjeni stroji ne.

»Kako drugače živim? Ne 
morem se kaj dosti pritoževati. 
Moji konjički? Teh nimam že 
nekaj let. Z družino si gradim 
nov dom. Kaj to pomeni, vedo le 
tisti, ki imajo to že za seboj. Ne 
vem, kako bi bilo, če mi ne bi 
znanci, prijatelji in drugi tako 
nesebično pomagali!« je povzel 
najin kratek razgovor elektroin
ženir Marko Frece.

Tekst in fotografija: 
Andrej Ulaga
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Gledališčniki v uniformah

Najlepši koncert 
za dva kmeta

S svojim zgledom morajo člani Zveze komunistov v vsakodnevnem delu in odnosih do ljudi 
dokazati, da so v resnici komunisti. Če ne bomo tako delali, lahko zapravimo zaupanje ljudstva, ki je 
najdragocenejše. Zelo nevarno bi bilo, če bi ljudje, ki so toliko žrtvovali v preteklosti, bili zaposleni 
Zgolj z vprašanji materialne narave in bi zapustili linijo Zveze komunistov in nehali delati to. kar ljud
stvo od njih pričakuje. Od njih se zahteva, da so v prvih vrstah boja za socializem in da s svojim zgle
dom kažejo, kako je treba delati in kakšen naj bo odnos do ljudi.
(Iz pogovora tovariša Tita s političnim aktivom v Djakovici, 27. marca 1967)

V_____ _______ _______________________________________________

Anica Veble, Anica Sivec-Jerman, Voja Soldatovič v Črni ob avstrijski meji. Graničarji, vojaki in otroci, 
najbolj hvaležno občinstvo Gledališča ljudske vstaje.

Zgodovina jugoslovanskih 
narodov je pač takšna, da nas 
upravičeno navdaja s ponosom. 
Eno njenih poglavij, s katerim se 
lahko pohvalimo, je tudi ustano
vitev partizanskga gledališča leta 
1943 na osvobojenem ozemlju. 
To je edinstven primer na svetu, 
da je narod sredi najhujših bojev 
v drugi svetovni vojni ustanovil 
gledališče.

Ob tridesetletnici tega po
membnega dogodka se je na 
Borštnikovem srečanju Branko 
Gombač spomnil, kako drago
cene so izkušnje partizanskih 
gledaliških umetnikov, koliko 
žara, daru so vložili, da je med 
borbo njihovo delo zaživelo in 
ohranilo revolucionarno luč na 
gledališkem odru.

Branko Gombač se je torej 
spomnil, to omenil, in njegova 
zamisel se je kar takoj uresničila. 
Na Borštnikovem srečanju so 
leta 1973 ustanovili gledališče 
ljudske vstaje, ki naj bi oživilo 
bogate tradicije umetniškega 
življenja v narodnoosvobodilni 
borbi in jih prenašalo mlademu 
in prihodnjim rodovom.

Tako se je rodila umetniška 
trojka — Voja Soldatovič, Mar
jan Bačko in Jože Zupan. Kar 
brž so pripravili program, sestav
ljen iz odlomkov besedil, s kate
rimi so gledališčniki vedrili dni 
pohodov in bojev naših borcev.

O nastanku te trojke, ki je pre
rasla v Gledališče ljudske vstaje, 
danes že pomemben del kultur
nega življenja naše in tudi drugih 
republik, smo se pogovarjali z 
Vojo Soldatovičem, ki s tem gle
dališčem živi in v njem dela od 
njegovega rojstva.

»Bil je to res navdih Branka 
Gombača. Vse nas je navdušil, 
nihče pa si ni predstavljal, koliko 
trdega dela in še več veselja, re
sničnega užitka, bo ta zamisel 
prinesla. Z več ali manj improvi
ziranim povzetkom partizanske 
gledališke umetnosti smo začeli, 
Marjan Bačko in Jože Zupan, ki

ga je tovariš Tito odlikoval z 
redom zaslug za narod prav za 
njegovo delo v partizanskem 
gledališču. Še danes je pravi ste
ber Gledališča ljudske vstaje.«

Prvič so nastopili na Borštni
kovem srečanju in nekaj let je 
Gledališče ljudske vstaja tudi 
ostalo spremljajoča dejavnost 
tega srečanja. Del njihovega 
programa je bil dokumentaren 
— odlomki del, s katerimi so na
stopala prava partizanska gleda
lišča, skeči, partizanske pesmi... 
Vse več igralcev in drugih umet
nikov je želelo sodelovati, širili 
so svoj program in danes:

»Zdaj že nekaj časa nasto
pamo skozi vse leto,« je nadalje
val Voja Soldatovič. »Enkrat nas 
pot zanese v kasarno, drugič v 
karavlo, nastopamo na orožnih 
vajah rezervistov, povabijo nas 
na proslave, v delovne organiza
cije šole, vrtce... Tesno smo po
vezani predvsem z vojaškimi

klubi in prav med vojaki smo 
prestali eno prvih, najtežjih 
preizkušenj. Naš program na
mreč ni vnaprej trdno zarisan, 
prilagajamo ga okolju, občinstvu
— tako po vsebini kot jezikovno. 
Ne vem več, v kateri vojašnici 
smo prvič poskusili s točkami, v 
katerih so se jeziki vseh naših na
rodov in narodnosti prepletali. 
No, uspeh je bil prav veličasten 
in po tem nastopu smo tej poti 
sledili. Veste, vojaki so trd preiz
kusni kamen, menda najbolj 
.kruto’ občinstvo. Odzovejo se 
takoj, neposredno in prav nič ni 
čudno, da nas je uspeh med njimi 
tako opogumil.«

Tako so torej sledili zastav
ljeni poti. Nič trdnega, okorele
ga, vnaprej določenega. Menda 
so le vojaške uniforme vedno iste
— in pa topel, iskren odziv na 
njihova prizadevanja.

»Zdaj nastopamo z recitaci
jami jugoslovanskih pesnikov, s

tematiko iz časov narodnoosvo
bodilnega boja, pa tudi s sodob
no, s partizanskimi samospevi, 
odlomki gledaliških del, doku
mentarnim programom, bor
bene pesmi zapojemo, vklju
čimo baletne točke, tudi kolo 
zaplešemo... Menda so se v 
našem gledališču zvrstili vsi 
umetniki Narodnega gledališča 
Maribor, tako drame, opere in 
baleta, našemu vabilu se radi 
odzovejo tudi člani drugih slo
venskih gledališč, tudi iz gleda
lišč v drugih republikah niso 
redki gostje. K vsaki predstavi 
povabimo tudi člane pravih par
tizanskih gledališč. Ivanka 
Mežan, Vladoša Simčič, Alek
sander Valič..., vsi so vedno 
radi nastopili z nami, vsi v uni
formah, enako sproščeno in 
enako prisrčno pozdravljeni.«

Ne le da v Gledališču ljudske 
vstaje nastopajo umetniki iz vse 
Jugoslavije, nasploh dobro so

delujejo z Mostarjem, Saraje
vom, Skopjem, Zagrebom, 
Beogradom, Novim Sadom... 
Težko je našteti, kje vse so na
stopili, kdo vse je nastopil z 
njimi. Najdalj jih je pot zanesla 
v pobrateno Kraljevo.

»Edino gledališče te vrste smo 
v vsej domovini in ni čudno, da 
vsi radi sodelujejo z nami. Ko- 

J liko gostov Borštnikovega sre
čanja smo kar .pobrali’, naložili 
v vojaška vozila in jih popeljali 
med otroke, vojake... Vsi so bili 

j navdušeni nad našim načinom 
dela, še bolj pa nad občinstvonij 

j ki naše nastope tako hvaležno

j Verjamemo, da jih res. Gle
dališče ljudske vstaje ne nastopa 
v svečano razsvetljenih dvora
nah, pred sladokusci v večernih 
oblekah. Obredli so najprej ves 
severovzhodni del naše republi
ke, koroške hribe, kraje ob av
strijski in madžarski meji, kraje, 
ki bi jih morala gledališča na 
svoj zemljevid zarisati še kot 
bele lise. Gledalci so jih čakali v 
vojašnicah, karavlah, malih šol
skih poslopjih, skednjih, tudi v 
hlevu so že nastopili in pod ve
drim nebom, če je bilo treba. 
Kaj kmalu bodo zabeležili svoj 
dvestoti nastop.

»Ja, čudovito občinstvo 
imamo! Ne moremo našteti vseh 
lepih spominov, srečanj, ko nas 
niso in niso pustili z odra, čeprav 
je bil ta oder na deskah skednja, 
čeprav so noge topotale po trati. 
Ploskanje, še ena točka, spet 
ploskanje... Običajno lahko 
končamo šele tako, da skupaj 
kaj zapojemo, zaplešemo kolo, 
se objamemo. Navdušeno so nas 
sprejeli na Čebinah, na Sloven
skem vrhu; po nastopu se nam je 
mudilo naprej v Šentilj, pa nas je 
kar 250 otrok, ki so našo pred
stavo zamudili, preprosilo, da 
smo jo ponovili še zanje. — A za 
nas ne bo nič?! — Kdo bi jim od

klonil?! Kar vojaško povelje — 
Razpakuj! — in že smo bili 
nared. Malo smo spremenili vse 
skupaj in navdušenje nas je več 
kot poplačalo. Pa partizanska 
vas Zabij ak nad Slovensko Bi
strico, ko so se gledalci v hlevu, 
kjer smo nastopili, kar hitro 
vključili v naš program. Kuzma 
ob tromeji — recitacije so doži
vele »bis«, še enkrat, še, še in še. 
V kulturnem domu smo nastopi
li, že napol razpadlem. Omago
vali smo, se opotekali od utruje
nosti, pa vendar nismo mogli 
nehati. Pozno smo se vračali, že 
k jutru se je nagnilo in za povrh 
smo zašli še v globoko blato. Ni 
kazalo drugega, kot da smo zbu
dili dva bližnja kmeta, da sta 
naše vozilo z voli potegnila iz 
blata. Kako naj jima povrnemo, 
smo povprašali. No, ko smo 
skupaj vlekli vozilo iz blata, je 
beseda seveda nanesla na to, kdo 
smo in od kod — pa smo potem 
brž zvedeli, kakšno naj bo po
vračilo. — Nekaj nam zapojte, 
ko že nisva mogla na vašo pred
stavo — In smo zapeli! Enkrat 
sami, potem skupaj z njima, ob
jeti, ponovno. Tri zjutraj je že 
bilo, ko smo se poslovili s tega 
našega menda najlepšega kon
certa.«

Še enega iz vrste lepih spomi
nov nam je nanizal Voja Šolda- 
tovič. Pred dvema letoma so se na 
Borštnikovem srečanju pogo
varjali z Mitjo Ribičičem, ki je 
pohvalil njihovo delo.

»V pomenku nam je zaupal, 
da menda edini v Sloveniji 
pozna pesem Kukavica, žalo- 
stinko Pohorskega bataljona. 
Nikoli še ni bila javno zapeta, 
obljubil pa nam je, da jo bo sam 
zapel in jo posnel na magneto
fonski trak. Prav radi jo bomo 
vključili v naš program.«

Ciril Brajer

Pojasnilo k članku Dogovor skregan z invalidnostjo

Nadurno delo enako škodljivo za vse delavce

Delavska enotnost je v dveh aprilskih števil
kah, ko je poročala o problemih in težavah velenj
skih invalidov, pisala tudi o »Družbenem dogovoru 
o upoštevanju osebnega dohodka, doseženega v 
delu preko polnega delovnega časa v premogovni
kih, za izračun pokojninske osnove in osnove za 
nadomestilo osebnega dohodka iz zdravstvenega 
zavarovanja« sklenjenem leta 1973 in v letu 1978 
podaljšanem do konca letošnjega leta. Očitno pa je 
potrebno osvežiti nekatere širše družbenoekonom
ske vzroke, ki so narekovali sklenitev tega družbe
nega dogovora, osvežiti vsebino dogovora, pa tudi 
vlogo in naloge posameznih udeležencev dogovar
janja, saj se v sestavkih v DE ne ugotavlja ne več, 
ne manj, kakor to, da dogovor sili k delu preko pol
nega delovnega časa tudi delovne invalide, in da se s 
tem kršijo temeljne ustavne norme.

To seveda ne drži! Dogovor v svojem 3. poglavju 
resnično omenja tudi delovne invalide, vendar v 
naslednji povezavi: »Osebni dohodek, dosežen v 
delu preko polnega delovnega časa v smislu tega 
družbenega dogovora, se upošteva za delavce v 
proizvodnji (v jami) in za delavce, ki so delali v 
jami, pa so bili kot invalidi ali pa po sklepu zdravni
ške komisije na podlagi 253. člena TZIZ zaradi 
zmanjšane delovne sposobnosti razporejeni na de
lovna mesta izven jame, ter delovna mesta, katerih 

.delo je neposredno nujno vezano in pogojeno s 
proizvodnjo premoga«. Tega določila pa nikakor ni

mogoče razumeti kot določilo, ki sili k delu preko 
polnega delovnega časa tudi invalide, kakor ugo
tavlja DE, marveč samo kot določilo, ki tudi na
durno delo invalidnih oseb oziroma osebni doho
dek invalidov dosežen v nadurnem delu obravnava 
enako kot osebni dohodek drugih delavcev.

Predvsem moramo vedeti, da družbeni dogovor 
ne uvaja nadurnega dela oziroma dela preko pol
nega delovnega časa v premogovnikih, marveč za
radi posebnega družbenega interesa pri zagotavlja
nju zadostnih količin premoga in pa objektivnih 
težav, ki pri tem nastajajo v premogovnikih, uve
ljavlja poseben način obravnavanja osebnega do
hodka, ki ga rudarji in drugi delavci pri proizvodnji 
premoga prejemajo v nadurnem delu. Najbrže za
hteva posebno razpravo trditev, da nadurno delo v 
rudnikih povečuje invalidnost med našimi rudarji 
in da rudarji, ki so že postali invalidi, postajajo na ta 
način še večji. Vsi tisti, ki so spremljali ali pa so bili 
celo udeleženi v razpravah v vseh fazah družbenega 
dogovarjanja vedo, da je bil prav ta problem eden 
izmed temeljnih, ko se je ocenjevalo, ali je primer
no, da se v naši republiki tak dogovor sprejme ali 
ne. Sklenjen je bil zaradi dejanskega stanja pri 
proizvodnji premoga, zaradi stanja torej, ko se je, 
zaradi pomanjkanja rudarjev in drugih delavcev v 
rudnikih in pa zaradi še vedno nezadostne mehani
zacije, moralo zadovoljiti družbene potrebe po 
premogu tudi z nadurnim delom. Če pa se je na

durno delo že opravljalo, pa je bila dokaj normalna 
družbena opredelitev, da se osebni dohodek, pri
dobljen s takim nadurnim delom tudi obravnava 
kot osebni dohodek, dosežen v rednem delovnem 
času, in na tej osnovi prizna tem delavcem določene 
ugodnosti, ko uveljavljajo pravico iz pokojnin
skega zavarovanja oziroma iz zdravstvenega var
stva.

Že sama določba, da gre za začasno ureditev in 
da je potrebno v obdobjih petih let ustvariti take 
pogoje v premogovnikih, da ne bo potrebno delati v 
delu preko polnega delovnega časa, pove dovolj o 
volji in prizadevanjih udeležencev dogovora, da se 
nadurno delo z vsemi svojimi škodljivimi posledi
cami odpravi.

Kot že rečeno, je bil družbeni dogovor v decem
bru 1978 leta podaljšan za 2 leti, ker se v tem času 
niso odpravili vzroki, zaradi katerih se je družbeno 
dopuščal daljši delovni teden rudarjev. V letošnjem 
letu stoji pred udeleženci tega družbenega dogo
vora še posebej odgovorna naloga, saj bo potrebno 
oceniti, kako stvari urejati vnaprej. Posebna odgo
vornost zaradi tega, ker vemo, da so kadrovski pro
blemi v vseh rudnikih še bolj pereči kot šobili v času 
sklenitve družbenega dogovora, po drugi strani pa 
se v naši energetski politiki vse bolj vračamo k upo
rabi premoga. To pa seveda pomeni, da bomo po
trebovali še večje količine premoga.

Zelo obširno bi lahko razpravljali tudi o tem, ali 
je nadurno delo bolj škodljivo za invalide kakor za 
druge delavce. Če zanemarimo morebitne posa
mične primere, bi namreč moralo veljati pravilo, da 
so invalidi zaradi zmanjšane delovne sposobnosti 
razporejeni na taka dela in naloge, ki ustrezajo nji
hovi delovni zmožnosti in da taka dela lahko nor
malno opravljajo. Na tej podlagi lahko sklepamo, 
da je delo preko polnega delovnega časa enako 
škodljivo za vse delavce, torej za tiste, ki opravljajo 
»normalno« delovno obveznost in invalide, ki so 
zaradi zmanjšane delovne sposobnosti razporejeni 
na sebi ustrezna dela.

Najbrže pa je v praksi tudi zelo težko ali pa celo 
nemogoče v medsebojni povezanosti dela in opravil 
pri izkopu premoga na nekaterih delih uvajati na
durno delo, na delih, ki jih opravljajo invalidi, pa 
ne.

Sestavek v 15. številki DE o tej problematiki bi 
zahteval več komentarjev, saj sodim, da so neka
tera mnenja udeležencev razprave dokaj enostran
ska, pa tudi celoten sestavek zanemarja vrsto po
membnih rezultatov in družbenih prizadevanj pri 
zagotavljanju upravičenih pravic invalidov in nji
hove socialne varnosti, ter zato daje vtis, da je po
stavljenih več vprašajev kakor jih je v resnici.

Menil pa sem, da je potrebno pojasniti naslov: 
Dogovor skregan z invalidnostjo (zakonitostjo).

Edo Gaspari
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Potrebno je spoštovanje interesov in gledišč vseh. Potrebno je potrpežljivo odpravljati vse, kar 
države in narode razdvaja, ali pa kar povzroča medsebojne nesporazume in spopade. Prevladalo je 
prepričanje, da kolektivne varnosti ni brez skupne odgovornosti, brez odgovornosti vseh skupaj in 
vsakega posebej.

(Izjava predsednika Tita povrnitvi s konference o varnosti in sode
lovanju v Evropi, 3. avgusta 1975)

v _________________________________________ ____ ___J

TA TEDEN V ŽARIŠČU OD SOBOTE
DO SOBOTE

V spomin
Petra Stanteta-Skale

Tistega nepozabnega 
ponedeljka, ko je vsa Slove
nija obnemela v globoki žalo
sti ob zadnjem slovesu od 
predsednika Tita, smo se na 
ljubljanskih Žalah poslovili 
od legendarnega borca Titove 
generacije, generalpodpol
kovnika Petra Stanteta- 
Skale, predvojnega komuni
sta in revolucionarja, koman
danta in komisarja, člana 
sveta republike in narodnega 
heroja. Od velikega človeka, 
ki je svoje življenje posvetil 
revoluciji in obrambi njenih 
pridobitev.

»Bil je samonikel, trden, 
sebi do kraja zvest značaj z 
globokimi življenjskimi iz
kušnjami in spoznanji«, je 
med žalno slovestnostjo dejal 
Janez Vipotnik, predsednik 
ZZB NOV Slovenije, »rad je 
imel slovensko zemljo, jugo
slovansko skupnost, delovne 
ljudi, predvsem pa svoje 
bojne tovariše«.

Njegova bogata življenjska 
pot se je začela v celjski de
lavski družini pred šestinšest
desetimi leti. Komaj štirinajst 
let mu je bilo, ko se je zaposlil 
v tovarni emajlirane posode 
in tri leta kasneje se je pridru
žil naprednemu sindikalnemu 
gibanju. Postal je delavski 
zapnik in komunist, organiza
tor stavk in kulturoprosvetne

dejavnosti v društvu Svobo
da. Preganjali so ga in zapira
li, toda mladi komunist Peter 
je ječo spremenil v revolucio
narno šolo, trenutne poraze v 
razrednih spopadih pa v nove 
bitke proti izkoriščanju. Bil je 
zvest uresničevalec Titovega 
programa komunistične par
tije in ko se je kasneje spomi
njal tistih let, v katerih je par
tija širila svoje vrste in prodi
rala med delovne ljudi, je 
dejal: »Najboljša propaganda 
so bili člani komunistične par
tije — s svojim delom, zna
njem, skromnostjo, priprav
ljenostjo pomagati ljudem«.

In tak komunist je bil tudi 
Peter Stante. Zato se je takoj

po okupaciji vključil v narod
noosvobodilni boj. Bil je med 
ustanovitelji prve celjske par
tizanske čete, bojeval se je na 
čelu štajerskega bataljona in 
druge grupe odredov — sku
paj s Stanetom Rozmanom in 
Tomažem Kvedrom, z njego
vim imenom so tesno pove
zane številne bitke na Štajer
skem, Gorenjskem, Dolenj
skem *in Primorskem, pa na 
Koroškem, kjer je kot ko
mandant IV. operativne cone 
v okviru lll.armade JLA vodil 
zadnjo bitko druge svetovne 
vojne in razbil nemško ar
mado feldmaršala von Lehra.

Svojo uspešno medvojno pot 
je nadaljeval in stopnjeval 
tudi po vojni, kot ugleden 
vojak in priljubljen družbe
nopolitični delavec. Za svoje 
požrtvovalno revolucionarno 
delo je prejel številna odliko
vanja in priznanja, med dru
gim tudi zlati znak Zveze sin
dikatov Slovenije.

»Rad si se vračal v naše de
lavsko Celje, bil si naš častni 
občan in -ohranili te bomo v 
nepozabnem spominu«, je ob 
slovesu od Petra Stanteta- 
Skale dejal Peter Šprajc, 
predsednik celjskega občin
skega odbora ZZB v imenu 
Celjanov, pa tudi v imenu 
vseh delovnih ljudi na Sloven
skem, ki na junaški boj heroja 
Skale ne bodo pozabili nikoli.

>^1
Jože Humer: Grl

DE Zbirka Družbenopolitično usposabljanje

Jože Humer: ČO bi jdZ SeStdVljal
NAČRT KULTURNEGA ŽIVLJENJA 
v organizaciji združenega dela

Brošura je poskus zelo osebnega pristopa načrtovanja vseh možnih oblik kulturnega udejstvovanja v OZD. 
Poskus zato, ker ničesar ne predpisuje, vsiljuje, ampak nasprotno, odpira, spodbuja in išče nove oblike kultur
nega življenja in animiranja delavcev. Poljudno, osebno zavzeto pisano in zelo praktično knjižico priporočamo 
vsem sindikalnim in mladinskim organizacijam. Olajšala jim bo sestavljanje konkretnih programov ob ustanav
ljanju ali razvijanju kulturnih dejavnosti. Cena 20 din
Brošuro, kakor tudi celotno zbirko — v načrtu imamo več zanimivih tem —- lahko naročite na naslov: Delavska 
enotnost, Ljubljana, Dalmatinova 4.

Obnovljena ura revolucionarne zgodovine in delavskih bojev

Prvi maj v Kataloniji

Ob obisku delegacije ljub
ljanskih sindikatov v Barceloni 
smo se udeležili tudi prvomajske 
manifestacije, ki jo je organiziral 
CCOO. To so delavske komisije, 
ki so v bistvu sindikat pod idej
nim vplivom KP Španije. Drugi 
najmočnejši sindikat UGT, ki je 
pod vodstvom socialistov, pa je 
bojkotiral prvomajske proslave 
v mestih Katalonije. Ti so organi
zirali le ločene piknike.

Udeležba na ta Ki prvomajski 
proslavi je priložnost, da na svo
jevrsten način doživimo revolu
cionarno vzdušje in delavsko 
borbo, kakršne pri nas skoraj ne 
poznamo več. Te prvomajske 
manifestacije se je udeležilo 
okoli 200.000 ljudi, čeprav je na

slednji dan buržoazni tisk to šte
vilko bistveno zmanjšal. Manife
stacija je služila KP kot enkratna 
priložnost za izražanje svojih sta
lišč, programa partije in zahtev 
delavcev. Vila se je več kilome
trov dolga kolona, pisana od rde
čih zastav, transparentov in gesel 
ter slik svetovnih komunističnih 
voditeljev.

Na Čehi povorke so stopali vsi 
sindikalni voditelji. Pohod skozi 
mesto je bil izredno dobro orga
niziran, discipliniran in brez iz
gredov. To poudarjam zato, ker 
so istočasno v Madridu potekale 
podobne manifestacije, kjer so 
poleg komunistov sodelovali tudi 
socialisti. Fašistično teroristične 
organizacije so izzvale nerede.

kjer je bil en delavec ubit, več pa 
je bilo ranjenih.

Poseben občutek in videz daje 
taka povorka delavcev, ki str
njeno in z dvignjeno pestjo nad 
glavo zahtevajo svoje pravice in 
poudarjajo internacionalizem 
delavske borbe. Večina udele
žencev je bila zelo preprosto 
oblečena, z rdečimi rutami okoli 
vratu, kar je simbol delavske 
borbe. Na čelu povorke smo bili 
tudi mi, skupaj z drugimi člani 
delegacij iz petih držav.

Popoldne pa smo se udeležili 
tudi prvomajske proslave v 
mestu Sabadell, ki je okoli 30 km 
oddaljeno od Barcelone in ima 
180 tisoč prebivalcev. Prvomaj
sko zborovanje je bilo v gozdu,

BRUSELJ — Govorniki na 
četrti konferenci interparlamen- 
tarne unije o varnosti in sodelo
vanju v Evropi so se osredotočili 
predvsem na analizo uresničeva
nja helsinške sklepne listine. Na 
samem začetku konference so se 
udeleženci z enominutnim mol
kom poklonili spominu na na
šega preminulega predsednika 
Josipa Broza Tita. Parlamentarci 
iz 33 evropskih držav ter ZDA in 
Kanade so se zavzeli za nadalje
vanje procesa popuščanja nape
tosti in za konferenco o varnosti 
in sodelovanju v Evropi septem
bra v Madridu.

MADRID — Generalna 
sekretarja španske in italijanske 
komunistične partije Santiago 
Carillo in Enrico Berlinguer sta 
na velikem mitingu španskih 
komunistov ob 60-letnici KP 
Španije poudarila, da njuni par
tiji ostajata privrženi politiki 
evrokomunizma, ki je v sedanji 
svetovni krizi in mednarodni na
petosti še posebej potrebna, 
obenem pa je tudi edina prava 
pot, po kateri je na Zahodu mo
goče priti do socializma. Na za
četku zborovanja so počastili 
spomin na predsednika Tita,»ve- 
likega sina mednarodnega delav
skega in komunističnega giba
nja« in »voditelja jugoslovanske 
revolucije«.

kjer so se v času diktature sesta
jali komunisti in delavski vodite
lji. Od takrat pa so minila le tri 
leta, ko sta se partijska in sindi
kalna dejavnost odvijali v glo
boki ilegali.

V kulturnem programu, ki so 
ga izvajali delavci in mladinci 
amaterji, je množica delavcev 
pela revolucionarne pesmi in 
vzklikala gesla. Govorilo je več 
sindikalnih in partijskih vodite
ljev. Množici pa je spregovoril 
tudi Jože Marolt — predsednik 
ljubljanskih sindikatov. Njegov 
govor so z navdušenjem sprejeli, 
še posebej, ko je govoril o sode
lovanju z našimi narodi v držav- 
Ijanski vojni in o potrebi po 
mednarodni solidarnosti in in- 
ternacionalističnem sodelova-

sko turnejo bo obiskal še Lon
don, konec maja pa bo v Ženevi 
odprl konferenco ZN o pomoči 
Kambodži.

VARŠAVA — Leonid 
Brežnjev, Todor Živkov, Gustav 
Husak, Erich Honnecker, Nico- 
lae Ceausescu in Janos Kadar so 
vodili delegacije svojih držav na 
sestanku političnega posvetoval
nega odbora varšavskega spora
zuma. Srečanje je bilo ob 25-let
nici ustanovitve te vzhodnoe
vropske vojaške zveze.

BRUSELJ — Na dvodnev
nem zasedanju obrambnih mini
strov držav, članic pakta NATO 
so poudarili, da bodo v sedanjem 
mednarodnem položaju članice 
ohranile solidarnost. Zahodnoe
vropski zavezniki so bolj kot do 
zdaj prisluhnili ameriški tezi, da 
je treba za učinkovito zoperstav
ljanje silam varšavskega spora
zuma povečati vojaške izdatke 
članic pakta NATO za tri odstot
ke. Vojaško-strateško razpravo 
so dopolnili zunanji ministri čla
nic NATO s splošno zunanjepo
litično dimenzijo in tako dogo
varjanju dali večjo politično 
težo.

nju. Vzklikali so tudi: »TITO — 
IBARURI«. K nam je prišlo ve
liko število delavskih revolucio
narjev, ki so pozdravljali delav
ski razred Jugoslavije.

Prvi maj v Španiji je bil za nas 
obnovljena ura revolucionarne 
zgodovine in trenutek resnice o 
položaju velikega števila delav
cev po svetu ter o njihovi ra
zredni borbi. Bili smo ponosni, 
da smo pri nas presegli takšen 
način borbe za uveljavljanje de
lavca. Pri tem smo začutili še več
jo odgovornost, da nadaljujemo 
z našim samoupravnim razvo
jem, ne le zaradi nas samih, am
pak tudi zaradi delavcev vsega 
sveta.

Andrija Vlahovič

Nedelja, 11. maja

Pohoda po poteh partizanske 
Ljubljane — od sedaj naprej se 
bo prireditev imenovala po tova
rišu Titu, se je tokrat udeležilo 
več kot 94 tisoč ljudi. Na sklepni 
slovesnosti 24. pohoda je govoril 
predsednik predsedstva SR Slo
venije Viktor Avbelj, ki je pou
daril, da moramo še naprej izvr
ševati Titove in naše skupne na
črte za boljšo in srečnejšo pri
hodnost.

V Novem Sadu so odprli letoš
nji 47. novosadski kmetijski 
sejem in tudi razstavo »Države v 
razvoju v boju za hrano«.

Ponedeljek, 12. maja
Na seji predsedstva CK ZK 

Slovenije je predsednik France 
Popit govoril o Titu in njegovem 
delu ter poudaril, da sta sociali
stično samoupravljanje in neu
vrščenost stalnici, na katerih 
bomo gradili tudi v prihodnje. 
Predsedstvo slovenskih komuni
stov je zatem obravnavalo tudi. 
uresničevanje nalog na področju 
investicijske politike v letih 1979 
in 1980. Spregovorilo je tudi, 
kako odpraviti nekatera neskla
dja med resolucijskimi doku
menti in stališči predsedstev CK 
ZKJ in CK ZKS ter prakso.

Letos naj bi republiška skup
nost za ceste zbrala 6,168 mili
jarde dinarjev, kar pa je manj, 
kot bi potrebovali. Precejšen 
delež te vsote bo namenjen tudi 
odplačevanju posojil, saj bo 
treba tako vrniti približno mili
jardo dinarjev.

Po podatkih slovenskega za
voda za statistiko so bile letošnje 
cene v aprilu za 28,2 odstotka 
višje kot v istem mesecu lani.

Leta 1985 bo po predvideva
njih v Jugoslaviji od kmetijstva 
živelo samo še približno 3 mili
jone ljudi. Ocenjujejo, da je od 
leta 1947. pa do lani upadel od
stotek kmečkega prebivalstva od 
67 na 30 odstotkov vsega prebi
valstva v državi.

Torek, 13. maja
V Ljubljani so odprli v galeriji 

Emonska vrata razstavo »Re
šena arheološka dediščina Ljub
ljane«.

Pričeli so se peti ljubljanski 
ekološki dnevi, v okviru katerih 
bodo odprli tudi 5. mednarodno 
razstavo »Tehnika za okolje«.

Izvršilni odbor slovenske go
spodarske zbornice je razpravljal 
o tekočih gospodarskih gibanjih 
in rezultatih gospodarjenja in pri 
tem ugotovil, da še vedno ni
mamo učinkovitih varovalnih 
mehanizmov, ki bi delovali, ko 
ugotovimo večje odmike od 
predvidenih gospodarskih gi
banj.

Delegati slovenske samou
pravne skupnosti za gospodarske 
stike s tujino so na skupščini ugo
tovili, da v Sloveniji še vedno ni 
narejen primeren pregled nad 
tem, koliko deviz za uvoz kdo 
potrebuje in koliko jih kdo daje.

PARIZ — Generalni sekre
tar Združenih narodov dr. Kurt 
Waldheim je prek Dunaja dopo
toval v Francijo iz Beograda, 
kjer je bil na pogrebu predsed
nika Tita. S francoskim predsed
nikom Giscardom d’Estaingom 
je razpravljal o odnosih med 
Vzhodom in Zahodom ter o po
ložaju na Bližnjem vzhodu. Wal- 
dheim se je na Dunaju nato ude
ležil 25-letnice razglasitve av
strijske državne pogodbe in av
strijske nevtralnosti. Med evrop-

KAIRO — Egiptovski 
predsednik Sadat je prevzel tudi 
funkcijo predsednika vlade, ki jo 
je doslej opravljal Mustafa Halil. 
Nova vlada ima pet podpredsed
nikov, v njej pa so ostali le trije 
ministri iz prejšnje vlade. 
Osnovni motiv Sadatovega ko
raka so zapletene notranje ra
zmere, predvsem gospodarske 
ter neuspehi v zunanji politiki, še 
zlasti v odnosih z arabskimi drža
vami in Izraelom.

MlK
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Uresničevanje
»dogovora«

Ugodna
gibanja

Skrbne priprave na raztovarjanje železniških 
vagonov med prazniki so se bogato obrestovale

Izpolnjene
obljube

... K razmerah inflacije je na primer dohodek organizacij združenega dela bolj odvisen od sti
hijskega gibanja cen in od ukrepov družbenopolitičnih skupnosti kot od produktivnosti dela in pra
vilne proizvodne usmeritve. To slabi zavest delavcev, da osebne dohodke pridobivajo na načelih deli
tve po delu in spodbuja težnje po uravnilovki. V takšnih razmerah ni niti načrtovanja na daljši rok. 
Sklepi, ki imajo objektivno dolgoročni vpliv, se neredko sprejemajo na podlagi trenutnih razmer in 
kratkoročnih ocen. Zato je inflacija veliko zlo, ki ga je treba odločno zatreti oziroma vsaj spraviti v ok
vire, ki omogočajo neizogibno družbeno kontrolo nad osnovnimi tokovi družbene reprodukcije. Boj 
proti inflaciji, boj za ekonomsko stabilizacijo sploh mora biti sestavni del vseh družbenoekonomskih 
aktivnosti. • (Iz Titovega govora na 11. kongresu ZKJ)

Ž »dogovorom o uresniče
vanju družbene usmeritve razpo
rejanja dohodka v 1980. letu« 
smo sklenili, naj izplačana sred
stva za osebne dohodke v letoš
njih prvih šestih mesecih ne pre
sežejo polovice lanske mase, po
večane za deset odstotkov. Po 
podatkih službe družbenega 
knjigovodstva v SR Sloveniji so 
se v 46 občinah v prvih treh le
tošnjih mesecih disciplinirano 
držali sprejetih določil, v 14 pa 
ne. Več so izplačali v Črnomlju 
(za 3,8%), Gornji Radgoni 
(1,8), Grosupljem (8,5), Ka
mniku (13,3). Kopru (1.8), 
Ljubi jani-Bežigradu (2,7), 
Ljubljani-Šiški (5,2), Mozirju 
(8,4), Radovljici (5,0), Ravnah 
na Koroškem (5,1), Tržiču (9,2) 
in Vrhniki (13,3). med »rekor
derji« pa sta občini Izola (49,2) 
in Idrija (30,3). Čeprav še ni ana
liz, zakaj je do prekoračitve priš
lo, pa kaže. da bodo v prvih 12 
občinah do polletja spravili giba
nja v dogovorjene okvire, med
tem ko je za zadnji dve občini to 
težje trditi. Navkljub prekorači
tvam pa so v celoti podatki ven
darle ugodni: v tem srednjeroč
nem obdobju takih gibanj še 
nismo imeli!

Gospodarske org anizacije 
združenega dela so v letošnjem 
prvem tromesečju izplačale za
21.7 odstotka višje povprečne 
osebne dohodke na delavca kot v 
enakem obdobju lani. Nasploh 
pa imajo naši delavci letos za
10.7 odstotka višje osebne do
hodke kot so jih imeli lani v 
celem letu. Nad povprečno rastjo 
celotnega gospodarstva rastejo 
osebni dohodki v prometu 
(24,6%), gozdarstvu (23,5), 
gradbeništvu (22,5), industriji 
(22,2) in kmetijstvu (22,0). 
Najmanj pa so se osebni dohodki 
povečali v vodnem gospodarstvu 
— komaj za 4,6 odstotka.

Dinamika rasti osebnih do
hodkov zaposlenih v negospo
darstvu pa je nižja od tiste v go
spodarstvu. Njihovi izplačani 
povprečni osebni dohodki so bili 
v letošnjih prvih treh mesecih za 
19,5 odstotka višji kot v enakem 
obdobju lani, od povprečja ce
lega leta pa za 6,1 odstotka. Nad 
povprečjem so organizacije 
bančništva in zavarovanja (po 
20,2%) ter delovne skupnosti 
družbenopolitičnih skupnosti, 
SIS, združenj OZD in družbeno
političnih organizacij (po 
23,6%).

Ob tem velja še omeniti, da so 
se življenjski stroški v tem ob
dobju povišali za 23,0% v pri
merjavi s prvimi tremi meseci 
lanskega leta. Tako so bili realni 
dohodki v gospodarstvu za en. 
zaposlenega v negospodarstvu' 
pa za tri odstotke nižji kot v ena
kem obdobju prejšnjega leta.

D. K.

Med prazničnimi dnevi so 
bili zastoji na železniških posta
jah prepogost pojav, še posebno, 
kadar so se prazniki raztegnili v 
»male dopuste«. V eni naših šte
vilk pred letošnjimi prvomaj
skimi prazniki smo povzeli zago
tovila nekaterih delovnih kolek
tivov. kako so se na te praznike 
temeljito pripravili in n jihovi va
goni ne bodo povzročali gneče na 
tirih. Zapisali smo tudi. da bomo 
o tem, kako so te obljube uresni
čevali, še poročali.

To obljubo zdaj izpolnjujemo 
— kot so jo tudi v večini sloven
skih delovnih organizacij, ki so 
med prazniki pričakale večje šte
vilo vagonov. Železniško gospo
darstvo Ljubljana je za prvomaj
ske dni sprejelo posebne preven
tivne ukrepe in oblikovalo štabe 
v vseh šestih Železniško tran
sportnih organizacijah v Kopru 
in v ŽG Ljubljana. Štabi so imeli 
nalogo, da so z uporabniki želez
niških storitev dogovorijo o na
činu, času in usklajevanju dela 
pri razkladan ju vagonov.

Akcija je tekla med 28. apri
lom in 5. majem. Ljubljansko 
Železniško gospodarstvo je po 
njenem koncu sporočilo, da so na 
njegovem območ ju razložili sku
paj 10.352 vagonov, vsak dan 
poprečno 1.294. To poprečje je 
prav takšno kot v običa jnem de
lovnem dnevu. Tri dni pred 
samim praznikom je bil dnevni

popreček raztovorjenih vagonov 
1.771, kar jeza približno tretjino 
več kot v običajnem delovniku. 
Ta uspeh je omogočil, da so se 
prazniki začeli brez pomembnih 
zaostankov nerazloženih vago
nov. Za praznične dni smo dobili 
naslednjo razpredelnico:.

1. 5. so razložili 604 vagone, 
naslednji dan 906. potem 1.476. 
4. maja 406 in v ponedeljek. 5. 
5.. 1.651 vagonov. Večina de
lovnih organizacij, večjih porab
nikov železniških storitev, se je 
vključila v akcijo razkladanja z 
vso odgovornostjo in delo je 
lahko normalno teklo. Prav vse 
dneve je delalo 12 delovnih or
ganizacij in od teh so se z na jveč
jim tovorom spopadli delavci 
Toplarne Ljubljana, ki so razlo
žili 619 vagonov, D juro Salaj 
Krško 576, Železarna Jesenice 
342, Luka Koper 262. prav tako 
uspešni pa so bili Železarna 
Ravne, Železarna Štore. TGA 
Kidričevo. Železniški avtoprevoz 
Maribor in nekaj manjših porab
nikov. Carinarnica in špediterske 
delovne organizacije so z delom 
v prazničnih dneh omogočile, da 
je bilo vedno dovolj vagonov, ki 
so jih lahko razložili. Zataknilo 
pa se je v Celju, kjer ti kolektivi 
2. maja niso delali in vagoni so se 
takoj začeli kopičiti. Res je, da so 
naslednji dan popriieli tudi v 
Celju, ocarinili 222 vagonov in 
delo je spet normalno steklo.

Noč in dan, tudi med prazniki — trdo delo, pa več kot obrestovano

Na ŽG Ljubljana so našteli 
vrsto koristnih učinkov tako or
ganizirane akcije. Sprostilo se je 
veliko število tujih vagonov, kar 
je omogočilo lep devizni prihra
nek, skupen saldo vagonov na 
območju ŽG se je zmanjšal za 
1.375 vagonov, kar zagotavlja 
normalno delo, vsak dan so na 
račun »izravnavanja« odpravili 
po 50 praznih vagonov in s tem v

celoti izpolnili obveznosti do 
drugih ŽTP in ŽTO ter znižali fi
nančne dajatve, zagotovili so za
dostno število lastnih praznih va
gonov. ki so jih potrebovali za 
nakladanje v naslednjih dneh...

Tako je kontinuirano razkla
danje vagonov pokazalo vse 
prednosti in tudi nadaljnja priza- 
devanja bodo tekla v tej smeri.

Predvsem bodo skušali doseči si
stematično, organizirano sode
lovanje z združenim delom, saj bi 
to dalo še boljše razultate kot pa 
kampanjske akcije. To je še po
sebej pomembno v tem času, ko 
na železnici pričakujejo večji 
obseg dela, razpolagajo pa s 
skromnimi vagonskimi zmoglji
vostmi.

C. B.

Nič več pomanjkanja embalaže za mleko?

Domačega kartona bo dovolj

Pomanjkanje embalaže za 
konzumno mleko in mlečne na
pitke. ki se je lani stopn jevalo iz 
meseca v mesec in so ga potroš
niki še kako občutili, je spodbu
dil kolektiv Kartonažne tovarne 
Ljubljana k razmišljanju o večji 
proizvodnji kartonske embalaže, 
ki bi postopoma nadomestila po
livinilaste vrečke z^ mleko. Zato 
so se odločili, da razširijo svoj 
proizvodni program in povečajo 
zmogljivosti v vseh ljubljanskih 
temeljnih organizacijah, ki izde
lujejo kartonsko embalažo.

Ljubljanski kartonažerji so 
našli poslovnega partnerja v za- 
hodnonemški firmi PKL. ki izde
luje kartonsko embalažo za po
trebe mlekarskih industrij ne 
samo v ZRN. marveč domala po

vsej evropski celini in drugod po 
svetu.

V Kartonažni tovarni Ljub
ljana menijo, da bo postopno 
uvajanje Pure Pak embalaže ter
jalo tudi prilagajanje obstoječe 
proizvodnje novim proizvodnim 
načrtom, kar pomeni, da bo po
trebno že v najbližji prihodnosti 
nabaviti novo opremo za proi
zvodnjo te vrste embalaže. Naj
prej bodo prilagodili proizvod
njo v obratu potiskane embalaže 
TOZD Kartonažna Ljubljana.

Celoten proizvodni program 
izdelovanja potiskane kartonske 
embalaže za mlekarsko industri
jo. ki zajema pasterizirano in 
aseptično mleko ter razne 
mlečne napitke, hladne in toplo

polnjene sadne sokove, naj bi bil 
razdeljen na dve fazi. Prva pred
videva nakup in montažo 
opreme za proizvodnjo efnba- 
laže za pasterizirano mleko z 
zmogljivostjo 80 milijonov 
kosov litrske embalaže oziroma 
ustrezno razmerje ostale (od 
dveh decilitrov do litrske). S to 
proizvodnjo naj bi začeli že ob 
koncu letošnjega leta. druga faza 
programa pa predstavl ja postavi
tev novih proizvodnih prostorov 
za polnjenje vseh vrst napitkov v 
embalažo Pure Pak. in sicer v 
embalažo iz tri. pet in šest tako 
imenovanih slojnih kombi ma-1 
terialov. Zmogljivost tovrstne 
proizvodnje naj bi znašala po 
prvih ocenah 405 milijonov 
kosov litrske embalaže oziroma 
vseh vrst in velikosti v ustreznem

razmerju.
Seveda se ob teh načrtih v Kar

tonažni tovarni Ljubljana zave
dajo. da je osnova za tehnološko 
rešitev proizvodnje nabava do
mačega kartona, ki mora za do
končno izdelavo take embalaže 
ustrezati strogo postavljenim 
standardom. Glede surovin 
bržčas ne bo večjih težav, saj bo 
karton izdelovala Papirnica Ko
ličevo na novem- kartonskem 
stroju, bolj zapleteno pa utegne 
()iti financiranje naložb, čeprav 
investitorji pričakujejo, da bodo 
poleg, tujega poslovnega part- ; 
nerja sodelovale* sovlaganji tudi 
vsi uporabniki embalaže od 
proizvajalcev mleka in mlečnih 
napitkov do proizvajalcev sadnih 
sokov.

Ivo Virnik

o.
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Dogovor o uresničevanju družbe
ne usmeritve razporejanja dohod
ka v letu 1980 s komentarjem

Cena 15 din

— priročnik s konkretnimi' napotki za razumevanje, 
uporabo in uresničevanje določil letošnjega dogo
vora

št. 2 ^'J. Smole:
Sedanji mednarodni odnosi in 
perspektiva njihove preobrazbe

Cena 20 din

Brošuro priporočamo vsem aktivistom vseh družbeno
političnih organizacij, še posebej pa mladim za obrav
navo v njihovih krožkih: avtor Jože Smole, znan družbe
nopolitični delavec, je v brošuri na izredno poljuden toda 
poznavalski način obrazložil sedanje mednarodne 
odnose. Resne mednarodne zaostritve, ki sojih povzro
čili med drugim predvsem naslednji posegi: pritisk ZDA 
na Iran. odločitve NATO pakta o namestitvi novihraket v 
Evropi in sovjetski vojaški poseg v neuvrščeni 
Afganistan so obravnavane po poglavjih. Brošura 
zajema tudi značilnosti sedanjega svetovnega doga
janja, mednarodni razvoj, po drugi svetovni vojni in boj 
za nov mednarodni red
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Prvi 
poklicni 
oljarji 
v Sloveniji

u>i?c

V delovnem kolektivu 
Zvezda iz Zagreba, v tozdu 
Tovarna olja Slovenska Bi
strica, so skupa j z Živilskim 
šolskim centrom iz Mari
bora uvedli prve oblike izo
braževan ja oljarjev-ob delu.

Šolanje je trajalo pri
bližno leto dni; 18. aprila 
letos pa so že podelili dva
najstim članom kolektiva 
spričevala o opravljenih iz
pitih za poklic oljarja oz
kega profila. Opravili so 
350 ur praktičnega in teore
tičnega pouka iz -splošnih 
prcdmetovj orgartizačije 
dela.' samoupravljanja ter 
praktičnega pouka na de
lovnem mestu.

V prihodnje bodo s ta
kimi oblikami izobraževa
nja ob delu nadaljevali in jih 
izpopolnjevali, saj je izo
brazbena struktura delav
cev v tej industriji še po
sebno nizka. Leta 1976 je 
zaposlovala skoraj 7() od
stotkov nekvalificiranih de
lavcev.

Viktor Horvat
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Nekatera vprašanja 
kulturne akcije 
v Sloveniji

r -\

»... Prizadevamo si, da bi tisto, kar je najbolj dragoceno v znanosti, umetnosti, na vseh področjih 
ustvarjanja, postalo last delovnega človeka. Obenem si prizadevamo, da bo tudi njegovo socialistično 
samoupravno delovanje samo—kulturno dejanje, graditev nove kulture. Zato je nujno, da se v družbi 
nenehno razvijajo pogoji za uveljavljanje vseh človekovih ustvarjalnih možnosti.

To ne bo šlo lahko in hitro. Toda če bomo dobro delali, se bodo rutinerstvo, egoizem in lenost duha 
vse bolj umikali pred notranjo potrebo ljudi po ustvarjanju, pred našo trdno odločenostjo za družbeno 
preobrazbo, pred občutki solidarnosti in razumevanja za druge, pred močjo nacionalne enakopravno
sti in bratstva naših narodov in narodnosti...«

Tito na XI. kongresu ZKJ 1978

Od koncu lanskega leta je v 
Zagrebu izšel zbornik z naslovom 
Kulturna in edukativna akcija v 
delovni sredini in lokalni skupno
sti. V 300strani obsegajoči knjigi 
je založnik, Zavod za kulturo Hr
vaške (v okviru svoje periodične 
edicije Priloži), zbral in objavil 
celotno gradivo z mednarodnega 
kolokvija o kulturni in izobraže
valni akciji v delovnih okoljih in 
lokalnih skupnostih, ki je bil ok
tobra 1978 v Zagrebu, pod po
kroviteljstvom in s sodelovanjem 
UNESCO. Udeleženci iz Belgije, 
Finske, Francije, Italije, Jugosla
vije, Kanade, Madžarske, Portu
galske, Španije, Švedske, Tunizi
je, Velike Britanije in Zvezne re
publike Nemčije so v referatih in 
razpravi obravnavali kulturno in 
edukativno akcijo v svojih deže
lah s teoretičnega in kulturno-so- 
ciološkega vidika. Poročali so o 
praktičnih uspehih, tudi o pro
blemih kulturne in izobraževalne 
akcije v svojih deželah in v svetu. 
Na zagrebškem kolokviju je bil 
sprejet tudi sklepni dokument o 
kulturni in edukativni akciji, v 
katerem je opredeljena kulturna 
akcija takole: »V splošnem je 
mogoče reči, da kulturna akcija 
sloni na pravici skupin in posa
meznikov do ustvarjanja lastne 
kulture, da bi tako potrjevali 
lastno identiteto, in na njihovi 
pravici, da obvladajo kulturo ce
lotne skupnosti, v katero so vklju
čeni.« V večini dežel se kulturni 
akciji v delovnih okoljih oziroma 
med delavci posvečajo predvsem 
sindikati, vendar pa so udeleženci 
v sklepnem sporočilu izrazili pre
pričanje, da »kulturna akcija«

Piše France Forstnerič

sama ne more spremeniti eko
nomske strukture in družbenih 
odnosov. Njen cilj pa je, da de
lavci postanejo ustvarjalci lastne 
kulture: »Zato se kulturna akcija 
mora približati delovnemu mestu. 
»Prosvetiteljsko« pojmovanje 
kulturne' akcije med delavci je 
bilo na simpoziju zavrnjeno (za
vrnil ga je tudi Šuvar — Jug.); 
udeleženci iz Jugoslavije so od
ločno zavračali ustvarjanje po
sebne »kulture za delavce« in sva
rili pred nevarnostjo, da se v kul
turno akcijo vnesejo taka pojmo
vanja.

V prispevkih jugoslovanskih 
udeležencev je bila poudarjena

nedeljivost kulture in naloga kul
turne akcije, da obenem s pribli
ževanjem kulturnih dobrin delav
cem ustvarja pogoje, da bi delavci 
obvladovali kulturno področje v 
družbi kot sestavino celotne 
družbene reprodukcije. V svetu je 
sicer mogoče ugotoviti dve obliki 
oz. smeri kulturne akcije: prva si 
prizadeva, da ki s kulturno akcijo 
pospeševali sploh družbeni ra
zvoj kake družbene skupine, 
druga smer pa si prizadeva predv
sem na živ in dejaven način pove
zati določeno populacijo z dolo
čeno kulturno dejavnostjo. Ude
leženci kolokvija so se v sklepni 
listini zavzeli, da bi se obe obliki 
kulturne akcije čimbolj zbližali, 
ne pa da včasih druga drugo izk
ljučujeta. Le s povezanostjo obeh 
akcij bi se odnos različnih skupin 
do kulture v celoti krepil, ne pa 
ožil. Iz Slovenije se je mednarod
nega kolokvija v Zagrebu udele
žil France Forstnerič. Njegov re
ferat je v zborniku objavljen pod 
naslovom: Nekateri problemi
kulturne akcije v SR Sloveniji, in 
ga objavljamo nekoliko skrajša-

Kaj razumemo 
s »kulturno akcijo« 
v Sloveniji

S pojmom kulturna akcija v 
najširšem pomenu razumemo 
celokupnost zavestnih in organi
ziranih družbenih prizadevanj za 
kulturno uresničevanje vseh de
lovnih ljudi in občanov, vseh čla

nov družbene skupnosti. Tako 
zajema kulturna akcija ugotav
ljanje, izražanje in seveda zado
voljevanje in uveljavljanje kul
turnih potreb, teženj in vrednot. 
Kot zadovoljevanje kulturnih 
potreb ne razumemo samo ak
tivno ali manj aktivno kulturno 
participacijo ljudi (gledalci, bral
ci, obiskovalci, poslušalci v ra
zličnih kulturnih dejavnostih ali 
sami kot pevci, igralci, glasbeni
ki, plesalci, likovniki, filmarji 
itd), marveč smo v širši pojem 
kulture vključili tudi kulturo 
dela, življenja, okolja, medčlo
veških odnosov, inovacije itd., 
predvsem pa »duhovno potenco 
dela« in kakovost življenja. Pri 
tem je naloga kulturne akcije 
tudi razvijanje samoupravne de
javnosti oziroma spodbujanje in 
usposabljanje zanjo. Izhajamo iz 
izkušnje, da je predvsem delavec 
ali občan, ki je sam kulturno ak
tiven, posebej zavzet, uspešen in 
usposobljen snovalec in odloče
vale c v družbeni kulturni politiki, 
delegat v samoupravnih intere
snih skupnostih za kulturo ali de
legat v družbenih samoupravnih 
telesih v delovnih organizacijah 
kulture ali kulturnih društev in 
organizacijah. Kulturno nezain
teresiran in neprebujen delavec 
ali občan ima sicer pravico, mož
nost in dolžnost odločati na pod
lagi svojega dela in združevanja 
dela o družbeni reprodukciji, 
tudi o kulturnem področju, toda 
ali ne bo njegovo odločanje na 
področju kulture omejeno 
predvsem na materialne odloči
tve, če ne bo mogel dojeti vsebine 
kulturnih procesov in vrednot?
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Miklova Zala na Barju
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Dvanajstega aprila sem šel 
gledat to amatersko gledališko 
predstavo kulturnega društva in 
mladinske organizacije na Barju 
pri Ljubljani. Po končani pred
stavi sem bil zelo zadovoljen in 
misli so se mi prepletale v ra
dostnem doživetju, kakor najbrž 
tudi drugim, ki so ta večer napol
nili prijazno dvorano v zadruž
nem domu blizu stare šole na 
Barju, kjer se od Ižanske ceste 
odcepi cesta proti Črni vasi.

Predstava je tako dosledno in 
pogumno izpeljana, da je kljub 
značilnim amaterskim nerodno
stim gotovo redek in dragocen 
pojav nasploh v gledališkem živ
ljenju. Domnevam, da ima ve
liko zaslug režiserka Tončka 
Melik, ki pač ni bila samo reži
serka, temveč tudi prirejevalka. 
Ni se zadovoljila tako rekoč s po
stano vodo kake gledališke-pri
redbe, temveč nam je natočila 
svežo studenčnico iz izvirne Ske- 
tove povesti.

Doslednost in pogum Tonč
kine izpeljave je v tem, da ima 
igra obširen začetni del ali zaplet, 
v katerem so tudi realni zgodo
vinski in zemljepisni podatki in 
kjer razumno razpravljajo o vo
jaški strategiji in taktiki. Poleg 
tega je začetni del seveda izpol- j 
njen s strnjeno zgodbo ali fabulo 
o Serajnikovih, o Miklovih in o j 
Tresoglavovih. Tudi zgodba o j 
tem, kako Turki s pomočjo Tre- j 
soglava in njegove hčere Almire j

obvladajo kristjane, je podana 
izčrpno, vendar tu prevladuje 
akcija (dejanje), ne pa pripove
dovanje. Večina igre prikazuje le 
nekaj dni življenja v Rožu na 
Koroškem. Nadaljnjih sedem let 
življenja pa je prikazano kratko, 
odrezavo, močno močno izbra
no: samo kratek prizor iz tur
škega okolja in kratek prizor Za- 
line vrnitve domov na usodni 
dan. Dolgo dobo sedmih let ozi
roma usodne odločitve na koncu 
te dobe bi bilo mogoče na široko 
prikazovati, tu pa sta iz obširne 
snovi suvereno izbrana samo ta 
dva prizora. Izbranost in osredo
točenost na akci jo v zaključnem 
delu je prijeten kontrast začetni 
širini in popolnosti. Učinkuje pa 
tudi naravno, kot nadaljevanje in 
stopn jevanje akcije, ki v strnjeni 
obliki prevladuje v srednjem 
delu igre. Kompozicijska linija te 
priredbe in režije, ki ne pozna 
zavlačevanja, učinkuje sodobno, 
presenetljivo, elementarno. 
Gledalci so jo sprejeli hvaležno.

V njej ne vidim samo preprosto
sti, ampak predvsem odločnost, 
izrazitost in morda zavestno 
kompozicijsko oblikovanje.

Zanimivo je, kako, zahvalju joč 
dobri režiji in izvedbi, nekatere 

| ideje iz tako davne preteklosti in 
iz tako stare ljudske igre lahko 

| občutimo kot aktualne in sodob- 
| ne. Tako se na primer naenkrat 
i zavemo, da igra pravzaprav ne 
j prikazuje samo obrambe pred

Turki, ampak — splošni ljudski 
odpor, kot bi rekli danes. Ideje 
splošnega ljudskega odpora, ki je 
danes vsepričujoča, torej ne 
podpirajo, ne propagirajo in ne 
razvijajo samo predavanja in 
razng družbene akcije, ampak — 
presenetljivo — tudi takale gle
dališka predstava. Potrebnost 
obrambe, odpora, obarvana na
rodnostno. je splošnočloveška 
prvina, ki nastopa v vseh časih in 
je ljudem vedno blizu.

Drugi primer aktualnosti je 
prikazovanje mladostne ljube
zenske negotovosti, ki je pooseb
ljena v Mirku, ki niha med Al
miro in Zalo. Na drugi strani 
pooseblja Zala trdnost in zvesto
bo, ki pa vendarle ni toga, ampak 
življenjsko gibčna. Na zunaj se 
izraža skromno,’ ne z veliko be
sedami. Aktualna je tudi odloč
nost. da je izdajstvo treba kazno
vati. čeprav je Almira prikazana 
dovolj človeško, tako da ni po
polnoma slab (črn) značaj.

Odlično sta igrala svoji vlogi 
Jože Hrušovar kot oče Serajnik 
in Darko Rejec kot Tresoglav. 
Tudi govorila sta dobro, kar je za 
uspeh igre zelo pomembno. Hru- 
ševar je tu in tam uspešno nado
mestil knjižni jezik s kako prvino 
iz ljudskega (pogovornega) jezi
ka. Toda v zadnjem delu igre ta 
dva igralca ne nastopita več. 
Težo predstave so uspešno nosili 
tudi drugi manj izkušeni igralci. 
Irena Škraba, ki je igrala Zalo, se

je posebno izkazala v prizoru, ko 
poje pesem Gor čez Izaro. Tine 
Snoj kot Mirko se je pa posebno 
vtisnil v spomin v prizoru, ko se 
odtrga od Almire in tako rekoč 
pade v domačo hišo. Uspešen je 
bil Tomaž Strle kot Davorin, 
kljub temu. da je očitno še neiz
kušen. Izkazala sta se Marija Ju
rečič kot Almira in Mirko Katern 
kot turški poveljnik. K uspehu so 
pripomogli tudi drugi, celo otroci 
kot statisti.

Predstava je razodevala veliko 
tradicijo te igre. Mladi rod je na 
novo oživil nekatere odrske reši
tve, ki so gotovo že dolgo znane.

\ Pravi amaterizem je v tem, da 
predstava hoče ugajati, doseči 
uspeh, zaradi česar ni nekaj sla
bega, temveč je dobro, če se je 
mogoče kje kaj naučiti, če je mo
goče posnemati kake dosežke 
drugih, bolj razvitih gledališč, pa 
vendar ostati pri svoji originalni 
zamisli. Miklova Zala je primer 
igre, ki jo velikokrat igrajo, po
navljajo, ki sodi v slovenski 
ljudski železni gledališki reper
toar. Posebne vrste mik in pri
vlačnost tako za gledalce kot za 
izvajalce je v tem. da se na novo 
interpretirajo, na novo osvetlju
jejo že dolgo znani liki in prizori. 
Spet druge vrste mik je, da se 
predstavi nekaj popolnoma no
vega. Gledalcem in izva jalcem ni 
samo za novosti, temveč imajo 
radi tudi novo v starem.

Milan Dolgan

Ali ne bo zanj ostala kultura bi
stveno odtujena, s tem pa bo se
veda tudi kultura (reprezentanč
no) odtujena od dela in temelj
nih družbeno-ekonomskih ra
zmerij. V Sloveniji pa uporab
ljamo tudi še ožji pojem kulturne 
akcije v organizacijah združe
nega' dela in krajevnih skupno
stih. ki pomeni predvsem druž
benopolitične, strokovne in or
ganizacijske akcije za intenziv
nejšo udeležbo delovnih ljudi in 
občanov v kulturnem življenju. 
Tako pojmovano kulturno ak
cijo imenujejo nekateri »gibanje 
organizatorjev kulturnega živ
ljenja« (kakor v Sloveniji imenu
jemo kulturne animatorje), kar

pa se nam zdi preozko pojmova
nje. Zožen je kulturne akcije na 
»gibanje organizatorjev kultur
nega življenja« ni sprejemljivo 
tudi zato, ker poudarja bolj 
obliko kot vsebino. Kulturni or
ganizatorji vendar niso sami sebi 
namen in sami po sebi tudi niso 
kulturna vrednosta. marveč so le 
ena izmed možnosti za doseganje 
širših in daljnosežnejših kultur
nih ciljev.

Prihodnjič: nekaj o 
Zgodovini kulturne 

akcije v Sloveniji

Koristno
preverjanje

Na že dokaj utečeni poti 
priprav za »Sindikalni kulturni 
plenum« je tokrat temeljno 
gradivo, ki služi pripravam na 
plenum, obravnaval tudi svet za 
kulturo pri RK SZDL. Tokrat 
sindikati v tem svetu — v 
frontni SZDL, nismo nastopili 
z uveljavljanjem svojih že spre
jetih stališč, temveč smo hoteli 
že pred kulturnim plenumom 
preveriti naravnanost naše ak
cije. Razprava je pokazala, da 
smo ravnali pametno. Kako 
drugače sicer oceniti skoraj 
triurno razpravo članov sveta, 
ki so vsak po svoji moči, in vsak 
iz svojih izhodišč, skušali izpo
polniti temeljno gradivo, ki je 
hkrati tudi osnova za izdelavo 
predloga zaključkov kultur
nega plenuma.

Pokazalo se je, da moramo v 
delovni skupini izdelati opre
delitev kulture, širšo in ožjovda 
moramo akci jsko opredeliti na
loge sindikatov na vseh ravneh 
njihove organiziranosti in pri 
tem iskati sindikatom lastno 
izhodišče pri oblikovanju so
cialistične samoupravne kul
turne politike. Uporabljeni 
jezik bomo morali spremeniti 
in predvsem obogatiti..Pri tem 
pa moramo vedeti, da gre zlasti 
v uvodnem delu za povzetke 
stališč o kulturi, sprejetih leta 
1976. Iz tega vidika lahko re
čemo, da smo v dosedanjih pri
pravah zanemarili »obračun« z 
jezikom, uporabljenim v že 
sprejetih stališčih. Res pa je 
tudi, da vse naše dosedanje teo
retične plodovitosti pri defini
ranju kulture in vse neenotno
sti različnih definicij ni mogoče 
in ni smotrno razreševati s 
»Sindikalnim kulturnim ple
numom«. katerega prvi namen 
je angažirati sindikate za ra
zmah kulturnega življenja de
lavcev.

V razpravo so posegli Dimi
trij Rupel, Breda Pogorelec. 
Franc Šali, Jože Volfand. 
Manca Košir, Dragana Krai
gher, Marjan Pungartnik, 
Ančka Korže-Strajnar, Ivo 
Tavčar in Mitja Rotovnik.

Dosedanja razprava je že 
pokazala, da je potrebno do
graditi uvodni del gradiva, 
jasno opredeliti kulturo kot 
način življenja (celoto raznih 
modelov življenja in ne le kot 
dejavnost ustvarjalcev umet
nosti), ki je bistveni sestavni del 
vseh oblik človekovega dela. V 
tem hotenju pa bomo morali iz
jemno pozornost posvetiti 
opredelitvi akcijske naravna
nosti sindikatov na področju 
kulture in zagotavljanju vseh 
pogojev za razmah kulturnega 
življenja. Pri tem gre tudi za 
ustvarjanje ugodnejših pogo
jev za umetniško ustvarjanje.

Mirno lahko trdimo, da je 
vsebina predloga gradiva, po
stavljena v prvo osebo množine 
(zavezuje delavce, organizi
rane v Zvezo sindikatov Slove
nije — kot je razvidno iz na
slova gradiva), uporabljena 
namerno. Toda, ali je to res 
način, ki zamegljuje konkretno 
odgovornost. Dosedanje raz
prave so, resnično brez samoh
vale, pohvalile predvsem upo
rabljeni jezik v gradivu. Tako 
se nam hote ali nehote odpira 
nova dilema, ki jo je vredno 
razjasniti.

V teh dneh bo v razpravi že 
tudi osnutek stališč in sklepov, 
ki ga bodo. skoraj mesec dni 
obravnavali različni sindikalni 
organi. Prav tako bo dopol
njeno temeljno gradivo, ki pa 
je z animiranjem dosedanje 
razprave svojo vlogo pravza
prav že opravilo. Če je v tem 
trenutku' kaj pomembno, se 
zdi, da bi občinski sveti ZSS in 
OO ZSS s področja kulture ne 
smeli mimo obravnave usmeri
tve. V sindikatih zavestno 
opredeljujemo kulturo kot de
javnost. ki odločujoče oblikuje 
vsakdan vsakega od nas in na
šega samoupravnega okolja. 
Dosedanje priprave na plenum 
so nas vse preveč zaprle v krog 
kulturnih aktivistov, naš cilj pa 
je »SINDIKALNI KUL
TURNI PLENUM«!

Milan Bratec
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V boj za obnovo!
Ljudska pravica je 15. maja 1945, na dan, ko so prav na slovenskem ozemlju prenehali zadnji boji II. 

svetovne vojne v Evropi, objavila članek, s katerim poziva vse sile slovenskega naroda v boj za obnovo in iz
gradnjo domovine. Njegova vsebina je tudi danes, v neprimerno ugodnejših, a nikakor ne lahkih razmerah, v 
mnogočem enako poučna in aktualna.

»__ Jutri, ko bomo imeli dovolj strojev, bo delo lažje,« je dejal tovariš Tito leta 1951 na obisku
v Vojniču na Kordunu. » Našim ljudem na primer nebo treba z golimi rokami in lopatami graditi prog, 
gradili bodo s stroji, ki bodo zamenjali na stotine ljudi. Takrat bo za ljudi laže, toda to ne pomeni, da 
smemo pričakovati, da bomo nekega dne sedli in prekrižali roke. Kajti gorje državi, v kateri so se ljudje 
odvadili delati! Mislim, da je delo v socialistični državi življenjska potreba ljudi, da delo plemeniti ljudi 
in vpliva nanje, da se zavedajo svoje vrednosti in sploh vloge v družbi...«

Z osvoboditvijo slovenskega 
ozemlja naša borba ni še končana. 
Premagati bo treba težave, ki po 
svoji velikosti ne bodo zaostajale za 
onimi, ki jih je bilo treba premagati v 
osvobodilni borbi. Predsednik naše 
vlade, tovariš Boris Kidrič, je v svo
jem govoru poudaril: »Pred nami je 
težko in trdo delo. Ogromno je bilo 
porušenega, ogromno bo treba ob
noviti. Naša dolžnost je, da napnemo 
vse svoje sile takoj za obnovo. Za 
uspešno izvršitev tega težkega in tr
dega dela bo treba mobilizirati takoj 
vse sile na gospodarskem področju, 
da organiziramo predvsem oskrbo in 
promet. Možno bo te naloge izvršiti 
samo tedaj, če bo uživala vlada pod
poro najširših ljudskih množic, če 
bomo za to znali prav tako aktivirati 
vse ljudske sile, kakor smo jih znali 
aktivirati za osvobodilno borbo.«

Borba za gospodarsko obnovo 
stopa na prvo mesto naših nalog, ki 
jih postavlja pred nas današnji čas. 
Toda dela za našo gospodarsko ob
novo ni mogoče ločiti od splošne na
rodne obnove, ki se je že izvršila v 
času naše osvobodilne borbe. Obno
vili smo našo vojsko, obnovili smo

našo državno oblast, sedaj pa bomo 
obnovili še gospodarstvo. Jasno je 
torej, da se ta gospodarska obnova 
ne bo mogla izvršiti ločeno ali celo v 
nasprotju zono splošno obnovo, ki se 
je že izvršila v našem narodu. Iste 
demokratične ljudske sile. ki so vo
dile borbe zoper okupatorja in ki so 
ustvarile našo novo državno oblast, 
bodo morale voditi tudi našo gospo
darsko obnovo in v našem gospodar
stvu uveljavljati ista načela, kakršna 
so že uveljavljena na ostalih področ
jih našega javnega življenja. Na ta 
način bo po zaključku te vojne one
mogočena nova velika krivica, ki se 
je izvršila ob koncu prejšnje vojne, 
ko so se špekulanti in protinarodni 
elementi polastili vseh vodilnih go
spodarskih mest ter tako želi sadove 
trpljenja, ki jih je doprinašalo ljud
stvo tekom vojne. V tem pogledu je 
danes položaj bistveno drugačen kot 
takrat. V osvobodilni borbi so ljud
ske množice politično dozorele, pri
jele so politično oblast v svoje lastne 
roke in one so se borile za Jugoslavijo 
s takšnim heroizmom zato, ker so ve
dele, da pomeni nova Jugoslavija 
zanje človeka vredno življenje. Te ši

roke ljudske množice, ki drže danes v 
rokah vso državno oblast, bodo dr
žale v rokah tudi vodstvo našega go
spodarstva.

V samem ustroju našega gospo
darstva se niso izvršile nobene bi
stvene spremembe. Poleg državnega 
in zadružnega gospodarskega sek
torja ostane slej ko prej tudi zasebni 
gospodarski sektor, ki bo lahko mo- 
bilizi ral znatne sile za našo gospodar
sko obnovo, dasiravno bo morala dr
žavna oblast uvesti učinkovito kon
trolo zoper špekulante. Iz vsega tega 
pa nikakor ne sledi, da bo gospodar
sko življenje potekalo povsem tako 
kot prej. Mi si ogromnega dela naše 
obnove niti zamisliti ne moremo, ako 
ne bi država prevzela v svoje roke go
tovih vodilnih gospodarskih pozicij 
in jih mobilizirala v splošno dobrobit 
ljudstva in mi si te obnove niti zami
sliti ne moremo, ako ne bi zanjo mo
bilizirali one široke ljudske iniciative 
od spodaj, ki je ustvarjala takšne ču
deže v času osvobodilne borbe in ka
teri se imamo zahvaliti za uspehe v 
preteklosti. Aktivnost širokih ljud
skih množic v gospodarstvu, ljudska 
kontrola od spodaj in konstruktivna

ODO NARODIHA O Al RT FAŠIZMU - SVOROD
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Ljabljsas, no dam osToboditv« $ter. I

Ljubljana
očiščena fašistov in nacistov, ozdravljena žalostnih tvorov na
rodnih izkoreninjencev, prerojena po preliti krvi njenih naj

zvestejših sinov, prekvašena z duhom novega časa

pozdravlja
zmagovito Rdečo Armijo, nositeljico svobode, bratstva ter 
enakosti, dolgo pričakovano nado vseh ponižanih in razžaljenih

pjozdravlja
v trpečih dneh prerojeno, v boju prekaljeno in preizkušeno, v 

veri v vstajenje narodov utrjeno Jugoslovansko Armijo
pozdravlja

svoje sinove — slovenske partizane in patizanke, nezvestejše 
čuvarje slovenske zemlje, najzvestejše kovaije slovenske svobode, 

našemu srcu najbližje tvorce nove dobe
pozdravlja

zastopnike Armad zavezniških držav, zaščitnike zasužnjenih in 
trpečih narodov.

V.1 vodi. - Mriol TITO

kritika — vse to tvori neobhoden 
pogoj, ako hočemo, da bo dobila 
naša gospodarska obnova potreben 
tempo. Bolj ali manj aktivno delo v 
naših tovarnah danes ne more biti 
samo stvar tehničnega vodstva ali 
lastnika, temveč tudi stvar države, 
stvar delavskih sindikatov in Osvo
bodilne fronte, stvar vsega ljudstva. 
Zato bo treba v vseh podjetjih pri
tegniti predstavnike sindikatov in 
Osvobodilne fronte kot svetovalce k 
tehničnemu vodstvu podjetja. 
Uprava našega gospodarstva je vse

narodne sovražnike. Jasno je. da se 
bodo vsi ti sovražniki sedaj, ko so bili 
premagani na vojaškem in politič
nem polju, skušali zateči na gospo
darsko pol je in s sabotažami prepre
čevali delo na dokončni izgradnji 
naše države. Naloga ljudske kontrole 
od spodaj bo, da bo te sabotaže pre
prečila in poskrbela, da sc krivci kaz
nujejo.

Z isto narodno enotnostjo in z isto 
predanostjo in požrtvovalnost jo vsa
kega pocdinca. kakršno smo poka
zali v osvobodilni borbi, bomo

Kronološki pregled
7. maj 1945 — V Eisen- 

hotverjevem štabu v 
Reimsu je šef nemškega ge
neralnega štaba Alfred Jodl 
podpisal brezpogojno kapi
tulacijo vseh nemških obo
roženih enot.

V noči s 7. na 8. maj je 
nacistični gauleiter Koroške 
dr. F. Rainer izročil oblast 
predstavnikom predvojnih

Naši borci in Korošci na zborovanju r Celovcu 16. maja 1945

skozi političen posel in zato bomo 
mogli našo gospodarsko obnovo 
uspešno izvršiti le tako, ako bodo 
odbori Osvobodilne fronte politično 
aktivirali množico in vzbudili njeno 
iniciativnost, da sc prične vsestran
sko tekmovanje na polju obnavlja
nja.

Borba za gospodarsko obnovo je 
borba za očuvanjc pridobitev naše 
osvobodilne borbe. Ista dolžnost, ki 
je obvezovala vsakega državi jana. da 
sodeluje v osvobodilni borbi, ga 
danes prav tako veže. da sodeluje pri 
delu za gospodarsko obnovo. Pri
pravljenost vsakega poedinca, da se 
te obnove udeležuje in njegova pri
pravljenost, da se ji z vsemi svo jimi 
silami in sredstvi stavi na razpolago, 
bo nezmotljivo merilo, kakšen odnos 
ima on do naše nove države. Borba 
za obnovo je borba za dokončno utr
ditev in ureditev naše držve in v tej 
borbi se bo moral sleherni opredeliti, 
tu ne bo nobene sredine, ker bo ta 
borba neusmiljeno razkrinkala vse

uspešno dovršili tudi našo gospodar
sko obnovo. Dasiravno pa danes pre
težna večina naroda sodeluje pri iz
gradnji naše nove države, pa je še 
vedno mnogo, mnogo takih, ki sto je 
ob strani, ali pa vsaj ne sodelujejo 
tako, kot bi to zmogli po svojih 
močeh. Ni dvoma, da bo danes ve
čina teh ljudi našla pravo pot do 
svoje države in do svojega naroda in 
da bo z delom pri obnovi nadomestila 
to. kar je opustila in zamudila v pre
teklosti. Naša država je ljudska drža
va. je država vseh članov jugoslovan
skih narodov in zato ona nikomur ne 
zapira vrat. da ne bi mogel v njej uve
ljaviti svoje sposobnosti. Toda vse 
sposobnosti poedinca se bodo merile 
po njegovi predanosti državi, po n je- 
govi pripravl jenosti, da te sposobno
sti posveti v korist ljudstvu. Delo za 
našo gospodarsko obnovo bo zopet 
naša velika državljanska mobilizaci
ja. Pri tem delu se bodo razkrinkali 
narodni sovražniki in paraziti, drugi 
pa bodo ob njem položili svoj držav
ljanski izpit.

Zakon o ustanovitvi narodne vlade Slovenije
5. maj 1945 — Na seji Slovenskega narodnoosvobodilnega sveta v Ajdovščini je bila 

sestavljena in zaprisežena prva slovenska ljudska vlada. Ob navzočnosti zastopnikov 
A VN OJ, drugih bratskih narodov, vojaških enot in tujih vojaških misij je bilo na Glavnem 
trgu v Ajdovščini veliko manifestativno zborovanje primorskega in tržaškega prebival
stva. Vlada je iz Ajdovščine prišla v Ljubljano 10. maja.

SNOS je na svoji svečani seji dne 5. maja 
1945 izdal naslednji z^kon o ustanovitvi Na
rodne vlade v Sloveniji:

Čl. 1. Narodno vlado Slovenije, najvišji 
izvršni in naredbodavni organ državne oblasti 
v Sloveniji, imenuje predsedstvo SNOS.

Čl. 2. Narodna vlada Slovenije odgovarja za 
svoje poslovanje SNOS-u oziroma predsed
stvu SNOS.

Čl. 3. Narodna vlada Slovenije je sestav
ljena iz predsednika, enega ali dveh podpred
sednikov in ministrov: za notranje zadeve, za 
pravosodje, za prosveto, za finance, za indu
strijo in rudarstvo, za trgovino in oskrbo, za 
poljedelstvo, za gozdarstvo, za socialno politi
ko. za narodno zdravje, za gradnjo in za lo
kalni promet.

Čl. 4. Vlada ima svoje predsedstvo, kate
remu stoji na čelu predsednik. V primeru od
sotnosti predsednika ga zamenjuje podpred
sednik.

Čl. 5. Predsedstvo Narodne vlade Slovenije 
in ministri vodijo posle posameznih panog dr

žavne uprave, kolikor ne spadajo v pristojnost 
vlade Demokratske Federativne Jugoslavije, 
oziroma njenih ministrov.

Čl. 6. Narodna vlada Slovenije izdaja ured
be, naredbe in navodila na osnovi zakonov in 
odlokov AVNOJ oziroma njegovega pred
sedstva in zakonov ter odlokov SNOS ozi
roma njegovega predsedstva, kakor tudi na 
osnovi uredb, naredb in navodil vlade Demo
kratske Federativne Jugoslavije. Poedini mi
nistri izdajajo uredbe, naredbe in navodila na 
osnovi uredb, naredb in navodil celotne vlade 
Slovenije in v vseh poslih, ki spadajo v pristoj
nost Demokratske Federativne Jugoslavije 
tudi na osnovi uredb, naredb ali navodil poe- 
dinih ministrov vlade Demokratske Federa
tivne Jugoslavije.

Čl. 7. Ministri Narodne vlade Slovenije 
smejo prisostvovati sejam SNOS oziroma 
predsedstva SNOS.

Čl. 8. Vsak član SNOS ima pravico stav- 
Ijati vprašanja na Narodno vlado Slovenije ali 
posamezne ministre. Vlada ali poedini ministri

so dolžni odgovoriti na stavljena vprašanja 
ustno ali pismeno najkasneje v 5 dnevih.

Čl. 9. Ob prevzemu svojih dolžnosti prise
gajo člani Narodne vlade Slovenije predsed
stvu SNOS . Prisega se glasi:

»Prisegam pri časti svojega naroda, da bom 
zvesto in neumorno služil svojemu narodu, da 
bom izpoln jeval vse svoje dolžnosti vestno in 
vdano, da bom predvsem čuval in branil svo
bodo in neodvisnost, bratstvo in slogo vseh na
rodov Jugoslavije kakor tudi vse ostale prido
bitve borbe za narodno osvobojen je. Vse to za 
napredek Slovenije in Demokratske Federa
tivne Jugoslavije.«

Čl. 10. Organizacija in območje posameznih 
ministrov bosta urejena z naknadnimi ured
bami.

Čl. 11. Ta zakon stopi v veljavo, čim sc ob
javi.

Ajdovščina, dne 5. maja 1945.
Predsednik: Josip Vidmar.

Sekretar: Franc Lubej

SESTAVA VLADE

Predsedstvo SNOS je poverilo mandat za 
sestavo Narodne vlade Slovenije tovarišu Bo
risu Kidriču, ki je sestavil sledečo vlado in jo je 
SNOS imenoval:

predsednik: Boris Kidrič, podpredsednik: 
dr. Mari jan Brecelj, minister za notran je zade
ve: Zoran Polič, minister za pravosodje: dr. 
Jože Pokorn, minister prosvete: Ferdo Kozak, 
minister financ: dr. Aleš Baebler, minister za 
industrijo in rudarstvo: Franc Leskošek, 
minister za trgovino in oskrbo: dr. Lado Vav
petič. minister poljedelstva: Janez Hribar, mi
nister gozdarstva: Tone Fajfar, minister za so
cialno politiko: Vida Tomšič, minister za na
rodno zdravje: dr. Marjan Ahčin, minister za 
gradnje: dr. Miha Kambič, minister za lokalni 
promet: Franc Snoj.

Ajdovščina, dne 5. maja 1945.

političnih strank z željo, da 
prehiti pričakovano za
sedbo Koroške in prevzem 
oblasti s strani narodnoo
svobodilnih sil Jugoslavije, 
britanske zasedbene sile pa 
so nekaj dni zatem ta provi- 
zorij priznale kot deželno 
vlado.

8,—12. maj 1945 — V 
Beogradu je bil ustanovni 
kongres KP Srbije. Začel se 
je kot VI. pokrajinska kon
ferenca KPJ za Srbijo.

8. maj 1955 — V Ljub
ljani je bilo veliko zborova
nje samoupravijalcev Slo
venije. Predsedoval mu je 
sekretar CK ZKS Miha Ma
rinko, govoril pa je pred
sednik Zvezne ljudske 
skupščine Edvard Kardelj.

5.—7. maj 1955 — V Sa
rajevu je bil III. kongres 
Zveze sindikatov Jugoslavi
je; na n jem/o razčlenili in 
določili vlogo in bodoče na
loge sindikatov, izvolili nov 
centralni odbor in za svo
jega predsednika Djura Sa
laja.

15. maj .1920 —V Ljub
ljani je začel izhajati Rdeči 
prapor, glasilo Socialistične 
delavske stranke Jugoslavi
je (komunistov). Urejala sta 
ga Lovro Klemenčič in 
Vlado Fabjančič. Od 11. 
številke naprej je bil glasilo 
Komunistične stranke Ju
goslavije. Izhajal je trikrat 
tedensko do 31, 12. 1920.

15. maj 1950 — V Beo
gradu je bil XI. plenum 
Centralnega odbora Zveze 
sindikatov Jugoslavije. 
Sprejel je sklep, da Zveza 
sindikatov Jugoslavi je izsto
pi iz Svetovne sindikalne fe
deracije.

18. maj 1930 — Zveza 
rudarjev je v Trbovljah skli
cala konferenco, na kateri 
so sprejeli sklep o spome
nici pristojnim ministr
stvom in predsedstvu vlade, 
da bi zagotovili takojšnjo 
pomoč 35.000 gladujočim v 
revirjih Trboveljske pre- 
mogokopne družbe.
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XXIV. pohoda po poteh partizanske Ljubljane se je udeležilo 94.490 ljudi

V spomin velikanu 
naše revolucije

» Različne naše športne organizacije in društva, kot so denimo Partizan, nogometni klubi, strelske 
in druge organizacije, ne morejo vzgajati naših mladih ljudi v zavestne socialistične državljane zgolj na 
tej osnovi, da so v socialistični Jugoslaviji. Ta naša društva morajo postati socialistična predvsem z 
delom znotraj svojih organizacij!« je opozoril predsednik Tito, ko je govoril na VI. plenumu CK ZKJ.

Minula nedelja, ko smo z 
množičnimi prireditvami praz
novali osvoboditev Ljubljane, ni 
bila tako vesela kot leta poprej. 
Tradicionalno razpoloženje je 
kalila misel na izgubo našega 
dragega tovariša Tita, ki se je vsa 
ta' leta živo zanimal za množične 
manifestativne pohode po poteh 
partizanske Ljubljane.

Sveže jutro in sončno majsko 
dopoldne sta zvabila na Pot spo
minov in tovarištva na deset in 
deset tisoče ljudi. Na Trgu osvo
boditve. kjer so Ljubljančani 
pred petintridesetimi leti prvič 
pozdravili slovensko vlado z Bo
risom Kidričem na čelu in k jer je 
26. maja pred petintridesetimi 
leti osvobojeni Ljubljani prvič 
spregovoril predsednik Tito, se 
je že od zgodnjih jutranjih ur 
prelivala množica ljudi. Po poteh 
partizanske Ljubljane, po poti 
tovarištva in spominov je krenilo 
blizu petinšestdeset tisoč Ljub
ljančanov in okoličanov. Preho
dili so pot. kjer je med našo naj
večjo bitko za svobodo in neod
visnost bodeča žica ločevala 
Ljubljano od zaledja, da bi se 
poklonili spominu mnogih, ki so 
padli za našo svobodo, za naše 
lepše življenje.

Iz ure v uro je postajala reka 
ljudi, ki se je mimo Križank zli
vala na Trg osvoboditve, vse bolj 
mogočna. Po poteh partizanske 

.Ljubljane so se podali delavci, 
pionirji, mladinci, vojaki, tabor
niki, pripadniki teritorialnih 
enot. borci, člani lovskih družin, 
športniki, starši skupaj z otroki. 
Mnogi med njimi so se letos prvič 
odločili za udeležbo. Mnogi zato. 
so dejali, ker je bil letošnji pohod 
posvečen velikanu naše revoluci
je, ker je to leto jubile jno leto 
svobode in miru.

Manifestacija 
volje in hotenj

Na sklepni slovesnosti manife- 
stativnega dela XXIV. pohoda 
po poteh partizanske Ljubljane 
je na Trgu osvoboditve zbrani 
množici spregovoril predsednik 
predsedstva SR Slovenije Viktor 
Avbelj. Med drugim je poudaril:

»Letošnji Pohod po poteh par
tizanske Ljubljane poteka v 
dneh, ko vsa Jugoslavija in z njo 
ves napredni svet globoko žalu je 
za enim največjih državnikov na
šega časa, za tovarišem Titom. 
Spominu na človeka, katerega 
revolucionarne ideje in delo sta 
nam bila več kot 40 let vodilo v

neslutenem. vsestranskem ra
zvoju in nas bosta še v prihodnje 
spremljala in usmerjala, temu 
spominu posvečamo letošnji ve
ličasten pohod, eno najbolj mno
žičnih oblik ohranjanja spomi
nov na našo revolucionarno pre
teklost. ..«,

Viktor Avbelj je nadaljeval: 
»Ko te dni slavimo dan zmage 
nad fašističnimi okupatorji in 
domačimi izdajalci, nas bodri za
vest, da nas je nesreča,ob izgubi 
izredno dragocenega voditelja in 
državnika še bolj utrdila za izvr
ševanje njegovih in naših skup
nih načrtov za še boljšo in sreč
nejšo prihodnost.«

Na različnih prireditvah letoš
njega pohoda po poteh tovariš
tva in spominov je nastopilo le 
malo manj kot 100 tisoč ljudi! 
Pionir ji so že po tradiciji opravili 
svoj del pohoda ob dnevu Osvo
bodilne fronte. Skupaj jih je obi
skalo pomnike revolucije blizu 
24 tisoč. Špirtnikov se je v ra
zličnih disciplinah pomerilo 
okoli pet tisoč, na progah mani- 
festativnega pohoda pa se je 
zbralo nekaj več kot 65 tisoč po
hodnikov.

Hodili smo vzravnano, 
čeprav z veliko 
žalostjo v srcu

Udeleženci XXIV. pohoda po 
poteh partizanske Ljubljane so 
ob tej priložnosti poslali pred
sedstvu socialistične federativne 
republike Jugoslavije pozdravno 
pismo. V njem so med drugim 
zapisali:

»Danes smo opravili naš tradi
cionalni. že 24. pohod po vrsti, 
da bi tako proslavili 35-letnico 
osvoboditve Ljubljane in ožje ter 
širše domovine, prav tako pa tudi 
velike pridobitve osvobodilnega 
bo ja in revolucije— tridesetlet
nico samoupravljanja.

Pohod smo opravili kakor 
vedno nadvse množično, pono
sno in vzravnano, čeprav letos z 
veliko bolečino in žalostjo v srcih 
zaradi krute smrti, ki nam je 
vzela največjega in najljubšega 
človeka in prijatelja, borca in re
volucionarja. voditelja in držav
nika. našega dragega Tita. ki se 
je tudi sam dvakrat udeležil po
hoda. Ta pohod smo opravili v 
njegov spomin in z obljubo, da 
bomo z vsemi močmi stopali na
prej po njegovi, naši — Titovi 
poti. ki nam jo je tako jasno začr
tal in nas zanjo usposabljal in 
usposobil.

Štiriindvajsetič po poteh partizanske Ljubljane... (Fotografija: Svetozar Busič).

Zapušča nam neprecenljivo 
dediščino: svobodno, socialistič
no. samoupravno, neodvisno 
domovino naših narodov in na
rodnosti. trdno SFRJ, ki jo lju
bimo in bomo bdeli nad njo tudi 
poslej, jo skrbno varovali in bra
nili pred vsemi, ki bi jo poskušali 
načeti. Varovali in razvijali jo 
bomo tako. kot smo jo z njim 
skupaj.

Dokler bomo živeli mi in naši 
mladi rodovi, bo njegova pot 
ostala naša pot. To je naša častna 
obljuba njemu, ki je v svojem ve
likem življenju opravil vse na
loge za nas in za svet. v katerem 
je živel, za danes in za prihod
nost. njemu, našemu Titu. ki 
nam je dal vse. mi pa njemu svoje 
spoštovanje, zvestobo in ljube
zen.

To je prisega naše junaške in 
nezlomljive Ljubljane svojemu 
najljubšemu človeku, koman
dantu in voditelju, trikratnemu 
heroju, za danes in za jutrišnji 
dan.

Tito živi v naših srcih in z n jim 
bomo hodili po njegovi poti in 
naši poti«.

Andrej Ulaga

Na drugem letnem občnem zboru Društva organizatorjev športne rekreacije so si zadali slovenski orga
nizatorji rekreacije vrsto nalog, ki naj bi jih uresničili v letošnjem letu. Prioritetna naloga pa bo še nadalje šo
lanje, usposabljanje in izpopolnjevanje kadrov, so poudarili na občnem zboru. Fotografija: Andrej Ulaga

Tito udeležencem Pohoda po poteh partizanske Ljubljane leta 1974:

»Veliko žrtev in krvi 
nas je stalo to, 
kar zdaj imamo«

Tudi leta 1974 je bil 
Pohod po poteh partizanske 
Ljubljane nadvse veličasten. 
Udeležilo se ga je 17.814 pio
nirjev in 37.590 odraslih ter več 
kot 2000 vrhunskih športnikov 
iz 15 držav. Slovesnosti na Trgu 
osvoboditve. 12. maja. se je 
udeležil tudi tovariš Tito. zato 
bo ostal XVII. pohod po poteh 
partizanske Ljubljane v naši 
zgodovini zapisan z velikimi čr
kami.

Prihod predsednika Tita je 
takrat pozdravilo več kot 50 
tisoč ljudi. Ob deseti uri se je 
pripeljal v spremstvu takrat
nega predsednika predsedstva 
SR Slovenije Sergeja Krai
gherja in Lidije Šentjurc na Trg 
osvoboditve. Izredno dobro 
razpoloženi predsednik Tito je 
takrat nagovoril zbrano mno
žico ljudi z naslednjimi bese
dami:

»Tovarišice in tovariši, zelo 
me veseli, da sem danes, na tem 
veličastnem zborovanju, ki ste 
ga pripravili v spomin na čase 
pred tridesetimi leti, ko je 
Ljubljano obdajala žica. To

žico ste sami pretrgali, sami ste 
osvobodili Ljubljano, kar je 
pomenilo konec okupatorje
vega divjanja v Sloveniji, hkrati 
pa tudi konec fašizma, konec 
oblasti tujca, čigar peta je tep
tala našo Jugoslavijo, naše na
rode. ki so se morali dolga leta 
boriti za obsto j. To ni bil konec 
določenega obdobja, temveč 
konec za vselej: nikoli več ne 
bo sovražnik teptal našega 
sveta, nedotakljivega ozemlja.

Velik vtis je napravilo name 
to. kar vidim danes tu. in vse. 
karsezdaj dogajav Jugoslaviji. 
F.notnost naših narodov se je še 
bolj utrdila zaradi nedavnega 
poseganja po nedotakljivosti 
rlaše države. Od Gjevg jelije dfr 
Maribora in od Gjevgjelije do 
Trsta so kot en mož vstali naši 
narodi in narodnosti in rekli: 
ne. z vsemi sredstvi bomo bra
nili svoje ozemlje, ki smo ga s 
krvjo osvobodili izpod stolet
nega jarma.

Naši narodi so enotni, za 
seboj imamo velike rezultate, 
ki smo jih dosegli po vojni.

Imamo enotno mladino, ki je 
pripravljena hoditi po stopi
njah svojih očetov, braniti tisto, 
kar so v preteklosti dosegli s to
liko trpljenja in krvi. Imamo 
močno armado, imamo enotno 
SLO. v kateri sodeluje jo sto ti
soči naših ljudi, ki bodo. če bo 
treba, branili tisto. Lar zdaj 
imamo, branili socializem, bra
nili tiste velike pridobitve, ki 
smo jih dosegli v narodnoosvo
bodilni vojni, branili enotnost 
naših narodov.

Tovariši in tovarišice, zares 
imamo kaj braniti, ponosni smo 
na tisto, karsmo doslej dosegli. 
Še bolj {kfnosni pa bomo. ko 
bodo mlade generacije, ki že 
zdaj zamen ju jejo starejše, ki so 
se utrudili ali izčrpali, enako 
požrtvovalno nadaljevale boj 
za uresničenje tistega, za kar 
smo se borili, za socializem. 
Ponosni smo na našo mladino. 
Zahtevamo od n je. rta j smelo 
hodi po poteh, ki smo jih začr
tali. in naj nikoli ne pozabi, ko
liko žrtev in krvi nas je stalo 
tisto, kar zdaj imamo — svo
bodno. združeno, bratsko Ju
goslavijo.«
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Po dograditvi v letu 1978 je Kompasov hotel v Dubrovniku 
največji v družini Kompasovih hotelov. Hotel ima najlepšo 
plažo v Dubrovniku, zunanji in notranji bazen.

Delovni uspehi - 
spodbuda za nove 
naloge
Izkušnje lanskega leta, ki tu
rizmu zaradi raznih vplivov ni 
bilo posebno naklonjeno, na
rekuje letos nove naloge, po
večevanje zmogljivosti in še 
več zavzetosti turističnih de
lavcev.

KOMPAS je preučil položaj na 
svetovnem tržišču in se pove
zal s poslovnimi prijatelji. 
Družno z njimi je načrtoval in 
uresničil dobro zastavljene 
delovne akcije, ki so bile dokaj 
uspešne. Zato ob pregledu in 
ocenjevanju poslovnih rezul
tatov preteklega leta KOMPAS 
ugotavlja, da je delovni kolek
tiv lani ustvaril za 20 odstotkov 
več celotnega prihodka kot le
to dni prej. Skupni prihodki so 
znašali 4.322,560.000 din. Tudi 
dohodek je bil za 44 odstotkov 
večji kot ustvarjeni dohodek 
leta 1978. Pri tem velja pouda
riti izvozno dejavnost, ki pred
stavlja 67 odstotkov celotnega 
prihodka. Ob tem je KOMPAS 
manjši del sredstev potrošil za 
potrebe lastnega izvoza (ka
mor prištevamo tudi potova
nja naših ljudi v tujino). Ta po
raba znaša komaj blizu 114 
milijonov dinarjev. Ob analizi 
vrste drugih evidenc in stati
stik pa ni težko ugotoviti na
slednjega: ustvarjeni priho
dek, dohodek, devizni priliv in 
število dejavnosti, ki jih KOM
PAS opravlja, uvrščajo to de
lovno organizacijo med vodil
ne izvoznike v državi in tudi 
potrjujejo KOMPASOVO me
sto med godobnimi delovnimi 
organizacijami v naši domovi
ni. To je uspeh delovnega ko
lektiva, ki je štel lani 1800 de
lavcev.
POVEČANJE DEVIZ V 
PRETEKLEM LETU
je uspeh temeljne organizacije 
Inozemski turizem, ki - kot bi 
lahko rekli - izvaža turistične 
usluge, saj je lani ustvarila za 
29 odstotkov več deviznih 
sredstev kot leto dni prej. Lani 
se je npr. število tujih nočitev v 
Jugoslaviji na splošno zmanj
šalo. Zato pa moramo omeniti 
predvsem KOMPASOVE avto
busne ture po Jugoslaviji, 
srednji in vzhodni Evropi, ki so 
v bistvu najbolj popolne turi
stične storitve, saj nudijo pre
voz, gostinske storitve, oglede 
kulturnih spomenikov in pred
stav, sejmov itd. ter vodniško 
službo. KOMPAS je danes ak
tivno prisoten na vseh svetov
nih trgih in gostje iz preko
morskih, prekooceanskih de
žel kot Avstralije, Južne Ame
rike, niso pri KOMPASU red

kost. Akcije na tujih tržiščih, ki 
jih je KOMPAS lani skrbno pri
pravil, so rodile dobre rezulta
te: KOMPAS je lani pripeljal v 
Jugoslavijo 395.000 tujih go
stov, kar pomeni skoraj štiri 
milijone nočitev. Če bi te šte
vilke še razčlenjevali, bi ugo
tovili na področju zimskega 
turizma 12.000 tujih gostov, 
kar pomeni 84.000 nočitev v 
naših zimsko športnih sredi
ščih!
Glede na povpraševanje tujih 
gostov so pri KOMPASU za
skrbljeni zaradi počasnega 
povečevanja zmogljivosti v Ju
goslaviji na sploh. Vendar si je 
kljub skoraj nespremenjene
mu »posteljnemu fondu« 
KOMPAS zagotovil pri svojih 
poslovnih prijateljih za približ
no 15 odstotkov več zmoglji
vosti za tuje turiste. Te aranž
maje prodajajo v tujini na trgih 
Zvezne Nemčije, Švice, Fran
cije, Madžarske, ČSSR dokaj 
normalno, nekoliko počasneje 
v ZDA, Veliki Britaniji in v de
želah Skandinavije. Kljub te
mu pa pri KOMPASU pričaku
jejo še večji odziv kot lani.

KOMPASOV DOMAČI 
TURIZEM
je med našimi turisti in izletni
ki gotovo pojem dobre organi
ziranosti potovanj v tujino. Po
tovanja v tujino imajo vedno 
bogat program, oplemeniten z 
obiski kulturno-zgodovinskih 
in umetniških spomenikov, 
raznih prireditev, naravnih 
znamenitosti in lepot, gospo
darskih razstav in sejmov. 
KOMPAS se je lani tudi odločil 
za »zračni most« med Sloveni
jo in Makedonijo. Iz Ljubljane 
proti Ohridu je poletelo 56 le
tal s 5263 potniki. Zaradi izre
dnega zanimanja bo letos po
letov še več, ne samo na po
mlad in jesen, ampak domala 
neprekinjeno od 11. aprila do 
28. novembra. Dober odziv 
Ohrida in Struge z zmoglji
vostmi pa ne zagotavlja samo 
čartrskih aranžmajev, pač pa 
tudi individualno prodajo let
nega oddiha. Temeljna orga
nizacija Domači turizem KOM
PASA ima svoje poslovne eno
te po vsej Jugoslaviji. Če po
vemo, da je KOMPAS popeljal 
okoli 6000 turistov iz Slovenije 
v Makedonijo, moramo dodati, 
da so KOMPASOVE poslovne 
enote iz drugih SR republik in 
pokrajin pripeljale veliko turi
stov na počitnice v Slovenijo. 
Leta 1980 pričakujemo nadalj
nji porast letnega oddiha ip ’ 
aranžmajev v domovini. Za let
ni oddih je KOMPAS podvojil

zmogljivosti, program pa bo 
dopolnil še s posebnimi pro
grami »Po partizanskih po
teh«. Kompas pripravlja pro
gram oddiha in izletov za 
246.000 naših občanov po do
movini, v tujino pa bo lahko 
potovalo s Kompasom na od
dih in izlete 60.000 turistov. 
KOMPAS HERZ RENT-A- 
CAR
je temeljna organizacija KOM
PASA, ki se ukvarja z izposojo 
avtomobilov. Tuji turisti sodijo 
med njene najboljše potrošni
ke. Z izposojo avtomobilov 
KOMPAS nenehno izboljšuje 
in krepi svoj prevozni park. 
Kar 37 poslovnih enot, tudi na 
vseh naših letališčih, ima na 
voljo v sezoni preko 1300 vozil 
v vseh naših republikah in po
krajinah. Tudi ta izposojevalna 
dejavnost je pomembna za 
izvoz KOMPASOVIH storitev in 
je lani prinesla za 32 odstot
kov več deviznih sredstev kot 
leto dni prej. Žal pa tudi lani 
KOMPAS ni mogel zadovoljiti 
precejšnjega povpraševanja. 
Deloma so bila temu kriva tudi 
vozila neustreznih tipov.
Ta izposojevalna dejavnost 
avtomobilskih storitev se vse 
bolj uveljavlja tudi pri doma
čih potrošnikih. Med njimi je 
mnogo delovnih organizacij, 
ki ugotavljajo, da je zanje ren- 
tabilneje naročiti vozila, kadar 
jih potrebujejo, kakor pa vse 
leto vzdrževati svoj avtopark. 
Zanimivo pa je tudi KOMPA
SOVO sodelovanje z GESO, ki 
ima preko 14 milijonov članov, 
ki jim KOMPAS nudi vsd po
moč pri okvari avtomobila, ne
sreči ali kakršnihkoli težavah, 
ki lahko avtomobilista dolete 
na poti. Ta pomoč je nepreki
njena - 24 ur na dan, vključuje 
pa vrsto storitev: vleko vozila, 
popravilo avtomobila, nabavo 
rezervnih delov, posebne pre
voze - po potrebi tudi s po
sebnimi letali, oskrbo z goto
vinskimi sredstvi itd. Osnovni 
dejavnosti rent-a-car pa so pri 
KOMPASU pridružili še novo: 
izposojo počitniških prikolic, 
kar je odraz potreb: domači in 
tuji gostje vse bolj neradi pre
važajo na dolgih relacijah sko
zi rastoči cestni promet okor
ne počitniške prikolice. In go
tovo je težavno prevažati tako 
prikolico iz Hamburga skozi 
vso Evropo na naš Jadran. Tu
di gorivo je vsak dan dražje, 
taka vožnja pa potrebuje dosti 
več goriva kot jo potrebuje sa
mo vozilo. Zdaj bo vsa stvar 
lažja, saj KOMPAS po naročilu 
postavi počitniško prikolico v 
naročen kraj, v določen kamp.

MEJNI TURISTIČNI SERVIS
je temeljna organizacija KOM
PASA, njene poslovalnice na 
vseh obmejnih prehodih s so
sednjimi državami opravljajo 
vse dejavnosti, ki jih popotnik 
po vstopu v našo državo po
trebuje: posredujejo mu infor
macije, usmerjajo turiste v tu
ristične kraje in regije, nudijo 
zavarovanje, prodajo zelenih 
kart, menjajo denar itd. Delav
ci se v tej temeljni organizaciji 
zavedajo svojih pomembnih 
nalog, saj predstavljajo prvi 
stik tujcev z našo domovino. 
Prejšnje leto so dobro poslo
vali, v prihodnje pa namerava
jo obnoviti nekaj poslovalnic 
in zgraditi še nekaj novih.

GOSTINSKA DEJAVNOST
obsega devet temeljnih orga
nizacij in avtokamp Novalja, ki 
imajo v hotelu in motelih 1836 
postelj. Lani je bilo skoraj 500 
tisoč nočitev, od tega je pre
nočevalo skoraj polovico tujih 
gostov. KOMPAS je tudi z no
čitvami lani presegel rezultate, 
dosežene leto dni prej, četudi 
so lani nočitve v našem turi
zmu upadale. Kljub težavam 
pri investiranju, načrtujejo na
daljnja vlaganja v sedanje ob
jekte. To pa so pogoji za pre
hod v višjo kategorijo, hkrati 
pa povečanje zmogljivosti. Že 
prvi trije meseci letošnjega le
ta kažejo, da je imel KOMPAS 
za dobre tri odstotke več noči

tev kakor lani v istem obdobju, 
predvsem tujih gostov. 
Letošnje leto se bodo morale 
naše turistične in potovalne 
agencije še bolj zavzeti in tega 
se zaveda tudi KOMPAS. Iz 
primerov, ki so nam osvetlili 
prehod od lanskoletnih rezul
tatov v letošnje načrte in nalo
ge pa lahko trdimo, da si 
KOMPAS prizadeva postati še 
večji izvoznik turističnih stori
tev. Delovna organizacija s 
stališči, ki jih zastopa, z načr
tovanjem konkretnih nalog 
stopnjuje pravilne odnose na 
relaciji potovalna agencija: 
domači in tuji gosti, kar je go
tovo jamstvo, da bo KOMPAS 
tudi v letošnjem letu uspešno 

! opravil svoje poslanstvo. OAD

Kompasova TOZD Avtopark je letos obogatila svoj park z 
najnovejšim modelom avtobusa MAN.

me5'jvoja %z£Z‘Z™“°k°>

........................................... .. ...r.,-.-.

Poleg posojanja vozi! bo TOZD Kompas Hertz rent-a-car to 
sezono začela posojati tudi auto-camp prikolice Adria.

TOZD Domači turizem je že lani dokazala s svojim zračnim

4*
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35 let svobodnega dela moškega pevskega zbora Ciril Silič iz Vrtojbe

»Ni je žrtve, ki bi bila 
prevelika za lepo pesem!«

----------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- - \

»... Dobro je, da so se sindikati začeli ukvarjati tudi s problematiko prostega časa delavcev. 
Kajti napori, da bi delavci lahko učinkoviteje izkoristili svoj prosti čas, so sestavni del boja za njihov 
višji standard. Prosti čas je potrebno organizirati tako, da bo delovni človek imel možnosti izkoristiti ga 
kar najbolje, da mu bo to tako rekoč prišlo v kri, in da bo postalo njegova vsakdanja navada...« 
(Tito 27. aprila 1960 v razgovoru z direktorjem in uredniki »Rada«)

\________________________________________________________________________________/

Na Goriškem skorajda ni 
pomembnejšega dogodka, na 
katerem ne bi slišali ubrane 
pesmi moškega pevskega zbora 
Ciril Silič iz Vrtojbe. In kako ra
di prisluhnejo ljudje domači 
pesmi svojih mož in fantov iz Vr
tojbe! Njihovi glasovi vedno 
osvoje človeka, ga pritegnejo in 
popeljejo v svet zanosa, veselja, 
včasih v svet otožnosti in boleči
ne. Ni kaj reči, lepo za pojo ti Vr
lo jbenci!

Lani je imel zbor štirideset na
stopov. od tega kar dvanajst sa
mostojnih celovečernih koncer
tov. »Ce bi upoštevali tudi podo
knice, bi bilo naših nastopov še 
precej več...«, je hudomušno 
pripomnil Jože Kranjc, tajnik 
zbora, sicer pa strojni delovodja 
v Vozilih.

Pošteno se trudijo in marsi
čemu se morajo odpovedati 
pevci iz Vrtojbe. Ne le zvečer, 
tudi podnevi velikokrat zapojo. 
Prosijo jih drugi. Zdaj je treba 
sem, zdaj tja. Nikoli ne rečejo ne, 
čeprav morajo kasneje nado
meščati zgubljene ure na delu in 
včasih zaprositi celo za kak dan 
svojega rednega letnega dopu
sta. Vendar pravijo, da je ni 
žrtve, ki bi bila prevelika za lepo 
pesem.

Letos praznuje zbor 35-let- 
nico povojne zborovske dejav
nosti. Takoj po osvoboditvi je v 
Vrtojbi pričel z rednim delom 
75-članski mešani pevski zbor, ki 
ga je vodil mlad in zagnan goriš ki 
pevovodja Ciril Silič. Zbor je 
vzklil iz dolgoletne pevske tradi
cije, saj je tod pesem zaživela že 
v letu 1875, v okviru društva 
»Jadran« in vrtojbenske čitalni
ce.

Ko je leta 1926 fašizem zatrl 
vsakršno društveno kulturno de
javnost, pevci niso popustili. 
Skrivoma so nadaljevali s petjem 
in se učili narodnih napevov. Za 
kratek čas pa je zamrla pesem 
leta 1942, ko so karabinjerji 
vdrli v zakristijo vrtojbenske 
cerkve in razgnali pevce, ki so 
prav tedaj prepevali znano zbo
rovsko skladbo »U boj«.

Po osvoboditvi je pesem na 
Primorskem zaživela s podvo
jeno močjo. Eden prvih močnej
ših zborov je zapel prav v Vrtoj
bi. V njem prepeva danes 46

pevcev, vodi pa jih Alenka Sak
sida. Glasbo je vzljubila že kot 
dekletce, saj je bil njen oče, 
LeanderPegan, uspešen glasbeni 
delavec. Alenka je končala nižjo 
glasbeno šolo in kot študentka 
romanistike veliko prepevala. 
Med drugim tudi v Slovenski fil
harmoniji. pri Akademskem 
pevskem zboru Tone Tomšič in 
še marsikje...

»Zbor sestavljajo ljudje naj
različnejših poklicev. V njem 
najdete kmeta, obrtnika, zdrav
nika kirurga, upokojenca... 
Pevci so v veliki večini delavci iz 
proizvodnje,« pripoveduje zbo
rovodja Alenka Saksida, sicer 
sekretarka kulturne skupnosti v 
Novi Gorici. »Približno tretjina 
pevcev je zaposlenih v šempetr- 
ski Iskri, zato je ta delovna orga
nizacija prevzela pokroviteljstvo 
nad našim zborom. Pomaga nam, 
mi pa se ji oddolžujemo, kako 
drugače kot s pesmijo!«

Več kot polovica pevcev obde- 
luje še svoj košček zemlje, zato 
so mnogi, ko se zvečer zberejo v 
svoji majhni pevski sobi v za
družnem domu. že hudo po
trebni spanca. »Toda, vedno se 
zberemo vsi, nikoli nihče ne

manjka, na vaje in nastope pri
hajajo celo bolni! Zakaj? Zato, 
ker tako radi pojemo, ker nam 
pesem med prijatelji tako veliko 
pomeni...«. razlaga Jože Kranjc. 
»Ko zapojemo, pozabimo na 
svoje najhujše skrbi, s pesmijo 
na ustih si drug drugemu poma
gamo pri najtežjih delih, ki jim 
posameznik ni kos, za ves zbor pa 
ne predstavljajo pretežke nalo
ge. Trdno nas povezuje ljudski 
napev, prijateljstvo, domačnost, 
zaupanje, velika volja do ustvar- 

j jalnega dela. Res, ni praznova- 
j n ja. ni večjega dogodka in pra

vega veselja tu v naših krajih, 
kjer ne bi sodelovali tudi mi. 
Radi pojemo, ljudje pa nam radi 
prisluhnejo...«

Zbor naštudira letno deset do 
dvajset novih pesmi. Najraje 
prepeva narodne pesmi, sega pa 
tudi v renesanso in na področje 
sodobne umetne pesmi. — In ka
tere predvsem ubira na svojih 
pogostih javnih nastopih? — 
»Odvisno od tega. kje in komu 
pojemo, ali pozdravljamo roj
stvo, praznujemo ali se poslav
ljamo...« odgovarjajo pevci.

Seznam pevcev MPZ »Ciril Silič« Vrtojba

L TENOR: Radovan Fa
ganel, Miloš Locatelli, Luci
jan Bordon, Marjo Derman, 
Stanko Fornazarič, Boško 
Batistič, Darjo Fornazarič, 
Marjan Humar, Marjan Bajc, 
Boris Koglot, Žarko Budal.

II. TENOR: Kristijan
Kulot, Jožef Nemec, Lojze 
Faganel, Dominik Fornaza
rič, Silvan Lasič, Franko Dak
skobler, Darko Fornazarič, 
Milko Martinuč. Tomi Forna
zarič, France Stane.

L BAS: Milan Gorkič, 
Radko Gulin, Bogdan Saksi
da. Lojze Fornazarič. Lojze 
Podberšič, Simon Bratuž, 
Jože Nemec, Lojze Gorkič, 
Branko Močnik, Livij Faga
nel, Slavko Koglot, Aleksan
der Miljavec, Boris Peric.

II. BAS: Jožef Batistič. 
Jožef Komic, Zdravko Kom
para, Damjan Kogoj, Jože 
Kranjc, Milan Morel, Franko 
Nemec, Branko Valentinčič, 
Stanko Gorkič. Dušan Gor
kič. Ivan Vižin, Silvan Jogan. 
Boris Jerič.

»Morda zveni nekoliko čudno, 
vendar tudi nas tarejo težave.« 
pravi Darjo Fornazarič, pred
sednik zbora, delovodja v to
varni Ciciban. »Veliko naših šol 
nima glasbenega pouka, zato 
mladi ljudje nimajo priložnosti.

da bi se seznanili z mikavnostjo 
petja. Kar je v mladih letih za
mujeno, je pozneje težko, včasih 
celo nemogoče nadoknaditi. To 
zelo čutimo v našem zboru. Tudi 
glasbene šole si ne prizadevajo, 
da bi mladi vzljubili petje. In to

je naša najbolj boleča točka...«
Zbor ima težave tudi s po

manjkanjem prostora. Vadi v 
majhni, precej premajhni sobi v 
zadružnem domu, nastopati pa. 
vsaj v svojem kraju, skorajda 
nima kje. Drugod že imajo dvo

rane. vendar, kaj jim to pomaga, 
ko pa najraje zapojejo prav med 
svojimi, pred domačim občin
stvom!

»Pravijo, da predstavljamo 
enega najbolj zdravih jeder v 
naši krajevni skupnosti. Te 
ocene smo veseli, po drugi platji' 
pa kar nekam težko vse zmore-j 
mo. Povsod moramo biti po le g ^ 
moramo sodelovati. Svoje po-* 
slanstvo opravljamo sicer nadvse; 
radi, včasih pa nam je kljulj 
vsemu težko. Nikoli ne odre
čemo svoje pomoči, vedno zapo
jemo. Ne bi bilo lepo od nas in 
tudi ne bi bilo prav, če bi svojo 
pesem komu odklonili...«, ra
zmišlja Milko Martinuč, blagaj
nik zbora, drugače sitotiskar v 
Vrtojbi.

Alenka. Jože, Darjo in Milko, 
čvrsti stebri vrtojbskega pev
skega zbora, so si s svojimi pev
skimi tovariši, s svojim delom in s 
pesmijo izborili več kot simpati
je. Dosegli so skoraj največ, kar 
lahko doseže amaterska kulturna 
skupina: v mnogih so vzbudili 
željo, da bi zbor čim več pel. da bi 
pevci iz Vrtojbe čimbolj pogosto 
nastopali.

Andrej Ulaga

ZNAČKE OB JUBILEJU SAMOUPRAVLJANJA
V seriji so tudi tri značke z likom tovariša Tita
Ob 30-letnici samoupravljanja v Jugoslaviji je Združenje klubov 
samoupravljalcev Jugoslavije sprejelo poseben program, ki za
jema številne priložnostne manifestacije. Mednje sodi tudi iz
delava jubilejnih značk z likom tovariša Tita in napisom »Josip 
Broz Tito — 30 let samoupravljanja«, ki je bila zaupana jugos lo- 
vanskim sindikalnim listom — med njimi tudi Delavski enotnosti 
— in Skupnosti klubov samoupravljavcev Beograda.
Izdelavo značke je odobril zvezni sekretariat za pravosodje in 
organizacijo zvezne uprave št. 04/5-336/1-180-02. z. dne 10. 
marca 1980, v skladu z zakonom o uporabi lika in imena pred
sednika republike Josipa Broza Tita.
Hkrati z omenjeno značko bo izdana tudi značka koncentrična 
petokraka — simbol samoupravljanja. Značka z likom tovariša 
Tita bo v zlati, srebrni in bronasti izvedbi, značka simbol samo
upravljanja z napisom »27 junij — 30 let samoupravljanja« pa 
bo v rdeči barvi in nikljana in v zlati, srebrni in bronasti izvedbi.
Kot posamezna značka bo naprodaj le rdeča značka —- simbol 
samoupravljanja, in sicer po 20 din za značko.
Ostale značke pa je mogoče kupiti le v kompletih:
1. Komplet 4 značk (zlata, srebrna in bronasta z likom tovariša 

Tita in ena značka — rdeča — simbol samoupravljanja) po 80 
dinarjev za komplet.

2. Komplet 6 značk (zlata, srebrna, bronasta z likom tovariša 
Tita in zlata, srebrna, bronasta — simbol samoupravljanja) 
po 150 dinarjev za komplet.

Značke bodo vložene v plastičnih etuijih. Naročite jih lahko na 
naslov: DELAVSKA ENOTNOST, Ljubljana. Dalmatinova 4. 
s tem. da odpočijete potrjeno naročilnico. Značke bomo začeli 
pošiljati po pošti po 15. aprilu.

NAROČILNICA
Pri ČGP DELO - TOZD DELAVSKA ENOTNOST. Ljubljana. Dal
matinova 4. nepreklicno naročamo naslednje značke — komplet 
z likom tovariša Tita in s simbolom samoupravljanja:

1 posameznih značk — simbol samoupravljanja 
po 20 din,

2 ............ kompletov s 4 značkami po 80 din za komplet in

3. . . kompletov s 6 značkami po 150 din za komplet.

Naslov naročnika

Datum............................................  1980

Žig.

Podpis naročnika

Delavska enotnost, glasilo Zveze sindikatov Slovenije. Izdaja ČGP Delo. TOZD 
Delavska enotnost. List je bil ustanovljen 20. novembra 1942. leta. List urejajo: 
Andrej Agnič, Ciril Brajer, Dušan Gačnik (glavni urednik in direktor). Sonja Gaš
peršič, Marjan Horvat, Damjan Križnik, Ivo Kuljaj, Rafael Lindič (tehnični ured
nik), Boris Rugelj, Sonja Seljak (redaktorica), Janez Sever, Igo Tratnik, Andrej

Ulaga in Janez Voljč, Majda Žlender (odgovorna urednica). Založniški svet De
lavske enotnosti — predsednik: Miran Potrč; člani: Tilka Blaha, Silva Bočaj, 
Urška Cvetko, Janez Čebulj, Majda Emeršič, Slavko Grčar, Janez Korošec. Edo 
Lenarčič, Mira Maljuna, Jože Ogrizek, Boštjan Pirc, Janko Sedonja. Vlado 
Šlamberger, Jože Varl. Naslov uredništva in uprave: Ljubljana, Dalmatinova

ulica 4, poštni predal 313-VI; naročniški oddelek tel.: 310-033 int. 278. Uredniš
tvo tel.: 316-672,323-554 in 316-695; Knjigama DE Ljubljana, Tavčarjeva 5, tel: 
312-691. Račun pri SDK Ljubljana, št. 50100-603-41502. Posamezna številka 
stane 7.00 din, letna naročnina je 357,00 din. Rokopisov ne vračamo. Poštnina 
plačana v gotovini. Tisk »Ljudska pravica« Ljubljana.
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DEVETI MAJ - PRAZNIK OBČINE LJUBLJANA CENTER 

35 let osvoboditve

Spodbude k 
novim uspehom

Občina Center ježe »po naravi 
stvari« nekaj posebnega. Po 
površini okoli petih kvadratnih 
kilometrov je najmanjša slo
venska in druga najmanjša ju
goslovanska občina. V njej živi 
okoli 35 tisoč ljudi, vsak de
lavnik pa še jim pridruži še 
kakšnih 62 tisoč Ljubljanča
nov, ki pridejo v središče me
sta na delo.
V središču mesta se seveda 
zbere veliko ljudi in množica 
problemov, s katerimi se mo
rajo v občinski skupščini sre
čevati skoraj sleherni dan. Že 
geografska lega v osrčju repu
blike in njenega glavnega me
sta pogojuje v občini Center 
izredno koncentracijo kultur
nih, socialnih, družbenopoli
tičnih, upravnih in gospodar
skih organizacij, s tem pa tudi 
visoko stopnjo urbaniziranosti 
tega področja.
Prebivalstvo Centra, ki je po 
vojni, zlasti pa v petdesetih le
tih hitro naraščalo, v zadnjih 
letih močno upada. Danes živi 
v občini okoli osem tisoč ljudi 
manj kot leta 1961. Hitro upa
danje števila prebivalcev je 
posledica vse težjih življenj
skih pogojev v prenapolnje
nem mestnem središču, hkrati 
pa je tudi posledica preselje
vanja v druge ljubljanske obči
ne - zlasti v Šiško in Bežigrad, 
kjer intenzivno gradijo nova 
stanovanjska naselja.
Selitev so končno vzpodbujali 
tudi občinski posegi, ko sc 
povečevali število poslovnih ir 
infrastrukturnih prostorov in 
objektov, rušili stare stano
vanjske hiše oziroma spremi
njali stanovanja v poslovne 
prostore. Zaradi izseljevanja 
se je v občini močno spreme
nila tudi socialna in starostna 
struktura prebivalstva. Odse
ljevale so se namreč predvsem 
mlade družine! tako da je da
nes v Centru skoraj že vsak 
tretji prebivalec osebni ali pa 
družinski upokojenec. Priza
devanja občinske skupščine, 
da bi središče mesta z gradnjo 
stanovanj naredili bolj privlač
no za življenje in tako znova 
pritegnili mlade ljudi, niso 
neutemeljena.
V občini ima sedež 680 orga
nizacij združenega dela in 
skupnosti ter še 200 poslovnih

oziroma delovnih enot, katerih 
matične organizacije imajo 
sedež v drugih mestnih obči
nah. V gospodarstvu so najpo
gosteje zastopane trgovske 
organizacije - zunanje trgovi
ne, trgovine na debelo in trgo
vine na drobno. Te ustvarijo 
tudi več kot polovico celotne
ga družbenega proizvoda v 
občini.
Industrijske organizacije se iz
seljujejo v druge ljubljanske in 
tudi v druge slovenske občine. 
Tam imajo namreč za realiza
cijo svojih razvojnih progra
mov mnogo ugodnejše pro
storske in druge pogoje, kot v 
pretesnem mestnem središču. 
Število zaposlenih na območ
ju občine je pred kratkim že 
preseglo 70 tisoč delavcev. Od 
tega jih je 48.364 zaposlenih v 
gospodarstvu, 22.500 pa v 
družbenih dejavnostih, orga

nih in organizacijah družbe
nopolitičnih skupnosti in or
ganizacij ter v drugih nego
spodarskih dejavnostih. V ob
čini imajo poleg tega še 536 
samostojnih obrtnikov. To je v 
primerjavi s številom občanov 
sicer zelo visoko število, seve
da pa njihove usluge niso na
menjene le prebivalcem, ki ži
vijo v ožjem mestnem sredi 
šcu.
V občini Center je lociranih tu
di veliko znanstvenih (univer
za, inštituti), zdravstvenih (Kli
nični center) in kulturnih inšti
tucij (SNG, Drama in Opera, 
Slovenska filharmonija, muze
ji in galerije, nov kulturni dom 
Ivana Cankarja) kar daje tej 
občini posebno in tradicional
no obeležje zgodovinskega, 
kulturnega, znanstvenega in 
družbenopolitičnega središča. 
Za srednjeročno plansko ob

dobje 1976-1980 je bila za 
Center značilna umirjena rast 
družbenega proizvoda, zapo
slovanja in novih investicijskih 
naložb v gospodarstvu. Ta 
umirjenost je posledica dej
stva, da so več kot 80 odstot
kov investicij, katerih nosilci 
so bile gospodarske organiza
cije iz občine Center, usmerili 
izven območja matične obči
ne. V industrijskih conah so
sednih občin so nove indu
strijske objekte zgradile tovar
na Zmaj, Pletenina in Rog. To
varna Zmaj se-je v celoti izseli
la iz občine Center, zadnji čas 
pa so se začele preseljevati tu
di večje trgovinske organiza
cije. Petrol se je že preselil za 
Bežigrad, nove poslovne ob
jekte pa so si v sosednih obči
nah zgradile tudi Emona, Slo
venijales, Slovenija-sadje itd. 
Osnovni kažipoti nadaljnjega

razvoja predvidevajo v letoš
njem letu 4-odstotno rast 
družbenega proizvoda in še 
bolj umirjeno - enoodstotno 
rast zaposlovanja novih delav
cev. Dosedanje komparativne 
prednosti občine kot so: zelo 
ugodna središčna lega, visoka 
koncentracija strokovnih ka
drov, turistično privlačen stari 
del mesta itd., pa tudi nareku
jejo nadaljnji razvoj občine v 
smeri dohodkovno intenzivne
ga in visoko produktivnega 
gospodarstva.
To pa seveda pomeni, da bo 
moralo združeno delo v občini 
v zaključku sedanjega in v na
slednjem srednjeročnem ob
dobju koreniteje- spreminjati 
sedanje bolj ali manj podjetni
ške odnose pri ustvarjanju in 
delitvi dohodka ter da bo mo
ralo na dohodkovnih osnovah 
povezovati svoje dolgoročne

interese z gospodarskimi or
ganizacijami v drugih sloven 
skih pa tudi jugoslovanskih ^ 
občinah.
Takšen temeljni koncept kvali
tetnega gospodarskega razvo
ja pa predstavljajo tudi že 
sprejete smernice za priprav
ljanje družbenega plana obči
ne Ljubljana Center v nasled
njem srednjeročnem obdobju 
od leta 1981 do leta 1985.

GOSPODARSKA 
GIBANJA V LETU 
1979
Podatki iz zaključnih računov 
za lansko leto kažejo, da je 
bilo gospodarstvo občine 
Center uspešno. Celotni pri
hodek in dohodek gospodar
stva se je povečal za 25% ozi
roma za 30%. Ti dosežki so 
znak boljšega gospodarjenja, 
večjega obsega proizvodnje in 
storitev, večjega obsega pro
daje pa tudi višje produktivno
sti dela. Vendar pa uspešne 
finančne pokazatelje spremlja 
tudi visoka inflacijska stopnja, 
saj so bile ob tem cene na 
drobno kar za četrtino višje od 
cen, ki so veljale leto poprej. 
Po podatkih občinske skup
ščine je bila vrednost indu
strijske proizvodnje za 20 od
stotkov višja kot leta 1978. 
Planirano višino proizvodnje 
so s tem presegli za 4%. Vre
dnost prometa v trgovini na 
drobno in vrednost gostinskih 
storitev je za 25,4% oziroma 
za 33,7% presegla višino iz le
ta 1978.
Vrednost izvoza organizacij 
združenega dela, ki opravljajo 
zunanjetrgovinsko dejavnost v 
občini je porasla lani za 
14,2%, vrednost uvoza pa za 
20% - v primerjavi z letom po
prej. Izvoz s tem pokriva polo
vico uvoza, kar je za 2,6% 
manj ugodno, kot je bilo še 
leto pred tem.
Osnovni cilji ekonomske poli
tike so bili leta 1979 v občini 
nadaljevati že začete kako
vostne procese za stabilizacijo 
gospodarstva v okviru razpo
ložljivega dohodka. Pokazale 
so se določene pozitivne spre
membe, ki se kažejo predvsem
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v počasnejši rasti dela dohod
ka, ki ga namenjajo za skupno 
in splošno porabo. Ta se je 
večala počasneje kot doho
dek. Vendar pa se je del do
hodka za druge namene večal 
hitreje, tako da se gmotni po
ložaj gospodarstva v občini ni 
izboljšal, temveč ostal zgolj na 
ravni iz leta 1978.
Nasprotno pa je delitev znotraj 
organizacij združenega dela 
potekala gospodarneje kot po 
zaključnih računih leta 1978. 
Sredstva za akumulacijo so se 
povečala za 43%, medtem ko 
so se neto osebni dohodki po
večali le za 27%, skupna pora
ba v OZD pa za 25%. Akumu
lativna in reproduktivna spo
sobnost gospodarstva v obči
ni se je tako lani nekoliko po
večala.
Poprečni mesečni čisti osebni 
dohodek je v letu 1979 znašal 
8133 dinarjev in je bil za četrti
no višji kot leto poprej. Dina
mika rasti osebnih dohodkov 
je zaostajala za dinamiko do
seženega dohodka na delav
ca, ki je bil višji za 29 odstot
kov. Realni osebni dohodki 
delavcev, zaposlenih v Centru, 
so se v letu 1979 ob 24% povi
šanih življenjskih stroških to
rej povišali za 1,3%.
Razmerje med gibanjem ce
lotnega prihodka in porablje
nih sredstev se je v letu 1979 
izboljšalo. Na 100 dinarjev po
rabljenih sredstev, je gospo
darstvo občine Center ustvari
lo 117,3 din celotnega prihod
ka, kar je 1% več kot v letu 
1978.
Po podatkih iz zaključnih ra
čunov je bilo lani v občini 
Center v gospodarstvu zapo
slenih 48.364 delavcev. To je 
za 859 delavcev ali 2% več kot 
leto pred tem.
V občini so lani neuspešno 
poslovale tri organizacije 
združenega dela, 1% vseh oz
dov v občini. Skupna višina iz
gube, ki so jo »ustvarili« tisoč 
in trije delavci, znaša 9681 di
narjev. V eni od ozdov z izgu
bo je občinska skupščina že 
uvedla stečajni postopek, v 
drugi je bil lani uveden zača
sni organ družbenega varstva, 
za tretje pa so sprejeli sklep o 
uvedbi sanacijskega po 
stopka.

NAČRTI ZA
PRIJETNEJŠE
OKOLJE
Pri izgradnji občine oziroma 
mestnega središča imajo v ob
čini Center precej težav. Anali
za stanja, ki je osnova za izde
lavo prostorskega plana obči
ne, je pokazala, da je prostor
ska in urbanistična problema
tika občine že dosegla kritično 
mejo in da je sedanji trend ur
banizacije v marsičem v na
sprotju s sodobnim načrtova
njem okolja in prostora, 
čeprav so že sprejeli nekaj za
zidalnih načrtov, v občini še 
nimajo izdelanega temeljnega 
koncepta urbanizacije. Pred
vsem ni koncepta, kako bi 
center mesta poživili, da bi bil 
privlačnejši in prijetnejši. Do- 
sedaj so se namreč preveč uk
varjali z nekakšno »cityzacijo« 
mestnega središča. V prihod
nje želijo zgraditi več stano
vanj, predvsem pa privlačnih 
trgovinskih in obrtnih prosto
rov. Ne smemo namreč poza
biti, da se je tudi zaradi dose
danje urbanistične zasnove 
mestnega središča izselilo ve
liko mladih družin.
Pri urbanem urejanju svoje 
sredine pa imajo v Centru ne
malo težav. Pri realizaciji ur
banističnih dokumentov sode
luje vse več dejavnikov, zato je 
čas od ideje do njene uresniči
tve vedno daljši. Preobreme
njeni so tudi urbanistični na
črtovalci, kar povzroča novo 
zamujanje pogodbenih rokov. 
Pri izdelavi načrtov je pravilo
ma vedno vključena tudi spo
meniška služba, saj večino 
prostora v Centru zajema sta
ro mestno jedro, ki ga je treba 
'ohraniti. Ker se spomeniško

varstvo mnogokrat prepozno 
vključuje v načrtovanje, tudi tu 
nastajajo zamude. Ko so načr
ti pripravljeni, se zaustavi še 
ob javni razgrnitvi v krajevnih 
skupnostih, kjer vse preveč
krat zmagajo ozki lokalni inte
resi, ki zavirajo razvoj mestne
ga središča.
Kljub temu so leta 1979 v Cen
tru sprejeli tri zazidalne načr
te: CO-1/17 »Moša Pijade«, 
načrt za gradnjo novega 
zdravstvenega doma in zazi
dalni načrt za gradnjo soseske 
Nove Poljane. Letos bodo do
končali preostale tri zazidalne 
načrte, ki so lanskoletni dolg. 
S tem bodo urbanistično 
opredelili del krajevnih skup
nosti Poljane in Gradišče ter 
skoraj celotno območje Prul. 
Letos bodo nadaljevali tudi 
gradnjo na ploščadi Borisa 
Kraigherja, gradnjo stanovanj
ske stolpnice ob Grablovičevi 
ulici, gradnjo šeste roške 
stolpnice, urejevanje ljubljan
skega gradu, novega kultur
nega doma Ivana Cankarja, 
doma mladine na Poljanah, 
začeli graditi nov zdravstveni 
dom in še nekaj stanovanjskih 
blokov.
Ob tem velja še posebej ome
niti velike načrte za obnovo 
stare Ljubljane, ureditev Čo
pove ulice v privlačno naku
povalno središče ter obsežno 
preureditev Petkovškovega 
nabrežja od Zmajskega mosta 
do Trubarjeve ulice - ob 
osrednji tržnici.

POŽIVILI BODO
GRADNJO
STANOVANJ
V stanovanjski gradnji se Cen
ter le težko meri z drugimi 
ljubljanskimi občinami, kjer 
rastejo velike stanovanjske 
soseske. Lani so zgradili v ob
čini le 60 novih stanovanj - v 
bloku B-1 na Vodmatu. Tudi 
letos bodo v bloku B-2 na 
Vodmatu pridobili le 60 novih 
stanovanj. Vendar pa imajo 
kljub pomanjkanju prostora 
tudi v Centru obsežnejše načr
te. V naslednjem srednjeroč
nem obdobju 1981-1985 naj bi 
namreč zgradili okoli 1700 no
vih Stanovanj. Od tega jih bo
do nanovo zgradili 1447, okoli 
200 pa jih bodo pridobili s pre
novo in ureditvijo ostrešij.
V naslednjem srednjeročnem 
obdobju bodo tako v Centru 
zgradili 500 stanovanj v sose
ski Nove Poljane in 500 stano
vanj v CO 1/21 ob Plinarni. Ob 
Igriški ulici (CO 1/8) bodo 
zgradili 25 stanovanj, stolpni
ca ob tovarni Rog pa bo imela 
92 stanovanj. Kare med Trgom 
OF, Miklošičevo, Ljubljanico 
in Resljevo cesto (CO 1/17) je 
prostor, kjer bodo zgradili 150 
stanovanj, v soseski CS 2, ki 
zaokrožuje kare med Ilirsko, 
Rozmanovo, Maistrovo, Pri
sojno in Njegoševo ulico pa 
bo 100 novih stanovanj. V novi 
stavbi na vogalu Njegoševe in 
Masarykove bo 30 stanovanj, 
ob Komenskega ulici v podalj
šku do Vidovdanske pa še 50 
novih stanovanj.
Poleg novogradenj v Centru 
pospešeno prenavljajo staro 
mestno jedro. Program celot
ne prenove, ki je pomembna 
tudi za vse mesto, bo končan 
že letos.

ZASTARELO
KOMUNALNO
OMREŽJE
Zastarelo, luknjičavo omrežje 
vodovodnih in plinskih cevi je 
poglavitni problem občinske
ga komunalnega gospodar
stva, zato ga bo treba nujno 
obnoviti. Prav tako pa bo treba 
s toplovodnimi in plinskimi 
omrežji oskrbeti predele v ob
čini, ki s temi komunikalijami 
še vedno niso opremljeni.
Na področju kolektivne komu
nale bodo letos najprej skušali 
uresničiti lanske naloge. Za
čeli bodo obnavljati Poljansko^

cesto, uredili bodo arkade v 
VVolfovi ulici 14, s čimer bodo 
precej izboljšali varnost peš
cev, uredili bodo podaljšek 
Skeletove ulice in Prešernove
ga trga. Obnovitev naj bi letos 
dočakala tudi dovozna pot v 
Kolizej in sprehajališče Osoj
na pot.
Asfajtirali bodo tudi cestišča 
pod Turnom, Živinozdravske 
ulice, Sodarske steze in v prvi 
fazi obnovili Slomškovo ulico. 
Med prioritetne naloge sodi 
tudi nadaljnja ureditev parka 
Tivoli ter Forsterjevega in Hro
vatinovega vrta. Po desetlet
nem programu izgradnje ljub
ljanskih cest pa naj bi letos 
začeli obnavljati Poljansko in 
Litijsko cesto.
V okviru individualne komu
nalne porabe bodo na področ
ju daljinskega ogrevanja kma
lu dokončali črpalno postajo 
ob Masarykovi cesti. Letos bo
do gradili tudi vročevod Ta- 
bor-Krekov trg, nadaljevali pa 
bodo tudi sanacijo plinskega 
omrežja na Prulah in v Stari 
Ljubljani.
Letos bodo položili cevi na 
ljubljanski grad, kjer bo nova 
prečrpovalna postaja. Obnovi
li bodo tudi primarni cevovod 
po Trubarjevi ulici in po Masa- 
rykovi cesti.
V kanalskem omrežju bodo re
konstruirali vod od Resljeve 
ceste do Moša Pijadejeve uli
ce in na delu Kotnikove ulice. 
Zamenjali bodo omrežje od 
Levstikovega trga do Rožne 
ulice, kanal po Veselovi ulici 
do Prešernove ceste in dalje 
po Valvazorjevi do Šubičeve. 
Ob tem bodo nadaljevali tudi 
gradnjo avtomatske telefon
ske centrale s 16 tisoč prik
ljučki v Kulturnem domu Ivana 
Cankarja in postavili precej 
novih telefonskih govorilnic.

IZJEMEN PRITISK 
NA DRUŽBENE 
DEJAVNOSTI
Za dejavnosti skupne porabe 
izločajo v občini Center okoli 
30 odstotkov dohodka, vendar 
še ne morejo zadovoljiti vseh 
potreb. Zato tudi pravijo, da je 
pritisk na področju družbenih 
dejavnosti v občini izjemen. 
Mnogokrat ne morejo zadovo
ljiti vseh želja in zahtev obča
nov.
Od vseh zaposlenih delavcev 
je v Centru zaposlenih kar 57,3 
odstotka žensk. Ob tolikšnem 
številu zaposlenih žena je to
rej razumljivo, da kljub velikim

naporom na tem področju, le 
stežka rešujejo vse težave. 
Kljub temu vrsta kazalcev pri
ča, da je doseženi družbeni 
standard v občini sorazmerno 
visok, kar velja posebej za šol
stvo, otroško varstvo in skrb 
za starejše občane. K temu 
pripomore seveda dejstvo, da 
je občina dobro opremljena z 
objekti družbenega standar
da, razen na področju telesne 
kulture. Ob že znanih težavah 
s prostorom imajo tako v Cen
tru le 0,16 kvadratnega metra 
športnih površin na posamez
nega prebivalca.
Značilni problemi, ki se v Cen
tru odražajo na vseh področjih 
družbenih dejavnosti pa so: 
stalno zmanjševanje števila 
aktivnih prebivalcev in vztraj
no staranje prebivalstva; izje
mno visoko število zaposlenih 
glede na število prebivalcev, 
veliko nekvalificiranih delav
cev iz drugih območij države; 
velika dnevna migracija; po
manjkanje zelenih površin, vi
soka stopnja onesnaženosti 
zraka, velik hrup, gost promet 
ter pomanjkanje nekaterih 
strokovnih kadrov.

USPEŠNO
UVAJANJE
CELODNEVNE
ŠOLE
V občini je danes 7 osnovnih 
šol in posebna osnovna šola, 
ki vključujejo okoli 4500 učen
cev. Več kot polovica učencev 
stanuje v drugih ljubljanskih 
občinah. Pri uvajanju celo
dnevnega pouka so dosegli 
lep uspeh. Več kot 14 odstot
kov učencev je že vključenih v 
celodnevni pouk, okoli 34 od
stotkov pa v podaljšano biva
nje.
V vseh osnovnih šolah so že 
uvedli enoizmenski pouk, kar 
je dobra osnova, da pri uvaja
nju celodnevnega bivanja 
učencev dosežejo še boljše 
rezultate.
V občini imajo še 22 srednjih 
šol z okoli 6 tisoč dijaki. Več 
kot 84 odstotkov dijakov je iz 
drugih ljubljanskih občin in 
okolice. Na višjih šolah in uni
verzi pa se šola nekaj čez 15 
tisoč študentov. Okoli 5300 jih 
je od tega iz Ljubljane. Imajo 
še 6 dijaških domov z 2033 
ležišči.
Na področju vzgoje in izobra
ževanja jih tare predvsem gro
zeče pomanjkanje učiteljev, 
kar četrtina jih namreč letos 
namerava oditi v pokoj. Manj

ka pa jim tudi športnih in re
kreacijskih površin za učence 
in dijake.

MANJKA 
UČITELJEV IN 
VZGOJITELJIC
V sedmih vzgojnovarstvenih 
organizacijah in v 15 vzgojno
varstvenih enotah ima v Cen
tru prostor okoli 2300 otrok. 
Od skupnega števila jih je 66 
odstotkov doma iz te občine. 
Poleg tega pripravljajo v obči
ni vzgojni program še za 300 
bolnih otrok v Kliničnem cen
tru. V občini imajo tudi 10 var
stvenih družin, za vse predšol
ske otroke pa organizirajo 
120-urno pripravo na šolo. 
Tudi v VVZ primanjkuje stro
kovnjakov. Težave bi lahko re
šili, če bi imeli dovolj stano
vanj za vzgojiteljice, saj teh 
drugod v Sloveniji ne primanj
kuje. Zaradi gradbenih in dru
gih normativov imajo velike 
težave z odpiranjem dislocira
nih enot v krajevnih skupno
stih. Tudi v vrtcih primanjkuje 
rekreacijskih površin in pro
storov. Zaradi visoke cene po
čitniških letovanj pa jim zlago
ma upada število otrok, ki gre
do na organizirane počitnice.

VEČ KULTURNIH 
PRIREDITEV V 
KRAJEVNIH 
SKUPNOSTIH
Izvajanje kulturnih programov 
je v občini Center seveda 
močno finančno povezano z 
republiškim in mestnim pro
gramom. V občini deluje po
leg osrednjih slovenskih kul
turnih inštitucij in vrste drugih 
ustanov s področja kulturnih 
dejavnosti še 12 kulturnih dru
štev s približno 500 člani.
V občini je premalo prostorov 
za kulturno dejavnost v krajev
nih skupnostih. Tudi že obsto
ječe inštitucije so z interesi 
krajanov premalo povezane. 
Želeli bi tudi čvrsteje povezati 
amatersko in profesionalno 
kulturno dejavnost na svojem 
območju.

NI PROSTORA ZA 
IGRIŠČA
V Centru imajo 54 telesnokul- 
turnih organizacij s 24 tisoč 
člani. Poleg tega še 8 šolskih 
športnih društev s 1800 člani 
in eno delavsko športno druš
tvo s preko 400 člani. Kot sme

že omenili, jih predvsem muči 
pomanjkanje športnih dvoran 
in rekreakcijskih objektov.

TEŽAVE
POVZROČA
PRELIVANJE
SREDSTEV
Socialno skrbstvo je v občini 
dobro organizirano, čeprav jih 
pri uresničevanju programa 
ovirajo težave pri zbiranju 
sredstev. Ker velja domicilni 
princip zbiranja sredstev, se 
prispevek delavcev steka pač 
v kraje, kjer živijo. Prelivanje 
sredstev nazaj pa ne poteka 
vedno brez težav. Status rejnic 
je sicer urejen, vendar imajo 
veliko težav s pridobivanjem 
rejniških družin.

ZDRAVSTVO
Razne oblike zdravstvenega 
varstva opravlja v občini vrsta 
zdravstvenih organizacij. V 
tem srednjeročnem načrtu je 
bila osnovna usmeritev občin
ske zdravstvene politike vse
stransko izboljšanje osnovne
ga zdravstvenega varstva. To 
usmeritev pa niso uresničili v 
celoti. Tudi preventivno zdrav
stveno varstvo aktivnega dela 
prebivalstva še ni zadovolju
joče.
Sredstva in oprema zdravstve
nega doma Center sta že pre
cej izrabljeni. Dobro razvita 
specialistična in bolnišnično 
zdravstvena dejavnost in slaba 
organizacijska povezanost in 
delitev dela med osnovnimi, 
specialističnimi in bolnišnič
nim zdravstvenim varstvom pa 
sili. občane v uporabo dražjih 
storitev. Tudi organizacija de
la v osnovnem zdravstvenem 
varstvu še ni dovolj dobra, še 
vedno niso izdelali kriterijev 
za združevanje sredstev za so
lidarnost na področju zdrav
stva v regiji.

ŠTIRI NOVE
KRAJEVNE
SKUPNOSTI
V občini Center imajo osem 
krajevnih skupnosti. Večina 
od njih je prevelikih in prešte
vilnih, da bi lahko svojo vlogo 
temeljne družbenopolitične 
skupnosti, kjer delovni ljudje 
uresničujejo osnovne cilje, 
dovolj dobro odigrale. Na to je 
kazala vrsta pomanjkljivosti 
pri dosedanjem delegatskem 
delovanju, slaba povezanost 
in sodelovanje z organizacija
mi združenega dela v njiho
vem okolju, preslabotna druž
bena in politična aktivnost itd. 
Zato so se v občini resno lotili 
preobrazbe in preoblikovanja 
svojih krajevnih skupnosti. Po 
začetnih uspehih je prišlo do 
zastojev pri organiziranju jav
nih razprav glede preobrazbe 
in morebitne potrebe za deli
tev krajevne skupnosti.
Vzrok za zastoj ni bilo nezani
manje prebivalcev, šlo je za 
nerazumevanje nujnosti preo
brazbe v družbenopolitičnih 
vodstvih. Vendar so težave s 
pomočjo partijske organizaci
je in z večjo angažiranostjo 
socialistične zveze kmalu od
pravili. šele tedaj je javna raz
prava o preobrazbi in preobli
kovanju dobila nov zamah in 
resnično zaživela v vseh kra
jevnih skupnostih in se konča
la s pričakovanimi zaključki.
Po zaključkih javne razprave 
so se štiri krajevne skupnosti: 
Kolodvor, Tabor, Stara Ljub
ljana in Poljane odločile za 
razpis referenduma za pro
storsko razdelitev dotedanje
ga območja krajevne skupno
sti.
Druge krajevne skupnosti se 
niso odločile za preoblikova
nje, zato bodo na svojih po
dročjih izvedle le vsebinsko 
preobrazbo svojega delova
nja. Po zaključkih javne raz
prave naj bi imeli torej v Cen
tru dvanajst krajevnih skupno
sti.
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založba 
mladinska 

I ^.knjiga

Vse naše 
delo je 
naravnano 
h knjigi
Vsakokrat ko se spominjamo po
membnih dogodkov in predstav
ljamo delovno organizacijo, nava
dno sežemo nazaj v zgodovino. 
Če imamo v mislih veliko tovarno, 
se spominjamo prvih strojev, ki 
smo jih pognali v tek, če pa govo
rimo o založniški organizaciji, 
potlej se spomnimo prvih knjig in 
knjižic. Tako bi lahko pisali o Mla
dinski knjigi in o njenih začetkih 
pred 35 leti, ko smo izdali prvih 
šest knjig. Sprehodili bi se lahko 
skozi čas, ko smo zgradili novo 
tiskarno, odpirali nove knjigarne 
ter se povezovali z mnogimi založ
bami doma in v svetu. Tokrat se 
bomo zaustavili kar ob koncu mi
nulega poslovnega leta.

V Mladinski knjigi, kjer združuje
mo založništvo, koprodukcijo, 
grafično proizvodnjo, trgovino, 
izvoz in uvoz je lani 1700 delavk in 
delavcev ustvarilo 200 milijard s. 
din prihodka oz. 40 milijard do
hodka. V letošnjem letu pa načrtu
jemo boljše rezultate, saj namera
vamo ustvariti 250 milijard s. din 
prihodka.

Polovica zbirk 
za otroke in mladino

Težišče naših uspehov in našega 
dela je še vedno ob knjigi in za 
knjigo. Središče našega knjižnega 
programa so še vedno zbirke za 
otroke in mladino, katerim name
njamo polovico knjižnega progra
ma. Približno četrtino programa 
zavzemajo izvirna in pripovedna 
leposlovna dela za odrasle, druge 
izdaje pa so poljudno-znanstvena 
in strokovna dela, učbeniki in pri
ročniki. Poleg tega v Mladinski 
knjigi izdajamo revije za otroke in 
mladino (Ciciban, Pionirski list, 
Pionir, Proteus in Mladino).
Knjige in revije razširjamo in pro
dajamo v lastni prodajni organiza
ciji. Knjižni program za otroke in 
mladino (male in velike slikanice, 
poljudno-znanstvene slikanice, 
pravljično bogastvo, pesmi in 
zgodbe za šolarje, povesti in ro
mani za odraščajoče bralce in 
knjige, ki bogatijo znanje in širijo 
obzorje) prodajamo v razvejani 
poverjeniški mreži neposredno na 
šolah. V knjigarnah prodajamo

vse knjige naše založbe. Založni
ški poverjeniki ponujajo kupcem 
od vrat do vrat obsežnejša knjižna 
dela, zbirke in priročnike. V zad
njem času se uveljavlja prodaja po 
pošti. Ponudbe v obliki prospekt- 
nega in prodajnega gradiva, s ka
terim obveščamo naše bodoče 
kupce o izišlih knjigah, so prav v 
zadnjem času naletele na velik od
ziv. V Mladinski knjigi pa se lote
vamo tudi razširjanja knjig v 
prvem slovenskem knjižnem klu
bu Svet knjige. V minulih letih 
smo to prodajno pot intenzivno 
razvijali, sedaj šteje Svet knjige že 
150.000 članov, le-ti med drugim 
kupujejo knjige v klubskih centrih 
v Ljubljani, Celju, Mariboru in Slo
venj Gradcu.
Tako torej potuje knjiga iz knjižne 
redakcije, kjer nastaja, preko ti
skarne v skladišče in do kupca. 
Veliko dela moramo opraviti, pre
den sporočimo javnosti, da smo v 
40 zbirkah izdali 250 naslovov, jih 
ponudimo in pošljemo kupcem. 
Mladinska knjiga pa ne razširja 
knjig le doma; že zgodaj je pričela 
navezovati stike z založbami do
ma in v svetu.

Medzaložniško
sodelovanje

Mladinska knjiga je vtkala žive niti 
medzaložniškega sodelovanja 
med številnimi mesti in narodi, kar 
predstavlja koprodukcijsko dejav
nost. Naši sodelavci v Koproduk
ciji organizirajo, prodajajo, obli
kujejo in ustvarjajo koprodukcij
ske izdaje za otroke, mladino in 
odrasle. Naše slikanice so se uve
ljavile doma in v svetu, kar v do
bršni meri velja tudi za enciklope
dične in umetnostne izdaje. Poleg 
tega se z jugoslovanskimi in dru
gimi založniki dogovarjajo za ure
sničitev založniško-koprodukcij- 
skih načrtov. V koprodukciji pro
dajajo in kupujejo avtorske pravi
ce, opcije in licence in opravljajo 
posle zunanjetrgovinskega pro
meta.

V knjigarnah Mladinske knjige so na voljo skorajda vse knjige, ki jih izdajajo 
slovenske založbe (foto: Edo Primožič)
Sodobna grafična 
proizvodnja

Mladinska knjiga je doživljala svoj 
razvoj hkrati z razvojem grafične 
proizvodnje. Prve knjige so spod
bujale k rasti tiskarne. Sodobna 
tiskarna je spodbujala založbo, da 
se je lotevala zahtevnejših založ
niških projektov in koprodukcija 
je ob sodobni grafični proizvodnji 
vse pogosteje navezovala stike z 
drugimi založbami doma in na tu
jem, načrtovala in uresničevala 
koprodukcijske projekte.
Naša tiskarna je najstarejša offset 
specializirana tiskarna za tisk 
knjig pri nas. Tiskamo trdovezane 
in mehkovezane knjige v velikih 
nakladah, prospekte, koledarje, 
rokovnike, blankete in drug pro
pagandni material v eni ali več 
barvah. Približno 40 odstotkov 
proizvodnje grafičnih storitev na
menimo lastni hiši, skoraj 30 od
stotkov jugoslovanskim založ
bam, ostanek pa izvažamo. Na do
mačem tržišču se je tiskarna uve
ljavila zaradi sodobne tehnologije 
in sodobne organizacije dela. Ti
skarna ima elektronske naprave v 
reprodukciji in stavku z eno, dve 
in štiribarvnimi stroji v formatih

A-0 in B-0 in z 10-barvno rotacijo 
za tisk najzahtevnejših edicij, pri 
tem pa ne smemo pozabiti tudi na 
stroje za vezavo knjig.
Tiskarna že več kot 15 let izvaža 
knjige in grafične storitve. S svojo 
kakovostjo se je uveljavila doma 
in prejela priznanja na tujih trgih. 
Vse to pa daje grafični proizvodnji 
zadosti spodbud, da se loteva na
črtov za gradnjo še sodobnejše 
tiskarne za Bežigradom.

Knjigarna - 
kulturno središče

Knjige iz našega založniškega 
programa in programa drugih za
ložb so na voljo v 23 knjigarnah po 
vsej domovini. Na knjižnih policah 
je vedno od 2000 do 10.000 naslo
vov. To so knjige iz slovenske in 
jugoslovanske knjižne produkcije.
V knjigarnah so urejeni specializi
rani oddelki, na katerih kupcem 
svetujejo, jih obveščajo o pravkar 
izišlih knjigah in jim priporočajo 
nakup. Knjigarne tudi po vsebin
ski plati postajajo središče kultur
nih dogajanj. Najmlajša, a zelo 
razgibana je galerijska dejavnost.
V galerijah prodajamo sodobna li- 

I kovna dela in dela slavnih moj

strov, monografije in druge umet
nostne knjige. Vendar to dejav
nost še širimo, v prihodnje pri
pravljamo širši izbor umetnostnih 
izdaj, specializirane in prodajne 
razstave grafičnih listov. Trgovina 
in njeni tozdi pa se ne ukvarjajo le 
s prodajo knjig, marveč prodajajo 
v papirnicah pisarniški material, 
šolske potrebščine, spominke in 
darila. Prizadevamo si, da bi se na 
tem področju specializirali in se 
lotili tako imenovanega tehniške
ga papirništva. Seveda pa ne sme
mo prezreti še ene naše dejavno
sti Veletrgovine, ki se med drugim 
ukvarja s komercialnim tiskom, iz
daja in zalaga stenske koledarje z 
motivi iz naših knjižnih del in ro
kovnike. Veletrgovina oskrbuje 
»velike potrošnike« s pisarniškim 
materialom - od najpreprostejše
ga - do srednje monografije. Mo
derni razstavni in prodajni saloni 
birotehnike so stalna oblika obve
ščanja kupcev, kaj je novega na 
tem področju in kaj je mogoče 
kupiti pri nas.
Vse naše dejavnosti in delo je to
rej naravnano h knjigi, ki jo že 35 
let uspešno tiskamo in proda
jamo.

OAD

Delovna organizacija

slovenim:
Slovenijales trgovina

Delovna organizacija 
Slovenijales-trgovina je 
registrirana za opravljanje 
notranje in zunanje trgovine, 
inženiringa ter prodajo 

1 tropskega žaganega lesa. 
Naštejmo njene predmete 
poslovanja: gozdni sortimenti, 
žagan les, furnir in lesna 
tvoriva, stavbno pohištvo, 
gradbeni in instalacijski 
materiali, konstrukcije in 
montažne hiše, kemični 
izdelki, papir in celuloza, 
repromateriali, orodja in 
strojna oprema, pohištvo, bela 
tehnika, notranja dekoracija in 
v okviru inženiringa 
kompletna oprema objektov. 
Takšna je precej razvejana 
dejavnost, s katero je DO 
Slovenijales-trgovina lani 
ustvarila 12,5 milijarde 
dinarjev prometa.
Konec leta 1979 je bi lo v 
delovni organizaciji 
zaposlenih 2470 delavcev, od 
tega 61 v podjetjih in 
predstavništvih v tujini ter 
1220 v prodajni in skladiščni 
mreži zunaj sedeža delovne 
organizacije.
Lani je v DO Slovenijales- 
trgovina delovalo 7 
organizacijsko in ekonomsko 
zaključenih celot, temeljnih 
organizacij združenega dela 
in delovna skupnost skupnih 
služb za opravljanje nalog 
skupnega pomena. Letos je 
obseg poslovanja zahteval

spremembe pri organizaciji 
notranjetrgovinskih TOZD. Iz 
TOZD Stanovanjska oprema in 
TOZD Lesni in gradbeni 
material se je oblikovalo 9 
ekonomsko samostojnih enot 
za maloprodajo ter 
samostojne ekonomsko- 
organizacijske formacije za 
veleprodajo stanovanjske 
opreme ter lesnega in 
gradbenega materiala. 
Slovenijales-trgovina ima 
obsežno tržno organizacijo na 
domačem in tujem trgu. Poleg 
neposrednega poslovanja v 
tujini opravljajo trženje na 
tamkajšnjih tržiščih ter preko 
zunanjetrgovinske mreže, ki jo 
sestavljajo: 10 predstavništev, 
6 lastnih podjetij in 3 mešana 
podjetja. Predmet poslovanja 
je montaža - prodaja pohištva 
ter nakup in prodaja surovin, 
repromatefialov, strojev in 
opreme. Vrednost izvoza v 
letu 1979 je presegla 145 
milijonov ameriških dolarjev, 
največ pa so izvozili v razvite 
zahodne države in sicer 
67,3%, 15,9% v 
vzhodnoevropske države, 
članice SEV in 16,8% v države 
v razvoju.
Prodajna mreža v Jugoslaviji 
obsega 62 prodajnih mest - 
trgovin za prodajo lesnega in 
gradbenega materiala, 
stanovanjske opreme ter 
opreme objektov z inženiring 
storitvami. Realizacija v

maloprodaji in neposredna 
prodaja je v letu 1979 znašala 
7,6 milijarde dinarjev. Delovna 
organizacija Slovenijales- 
trgovina pa v Jugoslaviji tudi 
zastopa in ima konsignacijo 
zajzdelke številnih uglednih 
svetovnih družb.
Promet delovne organizacije
Slovenijales-trgovina je 
zasnovan na načrtnem 
sodelovanju s proizvodnimi in 
drugimi delovnimi 
organizacijami v naši državi. Z 
več kot 100 proizvodnimi 
delovnimi organizacijami so 
podpisali samoupravni 
sporazum o trajnem 
poslovnem sodelovanju. Med 
podpisniki omenjenega 
samoupravnega sporazuma je 
tudi 23 proizvodnih delovnih 
organizacij, s katerimi je DO 
Slovenijales-trgovi na 
povezana v sestavljeno 
organizacijo združenega dela 
Slovenijales.
Naj poudarimo, da je bila 
delovna organizacija 
Sloveni j ales-trgo vi na 
pobudnik povezovanja in 
združevanja proizvodne in 
trgovinske dejavnosti že leta 
1967. Do zdaj je to 
sodelovanje doseglo že tako 
stopnjo, daje skupno 
planiranje, skupno delo pri 
razvoju izdelkov in skupno 
prevzemanje rizikov že 
vsakdanji pojav.
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Zametki današnje 
PLETENINE, ljubljan
ske tovarne trikotaž
nih izdelkov segajo v 
sredo prejšnjega sto
letja in so povezani z 
imenom enega teda
njih največjih sloven
skih industrijalcev 
F.Terpincem, ki je 
prav v Vodmatu usta
novil v letih 1861-1862 
tovarno sukna in odej.

Podjetje je za takratne ra
zmere sicer dobro poslova
lo, za svoje izdelke, ki jih je 
razpošiljalo po vsej stari 
Avstriji in celo v Rusijo, je 
na sejmih in razstavah pre
jemalo tudi nagrade, pa se 
vendar ni obdržalo niti tri 
desetletja. Ob prelomu sto
letja pa so tovarniški pro
stori na Zaloški cesti znova 
oživeli. Poslovni Ljubljan
čan D. Hribar je imel tedaj 
že dve delavnici za pleteni
ne v Ljubljani, ker pa so bili 
prostori premajhni, je od
kupil obstoječ tovarniški 
kompleks na Zaloški cesti 
in ga še razširil.
Sprva so bili v tovarni samo 
ročni stroji, pozneje pa so 
stroje za pletenje poganjali 
motorji. Pred prvo svetov
no vojno so v tovarni na 
strojih za okroglo pletenje 
izdelovali nogavice, na dru
gih pa moške majice in 
otroško perilo. Tovarna je 
zaposlovala v začetku okoli 
25 delavcev, pred prvo sve
tovno vojno pa že 100 do 
150 ljudi, ki so, denimo, le
ta 1913 izdelali 25.000 do 
30.000 ducatov nogavic in 
okoli 1000 ducatov majic 
ter drugega perila. Zgodo
vinopisec poroča, da so iz
delke razpošiljali po Kranj
skem, Štajerskem, po Pri
morski, po Goriškem, v 
Dalmacijo, na Hrvaško, v 
Srbijo, Črno goro in celo v 
daljnji Egipt.
Po prvi svetovni vojni so to
varno širili, dozidavali de
lovne prostore, tovarna je 
imela že več oddelkov. Novi 
stroji so prinesli nove te
hnološke postopke in širili 
proizvodni asortiman, s 
tem pa tudi nove dejavno
sti.
Zaradi gospodarskih ra
zmer je število zaposlenih 
precej nihalo. Tako je štel,

delovni kolektiv pred šest
desetimi leti 107 zaposle
nih, pet let kasneje (1925) 
samo 89, leta 1928 pa spet 
149. V tridesetih letih je to
varna imela okoli 215 de
lavcev, nekaj let pred za
četkom druge svetovne 
vojne pa je število spet 
upadlo. Temu primerno je 
nihala tudi proizvodnja. 
Zdaj je naraščala zdaj spet 
upadala, kar pa je ra
zumljivo, če se spomnimo 
na krizna obdobja med 
obema vojnama.
Tovarno pletenin na Zalo
ški cesti je zatekla druga 
svetovna vojna in z njo ob
dobje do osvoboditve, ko je 
tovarna sicer poslovala, ni 
pa se prostorninsko širila 
niti povečevala zmogljivo
sti. Osvoboditev pa je pri
nesla korenite spremembe. 
Tovarna je z nacionalizaci
jo povsem oživela. V tovar
no so iz vse Slovenije pri
hajali tekstilni stroji. Če
prav je specializacija prine
sla veliko kompliciranih na
log za maloštevilne stro
kovnjake naše tovarne, je 
prednost delavcev vendar 
rodila uspehe in septembra 
leta 1947 je proizvodnja 
stekla. Delovna organizaci
ja je na začetku poslovala 
kot ljubljanska »tovarna 
nogavic in pletenin«, ven
dar je tovarna že leto dni 
pozneje spremenila ime v 
»Pletenina, tovarna triko
tažnega perila, Ljubljana«. 
Leto 1948 je bilo zelo 
uspešno, saj je tovarna iz
delala 1,800.000 kosov ple
tenin ob 541 zaposlenih. 
Pozneje je proizvodnja spet 
zanihala zaradi perečega 
pomanjkanja surovin in 
utenzilij. Tedaj se večjih in
vesticij niso lotevali, vsaj ne 
pomembnejših.

Leto 1950 pa je spet prine
slo nove vzgibe. 11. sep
tembra so tovarno prevzeli 
delavci in ustanovili prvi 
delavski svet, uvedli so 42- 
urni delovnik, podjetje se je 
moderniziralo, proizvodnja 
je rastla. Dokajšnjo dinami
ko v proizvodnji so izmeno
ma povzročali povpraševa
nje na trgu, tehnične zmog
ljivosti podjetja, modne za
hteve, dostopnost surovin 
in drugo. Največji potroš
nik tovarne je bila Sloveni
ja, ki je vsako leto prevzela 
kar polovico proizvodnje,

izdelke pa so pošiljali tudi v 
druge republike, predvsem 
v Hrvaško ter v Srbijo z Voj
vodino.
Šestdeseta leta so za PLE
TENINO pomembna zaradi 
prodaje njenih izdelkov na 
tuja tržišča, na klirinško in 
konvertibilno področje. Za
nimivo je, da sta dve državi, 
Švica in Švedska, prvi od 
evropskih držav naročili iz
delke PLETENINE, in sicer 
kopalke in trenirke iz »he- 
lanke«. In če je tovarna v 
začetku pošiljala svoje iz
delke v vzhodne države, je 
kasneje svoje izdelke pro
dajala predvsem na kon
vertibilnem področju. Iz
delke PLETENINE so poleg 
številnih evropskih dežel 
sprejele tudi države Afrike, 
Kanade in celo Avstralija. 
Podjetju pa izvoz ne pome
ni zgolj pridobivanja deviz
nih sredstev, ki so potrebna 
za nabavo surovin, temveč 
gospodarski interes. Takoj 
moramo dodati, da je de
lovna organizacija kupova
la surovine predvsem v na
ših predilnicah, nekaj pa so 
jih uvozili. Ob tem je število 
zaposlenih raslo in leta 
1964 doseglo kulminacijo 
787 delavcev. Potem je dve 
leti ta številka stagnirala, 
leta 1969 pa je Pletenina

spet zaposlovala približno 
toliko delavcev. Vzporedno 
z napredkom v tovarni seje 
uresničevala tudi skrb za 
delovnega človeka. To do
kazuje vrsta pridobitev, 
med drugim: zdravnik v to
varni, tovarniška menza, 
zagotovljene poceni počit
nice.
Veliko se je spremenilo v 
teh letih. Tudi stanovanjsko 
vprašanje so za 236 svojih 
članov rešili v PLETENINI 
že do leta 1969. V tovarni 
pa se je življenje, tisto, mi
mo redne proizvodnje, hi
tro spreminjalo: prebarvali 
so domala vso tovarno, as
faltirali dvorišča, instalirali 
fluorescenčno razsvetljavo, 
popravili strehe itd. Nadzi
dali in dozidali so objekte, 
skladno z razširitvijo novih 
proizvajalnih postopkov, 
uvedli proizvodnjo plete
nin, uredili sušilnice, trans
formatorske postaje - in še 
bi lahko našteli pridobitve 
od 1960. do 1970. leta. V 
zadnjih štiridesetih letih so 
porušili provizorne zgrad
be in zgradili nove, sodob
ne objekte, prilagojene no
vim proizvodnim proce
som. To je čas številnih 
adaptacij, preurejanja (npr. 
skladišč, kotlarnice itd.) in 
največje rasti te delovne or

ganizacije. V tem času (do 
leta 1971) se je močno po
večala kvadratura tovarni
ških prostorov (na 6780 
kvadratnih metrov), tovar
na je s strojnimi napravami 
povečevala zmogljivosti in 
se modernizirala, saj je de
lovni kolektiv zamenjaval 
zastarele stroje z moderni
mi in rentabilnejšimi, izpo
polnjeval je transportna 
sredstva in jih povezoval z 
oddelki. V teh letih so si 
zelo prizadevali za obnovo, 
za dograjevanje novih pro
izvodnih prostorov, s pou
darkom na specializaciji in 
avtomatizaciji proizvodnje, 
zato je delovna organizaci
ja dobila novo podobo. 
PLETENINA se je uvrstila 
med najsodobnejše tovar
ne svoje stroke v Jugoslavi
ji, saj je težnja vodilnih in 
samoupravnih organov, da 
bi tovarna stopila v korak z 
naprednimi evropskimi po
djetji te stroke, postala re
sničnost. Kajti v razvoju 
PLETENINE velja omeniti 
še tri pomembne letnice: 
leto 1977, ko je delovni ko
lektiv zgradil novo tovarno 
- obrat pletilnice v Ljublja
ni na Letališki cesti, leto 
1978, ko se je PLETENINI 
priključil obrat nekdanje 
tovarne Krim Sodražica, 
in leto 1979, ko je pod
jetje izvedlo reorganizacijo. 
PLETENINA je ustanovila 
pet temeljnih organizacij, 
od tega štiri proizvodne in 
eno skupnega pomena. To 
so temeljne organizacije 
MODA na Zaloški, ki je naj
večja, PERILO v Bizoviku, 
TRIM na Sodražici, PLETI
VO (pletenje in oplemenite
nje) in TRŽENJE, tozd 
skupnega pomena. Temelj
ne organizacije proizvajajo

Nova tovarna - obrat pletilnice v Ljubljani 
na Letališki cesti

oz. poslujejo v treh obči
nah: Ljubljana Center,
Ljubljana Moste-Poljb in 
Ribnica.
Delovni kolektiv PLETENI
NE šteje danes okoli 1000 
delavcev, ki ustvarijo okoli 
35 milijard s. dinarjev skup
nega prihodka, iz izvoza 
okoli 5400 milijonov dinar
jev. Kar zadeva izvoz, pro
dajajo izdelke zvečine na 
zahodnoevropske trge. 
PLETENINA je doma in v 
svetu znana po izdelkih 
ADIDAS. Športni izdelki, 
trenirke in tekaški dresi 
predstavljajo tri četrtine 
proizvodnje PLETENINE, 
na voljo so v domačih trgo
vinah, prek Slovenijašporta 
pa izvažajo precej teh iz
delkov tudi v tujino. Sicer 
pa v vseh naših specializi
ranih trgovinah radi sega
mo npr. po kopalkah in pe
rilu z oznako PLETENINA.
V PLETENINI se skrb za de
lovnega človeka ne odraža 
samo v urejenih delovnih 
pogojih. Ta skrb sega tudi 
preko visokih tovarniških 
zidov. Za zdravje in zdrav
stveno preventivo deluje 
obratna ambulanta (sploš
na in zobna), za aktivne de
lavce in upokojence PLE
TENINE. Tovarna s precejš
nimi sredstvi pomaga de
lavcem pri reševanju stano
vanjskih težav in sicer naj
več z dodelitvijo kreditov, 
ki poteka po sprejetih pra
vilnikih. Delavci in tudi 
upokojenci udobno in ce
neno preživljajo dopuste 
ob morju ali v planinah (v 
domovih v Novem gradu, 
na Veliki planini ali v Kranj
ski gori), starejši delavci so 
deležni oskrbe v znanih 
zdraviliščih itd. Tako je tudi 
prav, kajti samo delavec, ki 
ima zase in za svojo druži
no zadovoljive življenjske 
pogoje, lahko zavzeto 
opravlja svoje delovne na
loge.
V tej kratki predstavitvi 
PLETENINE smo skušali 
orisati rast in razvoj delov
ne organizacije, ki se pona
ša z veliko tradicijo in lepi
mi uspehi. Delovni kolektiv 
se pridružuje s čestitkami 
za občinski praznik. Delav
ci Pletenine se zavedajo, da 
je tudi letošnji praznik sa
mo mejnik v razvoju in pri
zadevanjih, ki vodi k novim 
nalogam in novim delov
nim 'uspehom.


